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1919-cu ildən çıxır Təsisçi: Azərbaycan Respublikası 3rezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

Azərbaycan  və  yaşıl  dünya 
naminə  ədalətli  siyasət 

3rezident ølham Əliyevin mesaMları Tlobal risklərdən etibarlı sı÷ortadır

M əlum olduğu kimi, aprelin 4-də Bakıda &ənub 4az Dəhlizi 
Məşvərət ùurası çərçivəsində nazirlərin 11-ci və Yaşıl (nerMi 
Məşvərət ùurası çərçivəsində nazirlərin 3-cü iclasları keçirilib. 

Bu formatın artıq ənənəyə çevrildiyini qeyd edə bilərik. Söhbət ölkəmizin 
dünyanın enerMi təhlükəsizliyindəki yerini və rolunu vurğulayan, kifayət 
qədər, praktik çalarlarla zəngin ənənədən gedir. 

Əminliklə deyə bilərik ki, Prezident 
İlham Əliyevin həmin tədbirdəki çıxı-
şı ölkəmizin müzakirə olunan mühüm 
mövzular üzrə öncüllüyünün təsdiqi 
baxımından xüsusi əhəmiyyət daşıdı. 
Dövlətimizin başçısı geniş məzmunlu 

çıxışında, ümumən, enerji məsələləri ilə 
bağlı beynəlxalq gündəmin vacib prio-
ritetlərinə toxundu, mövcud istiqamətdə 
Azərbaycanın daşıdığı missiyanı təfsilatı 
ilə açıqladı, habelə ölkəmizin prioritetlə-
rini sadaladı. 

Prezident İlham Əliyev bildirdi ki, 
ölkəmiz  nəhəng hasilat və nəqletmə la-
yihələrinin icrasını mümkün etmiş korpo-
rativ maliyyələşmə, o cümlədən borca 
götürülmüş pul vəsaitlərinin kombinasi-
yasında böyük təcrübəyə malikdir. Demə-
li, Azərbaycan dünya üçün müstəsna 
önəmə malik layihələri təkcə icra etmir, 
habelə həmin layihələrin davamlılığı və 
risklərdən etibarlı müdafiəsini də qurur, 
bununla bağlı immunitet formalaşdırmağı 
bacarır. 

�ardı ��cü səKifədə�

Aprelin 5-də gzbəkistan Respublikasının 3rezidenti ùavkat Mirziyoyev 
Azərbaycan Respublikasının 3rezidenti İlham Əliyevə zəng edib. 

Telefon danışığı əsnasında dövlət başçıları ikitərəfli və çoxtərəfli gündəliyin aktual 
məsələlərini müzakirə ediblər. 

İqtisadi, ticari, investisiya və humanitar sahələrdə layihələrin icrasının sürətləndiril-
məsinin vacibliyinə toxunulub.

Prezidentlər yüksəksəviyyəli gələcək görüşlər barədə fikir mübadiləsi aparıblar.  
Telefon danışığı zamanı regional, o cümlədən Türk Dövlətləri Təşkilatı və İqtisadi 

Əməkdaşlıq Təşkilatı çərçivəsində qarşılıqlı fəaliyyət müzakirə olunub.

3rezidentin Mətbuat ;idməti

Müstəqil Azərbaycanda  
demokratiyanın təntənəsi

Bir millətin suverenlik qazanması, onun azadlığı, müstəqilliyi 
və gələcəyini müəyyənləşdirmək hüququ baxımından 
fundamental əhəmiyyət daşıyır. Suverenlik, bir dövlətin 

daxili və xarici siyasətini sərbəst şəkildə həyata keçirməsi, öz 
qanunlarını qəbul etməsi, ərazi bütövlüyünü qoruması və beynəlxalq 
münasibətlərdə müstəqil subyekt kimi çıxış etməsi baxımından çox 
mühüm amildir.

Suverenlik qazanmaq, milli kimliyin qorunması və xalqın öz taleyinə sahib çıxma-
sı üçün əsas şərtlərdən biri olmaqla bərabər, ölkənin iqtisadi, siyasi və sosial inkişafı-
nı müstəqil şəkildə formalaşdırmasına da imkan verir. Eyni zamanda, suverenlik, bir 
millətin öz mədəniyyətini, dilini və adət-ənənələrini sərbəst şəkildə yaşatmasını, inki-
şaf etdirməsini və nəsildən-nəslə ötürülməsini təmin edir. Bu isə bir xalqın millət kimi 
 formalaşmasında əvəzsiz rol oynayır.

(ardı 5-ci səhifədə)

Daşkənd həm də 
çiçəklər şəhəridir

Səhifə  1 1

Minatəmizləmə uzun zaman,  ağır zəhmət, böyük vəsait tələb edir

Azərbaycan – ùƏT: 
reallıqlar, perspektivlər 

“Biz ùanxay Əməkdaşlıq Təşkilatının (ùƏT) işinə başqa ölkələrin 
də qoşulmasını istəyirik. Mövqeyimiz çoxqütblü dünya prinsipi nəzərə 
alınmaqla, ùƏT ilə qarşılıqlı fəaliyyətin təbii olmasına əsaslanır. Bunun 
hamıya fayda verəcəyini başa düşərək, əməkdaşlığın asanlaşdırılması 
üçün əlimizdən gələni edəcəyik”. Bu barədə Rusiyanın (rmənistandakı 
fövqəladə və səlahiyyətli səfiri Sergey Kopırkin bildirib. Onun sözlərinə 
görə, (rmənistan ùanxay Əməkdaşlıq Təşkilatının işinə qoşulmalıdır.

4ısa məlumat: Şanxay Əməkdaşlıq 
Təşkilatı 2001-ci ildə Qazaxıstan, Çin, 
Qırğızıstan, Rusiya, Özbəkistan və Taci-
kistan tərəfindən təsis olunub. 2017-ci ilin 

iyununda Hindistan və Pakistan, 2023-cü 
ilin iyulunda isə İranı təşkilata üzv seçi-
liblər. ŞƏT-in əsas məqsədləri üzv ölkələr 
arasında qarşılıqlı etimadı gücləndirmək, 

təhlükəsizlik, siyasət, ticarət və digər 
sahələrdə səmərəli əməkdaşlığı təşviq et-
məkdir. Təşkilatın iki daimi orqanı – Pe-
kində yerləşən Katibliyi və Daşkənddə 
yerləşən Terrorizmə qarşı regional struk-
turu mövcuddur.

Azərbaycan və Türkiyə də ŞƏT ilə 
yaxınlaşma istiqamətində fəallıq nümayiş 
etdirirlər. 2024-cü ilin iyulunda Azərbay-
can statusunu dialoq tərəfdaşından mü-
şahidəçi ölkəyə dəyişmək üçün müraciət 
edib. Beləliklə, Azərbaycanın bu təşki-
lata tamhüquqlu üzvlük perspektivi var. 
Burada təmsil olunan və bir araya gələn, 
demək olar ki, bütün dövlətlərlə ölkəmi-
zin normal əlaqələri mövcudur. Təbii ki, 
bu da təşkilatla münasibətlərimizin geniş-
lənməsinə münbit şərait yaradır. 

Eyni zamanda, qarşılıqlı etimad, 
qonşuluq münasibətlərinin gücləndiril-
məsi, siyasi, ticarət, iqtisadiyyat və digər 
sahələrdə səmərəli əməkdaşlıq, regionda 
sülh, təhlükəsizlik və sabitliyin əldə edil-
məsi, yeni siyasi və iqtisadi beynəlxalq 
düzənin yaradılması kimi ŞƏT-in məqsəd-
lərinin Azərbaycan üçün də xüsusi önəmi 
var və ölkəmizin maraqlarına tam cavab 
verir. 

(ardı 4-cü səhifədə)

İrəvan seçimini 
etməlidir

Səhifə  �

H ər il aprelin 4-ü dünyada Beynəlxalq Mina Xəbərdarlığı və 
Minatəmizləmə )əaliyyətinə Yardım *ünü kimi qeyd edilir. 
Bu günün qeyd edilməsinin əsası 2005-ci ildə BMT Baş 

Assambleyasının �0�9� saylı qətnaməsi ilə qoyulub. BMT bununla 
partlayıcı maddələrin mülki əhalinin təhlükəsizliyinə, sağlamlığına və 
həyatına ciddi təhlükə yaratdığı, habelə milli və yerli səviyyədə sosial-
iqtisadi inkişafa mane olduğu ölkələrdə minalarla mübarizə imkanlarının 
yaradılmasına və inkişafına çağırışlar edir.

Yüksək texnologiyalar əsrində mina-
lar daha dəqiq silahların, necə deyərlər, 
kölgəsinə düşmüşdü. Bununla belə, son 
illərin təcrübəsi göstərir ki, minalar hələ 
də böyük təhlükələrə və faciələrə səbəb 
olur. Hətta ən son yüksək texnologiyanın 
tətbiqi bu sahənin də “inkişaf”ı üçün əlavə 
imkanlar yaradıb. 

(ardı 4-cü səhifədə)

İlham Əliyev və Şavkat Mirziyoyevin 
dostluq və qardaşlıq dialoqu
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RƏSMİ

“İlham Əliyev. İnkişaf – məqsədimizdir” 
çoxcildliyinin 142-ci kitabı çapdan çıxıb

“*ənc nəslin vətənpərvərlik ruhunda tərbiyə 
edilməsində idman nə qədər vacibdirsə, bir o qədər 
də hərbi hazırlıq və fiziki hazırlıq vacibdir. )iziki güc 
mənəvi saÀığa da yol açır və şadam ki, idmançılarımızın 
mütləq əksəriyyəti idmanda da, məişətdə də, cəmiyyətdə 
də nümunədirlər, örnəkdirlər. Onların davranışı, 
cəmiyyətdəki fəaliyyəti məni və əminəm ki, xalqımızı 
sevindirir. Azərbaycan gənci məhz belə olmalıdır – 
vətənpərvər, fiziki cəhətdən güclü, mənəvi cəhətdən saf, 
öz xalqına, dövlətinə bağlı, heç bir kənar təsirə boyun 
əyməyən və ləyaqətli Azərbaycan gənci. Yenə də deyirəm, 
199�-cı ildən bu yana bütün Olimpiya Oyunlarında 
iştirakımız, o cümlədən bu məqsədi daşıyırdı. Biz 
özümüzə də, dünyaya da sübut etməli idik və etdik ki, 
biz güclü dövlətik. Hər dövlətin gücü isə onun xalqının 
gücünə söykənir”.

 “İlham Əliyev. İnkişaf – 
məqsədimizdir” çoxcildliyi-
nin çapdan yeni çıxmış 142-ci 
kitabında yer alan bu sözləri 
dövlətimizin başçısı 2024-cü 
ilin idman yekunlarına həsr 
olunmuş mərasimdə çıxışı za-
manı söyləyib. 

Çoxcildliyin 142-ci ki-
tabında toplanmış material-
lar 2024-cü ilin dekabrından 
2025-ci ilin fevralınadək olan 
dövrü əhatə edir. 

Yeni kitaba Azərbaycan 
Prezidentinin ölkəmizin İqti-
sadi Əməkdaşlıq Təşkilatına 
(D-8) yekdilliklə üzv seçil-
məsi münasibətilə Türkiyə, 
Misir, Pakistan və İran prezi-
dentlərinə təşəkkür məktubla-
rı daxil edilib. Nəşrdə dövləti-
mizin başçısının “Azərbaycan 
Hava Yolları” Qapalı Səhmdar 
Cəmiyyətinə məxsus Bakı–
Qroznı reysini yerinə yetirən 
“Embraer 190” tipli sərnişin 
təyyarəsinin qəzaya uğraması 
nəticəsində həlak olmuş eki-
paj üzvlərinin Heydər Əliyev 
Beynəlxalq Hava Limanında 
keçirilmiş vida mərasimində 
iştirakına dair informasiya, 
Azərbaycan Televiziyasına 
müsahibəsinin mətni, bu fa-
ciə ilə bağlı Rusiya Prezidenti 
Vladimir Putinlə telefon danı-
şıqları, ekipaj heyətinin ailə 
üzvləri və qəza zamanı sağ 
qalan təyyarə bələdçiləri ilə 
görüşünə dair materiallar da 
verilib. 

Çoxcildliyin bu kitabın-
da Prezident  İlham Əliyevin 
Dünya Azərbaycanlılarının 
Həmrəyliyi Günü və Yeni 
il münasibətilə Azərbaycan 
xalqına müraciətinin, habelə 
yerli televiziya kanallarına 

geniş müsahibəsinin mətnləri, 
20 Yanvar – Ümumxalq Hüzn 
Günündə Şəhidlər xiyabanını 
ziyarəti, ölkəmizdə keçirilmiş 
bələdiyyə seçkilərinə səsver-
mədə iştirakı haqqında mate-
riallar da yer alıb. 

Oxucu kitabda Azərbay-
can Prezidentinin Davos İqti-
sadi Forumunda iştirak etmək 
üçün İsveçrə Konfederasiya-
sına səfərinin və keçirdiyi gö-
rüşlərin materialları, Davosda 
Çinin CGTN (China Global 
Television NetZork) telekana-
lına müsahibəsinin mətini ilə 
də tanış ola bilər.

 Bu kitabda Prezident 
İlham Əliyevin, həmçinin 
yanvar ayında Azərbaycana 
səfərə gəlmiş Gürcüstanın Baş 
naziri İrakli Kobaxidze, fevral 
ayında ölkəmizə səfər etmiş 
Somali Federativ Respublika-
sının Prezidenti Hasan Şeyx 
Mahmud ilə görüşləri haqqın-
da da materiallar toplanıb.  

Yeni kitaba Azərbaycan 
Prezidentinin Birləşmiş Ərəb 
Əmirliklərinə işgüzar səfəri 
çərçivəsində Prezident Şeyx 
Məhəmməd bin Zayed Al 
Nəhyan ilə görüşü, Əbu-Dabi 
Dayanıqlılıq Həftəsinin rəsmi 
açılışı və Zayed Dayanıqlılıq 
Mükafatının təqdimat mərasi-
mində iştirakı haqqında infor-
masiyalar da daxil edilib.

Çoxcildliyin buraxılışına 
məsul “Azərnəşr”in baş re-
daktoru Əlövsət Ağalarovdur.

Bu cildin hazırlanma-
sında da Azərbaycan Döv-
lət İnformasiya Agentliyinin 
( AZƏRTAC) materiallarından 
istifadə olunub. 

AZƏRTAC

Milli Məclisin sədri Asiya PA-nın 
Koordinasiya iclasında

Aprelin 5-də Milli Məclisin sədri Sahibə 4afarova gzbəkistanda 
3arlamentlərarası İttifaqın (3Aİ) 150-ci Assambleyası çərçivəsində keçirilən 
Asiya 3arlament Assambleyasının (A3A) Koordinasiya iclasında çıxış edib.

Milli Məclisin sədri bildirib ki, bu, 
APA-nın PAİ çərçivəsində Azərbaycanın 
sədrliyi ilə keçirilən üçüncü əlaqələndirmə 
iclasıdır. 

2025-ci il fevralın 18-20-də Bakı şəhə-
rində �Asiyada çoxtərəfli əməkdaşlığın 
gücləndirilməsində parlament diploma-
tiyasının rolu� mövzusuna həsr edilmiş 
APA-nın 15-ci Plenar iclasının keçirildiyi-
ni xatırladan Sahibə Qafarova, 27 dövlətin 
və 7 beynəlxalq təşkilatın nümayəndələri-
nin iştirak etdiyi tədbirin təşkilat daxilin-
də əməkdaşlığın inkişafı, regional və bey-
nəlxalq proseslərlə bağlı birgə marağımız 
olan müxtəlif məsələlər barədə fikir müba-
diləsi aparmaq üçün dəyərli fürsət verdiyi-
ni bildirib.  

Milli Məclisin sədri çıxışında Azərbay-
canın öz sədrliyi dövründə irəli sürdüyü 
prioritetlər barədə də danışıb. Onun sözlə-
rinə görə, bu prioritetlər APA-nın institu-
sional imkanlarının inkişafı, sıralarımızın 
genişləndirilməsi və mövcud orqanların 
effektivliyinin artırılması ilə bağlıdır. Spi-
ker bu baxımdan 15-ci iclasın yekunlarının 
olduqca ümidverici olduğunu deyib. 

Sahibə Qafarovanın sözlərinə görə, 
APA Bürosunun fəallaşması və Daimi Ko-
mitələrin hər bir yığıncağında onun iclas-
larının çağırılması təşkilatın ehtiyaclarına 
sürətli cavab verməyə kömək edir. Ko-
mitələrimizin işləri nəticəsində siyasi, iq-
tisadi, mədəni, sosial, ətraf mühit və digər 
məsələləri əhatə edən 29 qətnamə qəbul 
edilib. Bakı Bəyannaməsi müzakirə olu-
nan məsələlərə dair iştirakçıların ümumi 
mövqeyini əks etdirir.

***
Milli Məclisin sədri Sahibə Qafarova 

Özbəkistan Respublikasına işgüzar səfəri 
çərçivəsində Daşkənd şəhərində Pakistan 
İslam Respublikası Senatının sədri Seyid 
Yusuf Rza Gilani ilə görüşüb.

Görüşdə vurğulanıb ki, Azərbaycan 
və Pakistan arasında strateji münasibətlər 
dostluq və qardaşlıq prinsipləri əsasın-
da qurulub. Dövlət başçılarının qarşılıqlı 
səfərləri münasibətlərin daha da genişlən-
məsinə stimul verib. İki ölkənin qanunveri-
ci orqanları ölkələrimiz arasında əlaqələrin 
daha da inkişafına verdiyi mühüm töhfələr 
də qeyd edilib.  

Görüşdə beynəlxalq parlament təşki-
latlarında əməkdaşlıq və qarşılıqlı dəstək-
dən məmnunluq ifadə olunub. Spiker Sa-
hibə Qafarova qarşı tərəfə Prezident İlham 
 Əliyevin təşəbbüsü ilə yaradılan Qoşul-

mama Hərəkatı Parlament Şəbəkəsinin 
fəaliyyəti, təşkilatın institusional inkişafı 
istiqamətində atılan addımlar barədə mə-
lumat verib. 

Seyid Yusuf Rza Gilani ölkəsinin Azər-
baycanla münasibətlərə çox böyük önəm 
verdiyini qeyd edərək deyib ki, Pakistan 
və Azərbaycan həmişə bir-birini dəstək-
ləyən qardaş ölkələrdir. Senat sədri xalq-
lar arasında da təmasların vacibliyini ifadə 
edib. Bu baxımdan parlamentlər arasında 
əməkdaşlığın daha da genişləndirilməsinin 
önəmi qeyd edilib.

***
Milli Məclisin sədri Sahibə Qafaro-

va həmin gün Asiya Siyasi Partiyalarının 
Beynəlxalq Konfransının (İCAPP) Daimi 
Komitəsinin sədri Çunq Eui-yong ilə gö-
rüşüb.

Görüşdə İCAPP-ın Asiya regionunda 
sülh, təhlükəsizlik və əməkdaşlığı təşviq 
edən mühüm bir platforma kimi çıxış et-
diyi qeyd olunaraq, bu kimi görüşlərin 
çoxtərəfli əməkdaşlıq məsələlərini müza-
kirə etmək üçün fürsət olduğu bildirilib, 
həmçinin beynəlxalq təşkilatlarda əmək-
daşlığın vacibliyi diqqətə çatdırılıb.

Söhbət zamanı Parlament Şəbəkəsi 
ilə İCAAP arasında əməkdaşlıq əlaqələri 
məmnunluqla qeyd edilərək bildirilib ki, 
tərəflər arasında Anlaşma Memorandumu 
imzalanıb. Hazırda İCAAP Qoşulmama 
Hərəkatı Parlament Şəbəkəsində müşahi-
dəçi statusunda təmsil olunur.

Çunq Eui-yong Azərbaycanın liderliyi 
ilə Parlament Şəbəkəsinin inkişaf etdiyini 
qeyd edib. O, ölkəmizə səfərlərini məm-
nunluqla xatırlayaraq, ölkəmiz və paytaxt 
Bakı haqqında xoş təəssüratlarını bölüşüb.

***
Dünən Milli Məclisin sədri Sahibə 

Qafarova Bəhreyn Krallığı Nümayəndələr 
Şurasının sədri Əhməd bin Salman Əl-Mu-
salam ilə görüşüb.

Görüşdə ölkələrimiz arasında münasi-
bətlərin mövcud vəziyyətindən məmnun-
luq ifadə edilib. Qanunverici orqanlarımız 
arasında əməkdaşlığın daha da dərinləşdi-
rilməsi üçün yaxşı potensial olduğu qeyd 
edilərək bildirilib ki, parlamentlərimiz 
arasında qarşılıqlı fəaliyyət dövlətlərimiz 
arasında əlaqələrin inkişafına mühüm və 
müsbət təsir göstərir. Bu gün qanunverici 
orqanlarımız arasında səmərəli əməkdaşlıq 
qurulub. 

XQ

Ədliyyə naziri  
vətəndaşlarla görüşüb 

Ədliyyə naziri )ərid Əhmədov ùəki şəhərində ùəki, Oğuz, 4əbələ, 
4ax, =aqatala və Balakən rayon sakinlərinin ədliyyə fəaliyyəti ilə bağlı 
müraciətlərini dinləyib. 

Müraciətlərdə qaldırılan məsələlərin 
bir qismi yerində müsbət həllini tapıb. 
Əlavə araşdırma tələb edən digər müra-
ciətlərə isə qanunvericiliyin tələblərinə 

uyğun şəkildə baxılması ilə bağlı nazirli-
yin aidiyyəti struktur bölmələrinin rəhbər 
şəxslərinə müvafiq tapşırıqlar verilib.

XQ

Müdafiə Nazirliyində xidməti müşavirə

Dünən Azərbaycan Respublikasının müdafiə naziri general-polkovnik 
=akir Həsənovun rəhbərliyi ilə videobağlantı formatında xidməti müşavirə 
keçirilib.

Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə aparılan ordu quruculuğunun ölkəmiz-
də prioritet olduğunu qeyd edən müdafiə 
naziri bölmələrin xidməti-döyüş fəaliyyət-
lərinin təkmilləşdirilməsi, eləcə də döyüş 
qabiliyyətinin daha da artırılması ilə bağlı 
Ali Baş Komandanın qarşıya qoyduğu tap-
şırıqları iştirakçılara çatdırıb.

Müşavirədə Azərbaycan–Ermənistan 
şərti sərhədində mövcud əməliyyat şə-
raiti, o cümlədən son günlər qarşı tərəfin 
bölmələrimizi mütəmadi olaraq atəşə tut-
ması, mövqelərimiz üzərində pilotsuz uçuş 

aparatları və dronlarla kəşfiyyat xarakter-
li uçuşlar həyata keçirmə cəhdləri geniş 
müzakirə edilib. Nazir Azərbaycan Ordu-
su bölmələrinin hər an istənilən təxribata 
qarşı çevik reaksiya verməyə hazır olması 
barədə aidiyyəti vəzifəli şəxslər qarşısında 
konkret tapşırıqlar qoyub. 

Daha sonra Azərbaycan Ordusunda 
aparılan uğurlu islahatların müsbət nəti-
cələrindən danışılıb, cari il ərzində həyata 
keçirilən və planlaşdırılan tədbirlər müza-
kirə edilib.

Qoşunların döyüş imkan və qabiliyyət-
lərinin inkişaf etdirilməsinin vacibliyini 
vurğulayan nazir müasir döyüş təcrübəsi 
nəzərə alınmaqla keçirilən hərbi təlimlərin 
intensivliyinin qorunub saxlanılmasını və 
texnoloji yeniliklərin tətbiqi ilə keyfiyyə-
tinin daim artırılmasını tapşırıb. 

Nazir müxtəlif ixtisaslı hərbi vəzifə-
lilərin cəlb edildiyi təlim toplanışlarında 
onların bilik və bacarıqlarının artırılması, 
həmçinin silahlanmaya yeni qəbul edilmiş 
silah və texnikadan istifadə qaydalarının 
öyrədilməsi üzrə vəzifəli şəxslər qarşısın-
da tapşırıqlar qoyub.

Şəxsi heyətin sosial-məişət şəraitinin 
yaxşılaşdırılması, mənəvi-psixoloji ha-
zırlığı, xüsusilə kəskin relyefli ərazilərdə 
dislokasiya olunan bölmələrin maddi-tex-
niki təminatı, keyfiyyətli qidalanmasının 
təşkili, həmçinin təhlükəsizlik qayda-
larına ciddi əməl edilməsinə nəzarətin 
gücləndirilməsi barədə tələblər bir daha 
komandir heyətinə çatdırılıb. Müddətli 
həqiqi hərbi xidmətə yeni çağırılan gənc 
əsgərlərin fərdi-psixoloji xüsusiyyət-
lərinin öyrənilməsi, onların adaptasiya 
prosesinə həssaslıqla yanaşılması, eləcə 
də sağlamlıqlarının diqqət mərkəzində 
saxlanılması ilə bağlı müvafiq göstərişlər 
verilib.

Sonda general-polkovnik Z.Həsənov 
Azərbaycan Ordusunun Ali Baş Koman-
danın etimadını hər zaman doğrultduğunu, 
bundan sonra da doğruldacağını əminliklə 
ifadə edib.

XQ

Suqovuşana 53 ailə də qovuşdu 

Dünən  növbəti köç 
karvanı ilə Ağdərə rayo-
nunun Suqovuşan kən-
dinə gələn ailələrə mən-
zillərin açarları təqdim 
olunub.  53 ailə olmaqla, 
1�4 nəfər keçmiş məcbu-
ri köçkün doğma yurda 
qovuşub.

Burada əhalinin məşğullu-
ğunun təmin edilməsi üçün hər 
cür şəraitin yaradılıb.

Suqovuşana avtomobil 
yolları, elektrik, rabitə, su xət-
ləri çəkilib. Kənd qaz təchi-
zatı ilə təmin olunub. Kənddə 
yararsız vəziyyətdə olan 144 
yerlik tam orta məktəbin bi-
nasında da əsaslı təmir işləri 
aparılıb. Bundan əlavə, ümumi 
gücü 7,8 meqavat olan “Suqo-

vuşan-1” və “Suqovuşan-2” 
Kiçik Su Elektrik stansiyaları 
yenidənqurmadan sonra istifa-
dəyə verilib. 

Xatırladaq ki, azad Suqo-
vuşana ilk köç 20 ailədən 
ibarət olub. İndiyədək kənddə 
180 ailə (591 nəfər) məskun-
laşıb. Köç mərhələli şəkildə 
davam edəcək.

XQ



SİYASƏT
6 aprel 2025-ci il, bazarXalq qəzeti 3

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Bəli, dövlətimizin başçısı fikirləri 
ilə eyni zamanda, beynəlxalq miqyasda 
Azərbaycanın etibarlı tərəfdaş mövqeyi-
ni canlandırır. Yeri gəlmişkən, bu mövqe, 
demək olar ki, hər il möhkəmləndirilmək-
dədir. Belə bir  statusun əldə olunması isə 
fəaliyyət səmərəliliyinin, praqmatizmin, 
rasional düşüncənin nəticəsidir. Bu yanaş-
ma enerjinin şaxələndirilməsi ilə yanaşı, 
yeni təchizat coğrafiyasının yaradılmasına 
təkan verir. Hazırda Azərbaycan – Avropa 
İttifaqı əməkdaşlığının güclənməsində də 
bunun müstəsna rolu var. Ona görə bir-
mənalı şəkildə deyə bilərik ki, ölkəmizin 
etibarlı tərəfdaş mövqeyindəki səmərəlilik 
yalnız statik göstərici deyil, böyük fayda 
amilinə hesablanmış ardıcıl xarakter daşı-
yan kompleks fəaliyyətin məhsuludur. 

Lakin dünya sürətlə dəyişir. Ənənəvi 
enerjidən yaşıl enerjiyə keçid dövründə 
yaşayırıq. Bu dövr yeni çətinliklər doğu-
rur. Bəzən görürük ki, obyektiv durumun 
şərtləri ayrı-ayrı siyasi məqsədlərin ger-
çəkləşdirilməsi naminə, bir növ, ifrata var-
maq üçün bəhanəyə çevrilir. Belə mənfi 
tendensiyanın mövcudluğunu ən səlist 
duyan isə Prezident İlham Əliyevdir. Döv-
lətimizin başçısı haqqında söz açdığımız 
nüfuzlu toplantıdakı çıxışında bildirir ki, 

AÇG (Azəri Çıraq Günəşli), “Şahdəniz” 
və “Abşeron” bir çox ölkələrin enerji təh-
lükəsizliyini təmin edən neft və qaz ya-
taqlarıdır və yaxın gələcəkdə ölkəmizdə 
digər neft-qaz yataqlarının da istismarına 
başlanılacaq. “Beləliklə, müqavilələr artıq 
imzalanıb, işçi proqram təsdiqlənib. Boru 
kəmərlərinin çəkilməsi, Bakı–Tbilisi–Cey-
han, Bakı-Supsa neft boru kəmərləri və 
həmçinin Cənub Qaz Dəhlizi – bütün bu 
işlər qeyd etdiyim kimi, bütün iştirakçı-
larla əməkdaşlıq sayəsində görülmüşdür”, 
- deyən Prezident İlham Əliyev, faktiki 
olaraq, indiyədək keçilmiş yolun, görülən 
işlərin haqqında söz açdığımız tendensiya-
nın, yəni ənənəvi enerjidən yaşıl enerjiyə 
keçidin mənfi təsirlərinə məruz qalmama-
sının vacibliyini önə çəkir. Diqqət yetirək, 
Azərbaycan Prezidenti “faydalı qazıntı la-
yihələrinin maliyyələşdirilməsinin dayan-
dırılması siyasəti başlananda, bu, investor-
lara, şirkətlərə, ölkələrə müsbət olmayan 
siqnal göndərir”– deyərək son dərəcə mü-
hüm məsələyə toxunur və risk amilini qa-
bardır. Bu amilin isə iki cəhəti var. 

Ənənəvi enerjidən yaşıl enerjiyə keçi-
din şərtlərinin ayrı-ayrı siyasi məqsədlə-
rin gerçəkləşməsi naminə  ifrata varmaq 
üçün bəhanəyə çevrildiyini əbəs yerə 
vurğulamadıq. Fikrimizə aydınlıq gətirək. 
Məsələn, Azərbaycanla Avropa İttifaqı 

enerji sayəsində mühüm əməkdaşlığa ma-
likdir. Ölkəmizin “köhnə qitə”nin enerji 
təhlükəsizliyində mühüm rol oynadığı da 
danılmazdır. Ancaq elə həmin Aİ-nin er-
mənipərəst mövqeyi ilə seçilən bəzi ölkə 
və dairələrində Azərbaycanla əməkdaşlığa 
xitam verilməsinə, bizə sanksiya tətbiqinə 
dair çağırışlar səsləndirilməkdədir. Hazır-
da belə sərsəmləmələrə “it hürər, karvan 
keçər” atalar sözü prizmasından yanaşırıq. 
Ancaq...

Əlbəttə, Azərbaycan dövləti xaricdəki 
hansısa ermənipərəstin sərsəm düşüncə-
sinə ciddi risk faktoru olaraq yanaşmır. 
Çünki dövlətimiz dəyişən dünyanın ahən-
ginə uyğun davranır. Tədbirlərimiz gələ-
cəyimiz üçün müstəsna təminatdır. Ümu-
mi səciyyə daşıyan risk isə onunla izahını 
tapır ki, ənənəvi enerjidən yaşıl enerjiyə 
keçid şəraiti investisiya mühitinə siyasi ya-
naşmalı təsir üçün münbit zəmin yaratmaq 
potensialındadır. Axı geridə qalan atların 
güllələndiyi dövrdə yaşayırıq. Zaman çox 
amansızdır, bu, öz yerində.

Hesab edirik ki, ənənəvi enerjidən yaşıl 
enerjiyə keçiddəki ikinci risk faktoru daha 
önəmlidir. Məsələ ondadır ki, iri investor-
lar dünyanın yaşam gündəliyində xüsusi 
rola malikdirlər. Onların illər ərzində top-
ladığı bəlli təcrübə, fəaliyyət qabiliyyəti 
var. Belə qabiliyyət sahiblərinin əməyin-

dən kütləvi imtina tendensiyası meydanı 
boş qoyacaq. 

Yəni, ənənəvi enerjidən yaşıl enerjiyə 
sürətli keçiddə hazırkı investorların funk-
sionallıqlarını tamamilə itirmələri, müf-
lisləşmələri mümkündür. Yeni şərait üçün 
lazımi sərmayədar çevrəsi formalaşma-
yıbsa,  təhlükəli vəziyyətin yaranma ehti-
malı böyükdür. Məhz buna görə Prezident 
İlham Əliyev vurğulayır: “Ümid edirik ki, 
Avropada çox geniş yaşıl gündəliyə bax-
mayaraq, faydalı qazıntı hasilatçıları və 
ənənəvi yanacaq enerji təhlükəsizliyinin 
mühüm meyarı kimi yaddan çıxmayacaq 
və ayrı-seçkiliyə məruz qalmayacaq”.

Göründüyü kimi, ölkəmizin lideri bey-
nəlxalq ictimaiyyətin diqqətini son dərəcə 
vacib məsələyə çəkir və bu, ilk növbədə 
dünyanın, o cümlədən Avropanın biznes 
mühitinin qorunmasına müstəsna töhfədir. 
Əlbəttə, Azərbaycan dövlətinin yanaşması 
heç də o demək deyil ki, indiki enerji mü-
hafizəkarlığı tam şəkildə saxlanılmalıdır. 
Nəhayət, obyektiv şərtlər, dəyişən reallıqlar 
var. Bəs mövcud durumda nə edilməlidir?

Deməli, vəziyyətə uyğunlaşmaq şərtdir. 
Azərbaycan da obyektiv və labüd prosesə 
adekvat davranmanın tərəfdarıdır. Ona görə 
Prezident İlham Əliyev çıxışında ölkəmizin 
COP29-dakı mesajını xatırladır: “Əslin-
də, bu, bizim COP29-dakı mesajımız idi. 

 Azərbaycan qlobal beynəlxalq tədbirə ev 
sahibliyi etdiyi zaman qeyd olundu ki, fay-
dalı qazıntıları zəngin olan ölkələrlə sərvət-
ləri olmayan ölkələr arasında ayrı-seçkilik 
və ayırıcı xətlər olmamalıdır. Əksinə, fay-
dalı qazıntıları zəngin olan və bərpaolunan 
enerjiyə sərmayə qoyan ölkələr alqışlanma-
lıdır, onlara hücum çəkilməli deyil”.

Beləliklə, Azərbaycan ənənəvi enerji-
dən yaşıl enerjiyə keçidin risksiz, müvafiq 
olaraq, həm də ağrısız formulunu təklif 
edir. Bu, bir tərəfdən, dünyanın hazırkı 
investisiya mühitinin, yəni, həm də əmək-
daşlığın qorunması baxımından vacibdir, 
digər yandan, təklifimizin dünyaya ədalət 
çağırışı motivi var. Biznes və əməkdaşlıq 
mühitinin heç də asan başa gəlmədiyini, 
habelə yeni dövrün investisiya imkanları-
nın hələ oturuşmadığını nəzərə alsaq, bir 
formatdan digərinə keçidin inqilabi yox, 
təkamül yolu mütləqdir. 

Məhz təkamül yolu ənənəvi investorla-
rın, başqa sözlə desək, faydalı qazıntılar-
la zəngin ölkələrin məhsullarını bazarlara 
çıxaranların işlərini yeni dövrə uyğun qur-
maları üçün imkan tanıyacaq, onlara vaxt 
qazandıracaq. Belə olduqda “yaşıl biznes” 
də struktur üstünlüyünə yiyələnəcək. Bö-
yük anlamda isə diqqətə çatdırdığımız 
formul hazırkı beynəlxalq əməkdaşlıq 
platformalarındakı qarşılıqlı inam və etibar 
parametrlərini saxlayacaq. 

Ən əsası, qazanılmış vaxt imkan verə-
cək ki, faydalı qazıntılarla zəngin ölkələr 
əldə etdikləri ənənəvi qazanclarla öz iq-
tisadiyyatlarını “yaşıllaşdırsınlar”, bər-
paolunan enerjiyə sərmayə yatırsınlar. 
Prezident İlham Əliyevin yanaşmasındakı 
ədalət göstəricisi isə faydalı qazıntılarla 
zəngin ölkələrlə sərvətləri olmayan ölkələr 
arasında ayrı-seçkiliyin aradan qalxması-
dır. Qeyd edək ki, ölkəmiz “COV,D-19” 
pandemiyasının tüğyan etdiyi dönəmdə 
də eyni məramı təbliğ edir, virus əleyhinə 
peyvəndlərin bölgüsündə paritetlik təşəb-
büsünü qaldırırdı. 

Sonda onu da bildirək ki, yalnız sözdə 
deyil, əməldə də liderliyimiz özünü göstə-
rir. Pandemiyadan əziyyət çəkən ölkələrə 
yardımlar etdiyimiz danılmaz faktdır. 
Dünyada xeyriyyəçi ölkə kimi tanınan 
Azərbaycan eyni münasibətin yaşıl dünya 
quruculuğunu da əhatə etməsinin tərəfda-
rıdır. Prezident İlham Əliyevin mötəbər 
toplantıda bu məqamı vurğulaması da 
ölkəmizin prinsiplərinə sadiqliyinin növ-
bəti göstəricidir. 

Ə.Rh6TƏMOV 
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Azərbaycan və yaşıl dünya naminə ədalətli siyasət 

&ənub 4az Dəhlizi və enerMi təhlükəsizliyindən 
geosiyasi sabitliyə uzanan strateMi körpü 

Azərbaycanın enerMi diplomatiyası ölkənin beynəlxalq arenada mühüm 
rolunu daha da gücləndirən və geosiyasi müstəvidə təsirli vasitəyə 
çevrilən alət olaraq ön plana çıxır.  Bu sahədəki ən önəmli təşəbbüs isə 

şübhəsiz, &ənub 4az Dəhlizi layihəsidir.  11-ci &ənub 4az Dəhlizi Məşvərət 
ùurası və 3-cü Yaşıl (nerMi Məşvərət ùurası nazirlərinin toplantısının Bakıda 
keçirilməsi Azərbaycanın regional və qlobal enerMi siyasətindəki strateMi 
əhəmiyyətini bir daha bütün dünyaya nümayiş etdirdi.  Bu toplantılar yalnız 
enerMi təhlükəsizliyi məsələlərini müzakirə etməkdən ibarət deyildi, onlar 
ölkələr arasında etimadın möhkəmləndirilməsi, strateMi tərəfdaşlığın inkişaf 
etdirilməsi və çoxvektorlu enerMi bazarının təməlini qoyan fundamental bir 
platforma kimi fəaliyyət göstərdi.

Prezident İlham Əliyevin bu konfrans-
dakı çıxışında səsləndirdiyi fikirlər Azər-
baycanın enerji diplomatiyasının həm iqti-
sadi, həm də siyasi və geosiyasi cəhətdən 
necə əhəmiyyətli bir vasitəyə çevrildiyini 
göstərdi.  Azərbaycanın geosiyasi mövqeyi 
bu gün enerji təhlükəsizliyinin təmin edil-
məsi və regional sabitliyin və beynəlxalq 
əlaqələrin gücləndirilməsi ilə bağlıdır.  Pre-
zident İlham Əliyev öz çıxışında “bizə daha 
çox yer lazım olacaq” – deyərək, Cənub 
Qaz Dəhlizi layihəsinin coğrafi və siyasi 
cəhətdən daha da genişlənməkdə olduğunu 
vurğuladı.  Bu ifadə Azərbaycan üçün enerji 
təhlükəsizliyi məsələsinin yalnız regional 
bir məsələ olmadığını, Avropa və digər re-
gionlarda strateji təsir yaratmaq baxımından 
mühüm bir vasitə olduğunu göstərir. 

Cənub Qaz Dəhlizi layihəsi enerji re-
surslarını təchiz etmək məqsədi daşıyır və 
Azərbaycanın regional və qlobal səviyyə-
dəki geosiyasi sabitlik və nüfuzunu artır-
maq niyyətinə xidmət edir. Azərbaycanın 
təşəbbüsü ilə həyata keçirilən layihə Av-
ropaya alternativ enerji mənbələri təklif 
etməklə yanaşı, regiondakı siyasi və iqti-
sadi sabitliyi də dəstəkləyir. Azərbaycanın 
Avropa bazarlarına qaz ixracatını artırması 
enerji təhlükəsizliyini təmin edir və Avro-
pa ilə siyasi etimadın qurulmasına zəmin 
yaradır. Cənub Qaz Dəhlizi Avropanın 
enerji idxalının diversifikasiyası məqsədi-
ni güdür və xüsusilə Rusiya ilə enerji sahə-
sindəki asılılığın azaldılması məsələsində 
mühüm addım atılmasını təmin edir. Prezi-
dent İlham Əliyevin çıxışında vurğuladığı 
kimi, Azərbaycan artıq �Pan-Avropa qaz 
təchizatçısı� statusunu əldə edib. 

Prezidentin çıxışında beynəlxalq ma-
liyyə institutlarına ünvanladığı açıq mesaj 
ondan ibarətdir ki, yaşıl gündəmlə paralel 
şəkildə klassik enerji layihələrinə qarşı dis-
kriminasiyaedici yanaşmalar aradan qaldı-
rılmalıdır. Əks halda, neft və qaz hasilatına 
yatırımlar azalacaq və bu, ciddi qıtlığa, həm 
də yeni geosiyasi təhdidlərə yol aça bilər.

Bu fikirlər, əslində, Azərbaycanın COP29 
zamanı səsləndirdiyi əsas mesajlardan biri 
ilə üst-üstə düşür: faydalı qazıntılara malik 
olan ölkələrlə malik olmayanlar arasında 
ayırıcı xətlər deyil, körpülər qurulmalıdır. 
Azərbaycanın həm karbohidrogen resurs-
larını, həm də bərpaolunan enerji potensi-
alını paralel inkişaf etdirməsi bu yanaşma-
nın praktiki nümunəsidir.  Prezident İlham 

Əliyevin çıxışı Azərbaycanın enerji siyasə-
tində dərin strateji planlamanı, enerji təh-
lükəsizliyinə sistemli yanaşmanı və yaşıl 
gündəmin dövlət prioritetinə çevrilməsini 
nümayiş etdirir. Çıxışda üç əsas istiqamət 

– yeni hasilat imkanları, Avropa ilə enerji 
əməkdaşlığı və bərpaolunan enerji sahə-
sində irəliləyişlər – aydın şəkildə önə çıxır.

“Azəri-Çıraq-Günəşli” (AÇG) və “Ab-
şeron” kimi nəhəng yataqlarda yeni hasi-
lat fazalarının başlanması Azərbaycanın 
enerji istehsalı imkanlarının genişləndiril-
məsi baxımından mühüm əhəmiyyət daşı-
yır. Xüsusilə, “Abşeron” yatağında ikinci 

fazanın gündəmə gəlməsi və hasilatın 3 
milyard kubmetrə qədər artırılması ölkənin 
qaz ixrac potensialını yüksəltməklə yana-
şı, Avropa enerji bazarında Azərbaycan 
qazının çəkisini artırır. Bu kontekstdə Pre-
zidentin vurğuladığı iki əsas meyar – in-
terkonnektorlar və Cənub Qaz Dəhlizinin 
genişləndirilməsi – Azərbaycanın Avropa 
ilə enerji inteqrasiyasını dərinləşdirmək 
məqsədi daşıyır. Bu da bir tərəfdən enerji 
infrastrukturunun inkişafı, digər tərəfdən 
isə siyasi etibarlılığın təminatı kimi qiy-
mətləndirilə bilər.

Avropa Komissiyası ilə 2022-ci ildə 
imzalanan memorandum və onun nəticəsi 
kimi Azərbaycan qazının Avropaya ixra-
cında 60 faizlik artım Azərbaycanın enerji 
diplomatiyasının uğurlu nümunəsi hesab 
oluna bilər. Bu, Azərbaycanın Avropa üçün 
etibarlı enerji tərəfdaşı kimi mövqeyini 
daha da gücləndirir. 8 milyard kubmetr-

dən 13 milyard kubmetrə yüksələn ixrac 
həcmi ümumi 25 milyard kubmetrlik qaz 
ixracatının yarısından çoxunu təşkil edir 
ki, bu göstəricilər Cənub Qaz Dəhlizinin 
təkcə enerji layihəsi deyil, eyni zamanda, 
geostrateji əməkdaşlıq platforması olduğu-
nu sübut edir.

Prezident Əliyev yaşıl enerji sahə-
sindəki təşəbbüsləri Azərbaycanın daxili 

enerji siyasəti və xarici enerji diplomatiya-
sı arasında körpü kimi təqdim edir. 2030-
cu ilə qədər 6 giqavat külək və Günəş 
enerjisinin istehsalı Qarabağ və Şərqi 
Zəngəzurda 500 meqavatlıq su elektrik 
stansiyaları ilə birlikdə 6.5 giqavatlıq yaşıl 
enerji potensialı formalaşdırmaq ölkənin 
enerji ixracında qaz ehtiyatlarını artırmaq 
baxımından həlledici olacaq. Bu yanaşma 
isə  ənənəvi enerji diplomatiyasının yaşıl 
enerji diplomatiyasına çevrilməsinin Azər-
baycan versiyasıdır və belə  dəyişikliklər 
Azərbaycanın beynəlxalq nüfuzuna əlavə 
dəyər qatmaqla onun COP29 kimi bey-
nəlxalq tədbirlərə ev sahibliyi etməsini 
əsaslandırır.

Yaşıl kabel layihəsi isə Azərbaycanın 
yaşıl enerjisini Avropaya birbaşa ötürmək 
imkanlarını gündəmə gətirir. Preziden-
tin maliyyə dəstəyi ilə bağlı çağırışı bey-
nəlxalq təsisatlara praktiki əməkdaşlıq və 
siyasi iradənin koordinasiyası çağırışıdır. 
Bu mərhələdə Azərbaycan yalnız enerji ix-
racatçısı deyil, eyni zamanda, bərpaolunan 
enerji təşəbbüskarı rolunda çıxış edir və 
Azərbaycanın enerji diplomatiyasının həm 
reallığa, həm də geosiyasi məqsədlərə söy-
kənən strateji yönəlməyini göstərir.

Məşvərət Şurası çərçivəsində regi-
onal və beynəlxalq tərəfdaşlarla əmək-
daşlığın sistemli formatda davam etməsi 
enerji sahəsində çoxtərəfli diplomatiyanın 
inkişaf etdiyindən xəbər verir. Bu, həm-
çinin  Azərbaycanın təkcə iqtisadi aktor 
kimi deyil, diplomatik lider kimi də çıxış 
etdiyini göstərir. Bu çıxışın təhlili sübut 
edir ki, Azərbaycan enerji siyasətini və 
diplomatiyasını paralel şəkildə, dinamik 
və strateji baxışla formalaşdırır. Enerji 
hasilatının artırılması, yaşıl enerjiyə ke-
çid və beynəlxalq əməkdaşlıq vasitəsilə 
Azərbaycan özünü regional lider və qlo-
bal tərəfdaş kimi möhkəmləndirməkdədir. 
Reallığa əsaslanan praqmatik yanaşma və 
enerji siyasətinin siyasətə, diplomatiyaya 
və iqtisadi artıma inteqrasiya olunması 
Prezident İlham Əliyevin çıxışında aydın 
görünür.

ùəbnəm Z(Y1ALOVA,  
siyasi elmlər üzrə fəlsəfə doktoru
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Mina silahları bu gün güclü hərbi po-
tensiala malik olmayan ölkələr, o cüm-
lədən üçüncü dünya ölkələri adlanan 
dövlətlər və ya müasir yüksək dəqiqlikli 
silahlar almaq imkanından məhrum terror-
çu qruplar arasında xüsusilə populyardır. 
Minaların populyarlığının əsas səbəbləri 
onların digər silah növləri ilə müqayisədə 
dizaynının sadəliyi və istismarının asan-
lığı, eləcə də qiymətinin ucuz olmasıdır. 
Onları quraşdırmaq asandır və əlavə tex-
niki xidmət tələb etmədən və ya hər hansı 
əmrə ehtiyac olmadan bir çox aylar, hətta 
illər ərzində öz mövqelərində sabit qala 
bilərlər. Müharibənin vəziyyəti (davam et-
məsi, yaxud dayanması) və ölkənin siyasi 
kursunun dəyişməsi onlara təsir etmir. Mi-
nalar basdırıldıqları yerlərdə, necə deyər-
lər, səssiz-səmirsiz dayanaraq, öz qurban-
larının yolunu “gözləyirlər”. Buna görə də 
ən böyük universal təşkilat olan BMT hər 
il aprelin 4-də dünya ölkələrinin diqqətini 
həmin problemə cəlb etməyi nəzərdə tutur.

Təəssüf ki, Azərbaycan da dünyada 
minalardan və partlamamış hərbi sursatlar-
dan (PHS) zərər çəkən, müharibənin “mi-
rası” ilə təqib olunan ölkələr sırasındadır. 
İstər Birinci, istərsə də İkinci Qarabağ mü-
haribəsi zamanı bütün hərbi əməliyyatlar 
ölkəmizin beynəlxalq səviyyədə tanınmış 
ərazilərində aparıldığı üçün bu gün Azər-
baycan dünyada mina və PHS ilə ən çox 
çirklənmiş ölkələrdəndir. Piyadalar Əley-
hinə Minaların Qadağan Olunması üzrə 
Beynəlxalq Kampaniya – Kasetli Sursatlar 
Koalisiyasının “Landmine Monitor Re-
port 2020” layihəsinin məlumatına əsasən, 
Azərbaycan ərazisində basdırılmış mi-
naların sayına görə dünyanın ilk ölkələri 
sırasındadır. Vətən müharibəsindən sonra 
Azərbaycanın 12 faizdən çox ərazisinin 
minalarla çirkləndirildiyi məlum oldu. 
Respublikamız ərazisində 1,5 milyon mina 
olmaqla dünyanın minalarla ən çox çirk-
lənmiş ilk 5 ölkəsi sırasındadır. İşğaldan 
azad edilmiş 1 milyon 166 min 702 hektar 
ərazidə minaların olması güman edilir, bu-
nun da 211 min 800 hektarı yüksək, 954 
min 902 hektarı orta və aşağı çirklənmə 
səviyyəsindədir.

Minalar üzrə ekspertlərin Beynəlxalq 
Böhran Qrupuna verdikləri məlumatla-
ra görə, azad edilmiş ərazilərin təxminən 
beşdə biri yüksək dərəcədə çirklənib. Təx-
minən üçdə ikisi humanitar minatəmiz-
ləmə üçün prioritet sahə kimi təsnif edilir. 
2020-ci ilin noyabr ayından indiyədək hu-
manitar minatəmizləmə fəaliyyətinə cəlb 
edilmiş qurumlar tərəfindən Qarabağ və 
Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonlarında apa-
rılan minatəmizləmə əməliyyatları nəticə-
sində ümumilikdə 191 min 555 hektar əra-
zi minalardan və PHS-lərdən təmizlənib. 
Bu təmizləmə əməliyyatları nəticəsində 
36 min 479 ədəd piyada əleyhinə mina, 21 
min 607 ədəd tank əleyhinə mina və 133 
min 514 ədəd PHS olmaqla, ümumilikdə 
191 min 600 ədəd mina və müharibənin di-
gər partlayıcı qalıqları aşkar edilərək zərər-
sizləşdirilib.

Elə bu il aprelin 2-də işğaldan azad 
edilmiş Ağdam rayonunun Çəmənli kən-

di ərazisində mina partlayışı baş verdi. 
Azərbaycan Respublikası Prokurorluğu, 
Daxili İşlər Nazirliyi və Minatəmizləmə 
Agentliyinin (ANAMA) mətbuat xidmət-
lərinin yaydıqları məlumatda bildirildi ki, 
1968-ci il təvəllüdlü Ağdam rayon sakini 
Abbasov Nurəddin Feyzi oğlu heyvan ota-
rarkən keçmiş təmas xəttində, minalardan 
təmizlənməmiş əraziyə daxil olaraq piya-
da əleyhinə minanın partlayışı nəticəsin-
də ayağından xəsarət alıb. Xəsarət alan 
şəxs xəstəxanaya təxliyə edilib. Bununla 
da İkinci Qarabağ müharibəsindən sonra 
mina qurbanlarının sayı 388-ə çatıb. On-
lardan 70-i həlak olub, 318-i isə xəsarət 
alıb. Ümumilikdə, 1991-ci ildən indiyədək 
3400 nəfərdən çox soydaşımız minalardan 
zərər çəkib. Onlardan 359-u azyaşlı və 
gənc, 38-i qadındır.

Xarici İşlər Nazirliyinin “X” hesabında 
bununla bağlı edilən paylaşımda bildiri-
lib: “4 Aprel – Beynəlxalq Mina Xəbər-
darlığı və Minatəmizləmə Fəaliyyətinə 
Yardım Günündə Azərbaycanın işğaldan 
azad olunmuş ərazilərindəki minaların 
törətdiyi təhlükəni bir daha qeyd edirik”. 
Paylaşımda Azərbaycan ərazilərinin uzun-
müddətli işğalı dövründə həmin ərazilərdə 
basdırılan minaların partlaması nəticəsin-
də 2020-ci ildən ötən müddətdə həlak olan 
və ya yaralanan ölkə vətəndaşlarının sayı 
qeyd edilib. Eyni zamanda, XİN həmin 
ərazilərdəki minaların mülki vətəndaşların 
həyatına təhlükə və insanların öz evlərinə 
təhlükəsiz qayıdışına maneə yaratmaqda 
davam etdiyini vurğulayıb.

Nazirlik öz paylaşımında beynəlxalq 
ictimaiyyəti Azərbaycanın minatəmiz-
ləmə sahəsində həyata keçirdiyi fəaliy-
yətə dəstək verilməsinə və beynəlxalq 
hüququ pozan Ermənistanın məsuliyyətə 
cəlb olunmasına çağırıb. O da qeyd edilib 
ki, Azərbaycan Respublikası öz xalqının 

minasız, təhlükəsiz və çiçəklənən gələcə-
yini təmin etməklə bağlı öhdəliyinə sadiq 
qalır.

XİN-in mətbuat katibi Ayxan Hacızadə 
isə bu gün münasibətilə “Envoy” jurnalına 
müsahibəsində bildirib ki, Ermənistanın 
Azərbaycana təqdim etdiyi mina xəritələ-
rinin dəqiqliyi 25 faiz idi. Onun sözlərinə 
görə, rəsmi İrəvan beynəlxalq təzyiqlərdən 
sonra bəzi xəritələri təqdim etsə də, onlar 
minalanmış ərazilərin yalnız kiçik bir his-
səsini əhatə edirdi. Son mina partlayışı ha-
disələrinin 55 faizdən çoxu bu xəritələrlə 
əhatə olunmayan ərazilərdə baş verib.

A.Hacızadə qeyd edib ki, Ermənistan 
verdiyi xəritələrdə Azərbaycan ərazilərin-
də təxminən 400 min minanın yerləşdirildi-
yini göstərsə də, faktiki rəqəm 1,5 milyona 
yaxındır: “Ermənistanın mina təhlükəsinə 
münasibətdə bu cür davranışı regionda 
münaqişədən sonrakı dövrdə sülh və eti-
madın möhkəmləndirilməsi istiqamətində 
atılan tədbirlərə daha bir geri addımdır. Bu 
baxımdan, beynəlxalq ictimaiyyətin Ermə-
nistandan gələn mina təhlükəsini pisləmək 
üçün ardıcıl tədbirlər görməsini son dərəcə 
vacib hesab edirik və Ermənistanın hələ də 
Azərbaycana tam təqdim edilməmiş bü-
tün minalanmış ərazilərin dəqiq xəritələ-
rini təqdim etməsini gözləyirik. Məcburi 
köçkünlərin təhlükəsiz qayıdışını və zərər 
çəkmiş regionların bərpasını təmin etmək 
üçün Ermənistanın bütün minalanmış əra-
zilərin dəqiq xəritələrini təqdim etməsi son 
dərəcə vacibdir”.

Hər bir məsələdə Azərbaycanla bir-
lik nümayiş etdirən Türkiyə Xarici İşlər 
Nazirliyinin “X” hesabındakı paylaşımda 
bildirilib: “Uzun müddətdir ərazilərinin 
minalardan çirkləndirilməsinin ciddi təh-
did yaratdığı Əfqanıstan kimi ölkələrlə 
bərabər, işğaldan azad etdiyi ərazilərində 
hələ də aşkarlanmamış çox sayda minala-

rın olduğu Azərbaycanın təhlükəsizliklə 
bağlı narahatlıqlarını bölüşürük”.

Paylaşımda minaların və PHS-lərin 
bir çox ölkələrdə insanların həyatına təh-
lükə yaratmaqda davam etdiyi vurğulanıb. 
Qeyd olunub ki, sözügedən problem həmin 
ölkələrin sosial-iqtisadi inkişafına da ciddi 
təhdidlər yaradır, habelə, mədəni irsinin 
qorunmasında çətinliklərə səbəb olur.

Bəyanatda beynəlxalq və regional sə-
viyyədə torpaq səthi və su hövzələrində 
yerləşdirilən minalarla mübarizəyə önəmli 
töhfələr verən bir ölkə olaraq Türkiyənin 
piyada əleyhinə minaların basdırılması, 
istehsalı, onlardan istifadə, habelə, bu qə-
bildən olan partlayıcıların zərərsizləşdi-
rilməsini nəzərdə tutan Ottava müqaviləsi 
və bu sənədə uyğun olaraq həyata keçi-
rilən əməkdaşlığı dəstəklədiyi vurğulanıb: 
“Ölkəmiz mina təhdidi ilə mübarizə aparan 
dövlətlərə istər quruda, istərsə də su höv-
zələrində verdiyi dəstəyi davam etdirə-
cək”.

İnsan hüquqları üzrə müvəkkil – Om-
budsman Səbinə Əliyeva bildirib ki, əra-
zilərimizdə basdırılmış çoxsaylı mina və 
PHS-lər hələ də insanların həyat və sağ-
lamlığı üçün ciddi təhlükə mənbəyi olaraq 
qalır. Onun sözlərinə görə, təkcə hərbi qul-
luqçular deyil, çoxsaylı mülki şəxslər, xid-
məti vəzifələrini və peşə borclarını yerinə 
yetirmək üçün işğaldan azad edilmiş böl-
gələrə ezam olunmuş insanlar, o cümlədən 
media mənsubları mina terrorunun qurbanı 
olublar. Mina qurbanlarının sayı ilə bağlı 
mövcud rəqəmlər regionda ədalətli və da-
yanıqlı sülhün təmin edilməsi yolunda bö-
yük maneə olan problemin fundamental in-
san hüquqlarının kobudcasına pozulmasına 
səbəb olduğunu əyani şəkildə təsdiq edir.

Ombudsman təəssüf hissi ilə qeyd edib 
ki, Ermənistanın mina terroru çoxsaylı in-
san itkilərinə, ağır xəsarətlərə və minlərlə 
insanın əlilliyinə səbəb olmaqla yanaşı, 
işğaldan azad edilmiş ərazilərimizdə apa-
rılan genişmiqyaslı tikinti və bərpa işlərinə 
ciddi maneə yaradır. Bu isə keçmiş məc-
buri köçkünlərin öz doğma torpaqlarına 
təhlükəsiz qayıdışını ləngidir, nəticədə 
regionda sabitlik və inkişafın təmin olun-
masına böyük əngəl törədir. Buna görə də 
dünya ictimaiyyəti hər kəsin azad və sər-
bəst hərəkət etmək, mülkiyyət, təhlükəsiz, 
sağlam ətraf mühitdə yaşamaq, sağlam-
lığın qorunması kimi fundamental insan 
hüquqlarının müdafiəsi naminə azərbay-
canlılara qarşı mina terroru ilə mübarizədə 
fəal iştirak etməlidir.

Göründüyü kimi, ərazilərimizin mina-
larla çirkləndirilməsinin yaratdığı problem 

hazırda ölkəmiz üçün son dərəcə aktualdır. 
Minaların təmizlənməsi uzun zaman, ağır 
zəhmət, böyük vəsait tələb edən yorucu 
prosesdir. Ermənistan isə özünü sülhpər-
vər kimi göstərsə də, minalanmış ərazilə-
rin dəqiq xəritəsini verməkdən bugünədək 
imtina edir. İrəvan iki ölkə arasında etimad 
mühitinin yaradılması üçün minalarla çirk-
ləndirilmiş ərazilərin dəqiq xəritəsini lən-
gimədən ölkəmizə verməli, heç olmasa bu 
məsələ ilə bağlı dürüstlük nümayiş etdir-
məlidir. Rəsmi İrəvanın bu məsələdə ata-
cağı konstruktiv addım sonradan iki ölkə 
arasında digər sahələrdə əməkdaşlıq üçün 
də baza rolunu oynaya bilər. Bu gün mina 
təhlükəsinə qarşı mübarizədə Azərbaycana 
dəstək olmaq sülhə, insan haqlarına və təh-
lükəsiz həyata dəstək olmaq deməkdir.

6əxavət HƏMİD  
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Minatəmizləmə uzun zaman,  
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'�nya iFtimaiyyəti bu Sroblemin həllində 
%akıya dəstək verməli, ørəvana təzyiT göstərməlidir

Hafiz SƏ)İXA1O9, 
“Minalar Əleyhinə Azərbaycan 
Kampaniyası” İctimai Birliyinin 
sədri, A1AMA yanında İctimai 
ùuranın katibi

– Beynəlxalq Mina Xəbərdarlığı 
və Minatəmizləmə Fəaliyyətinə Yar-
dım Günü ərazisi minalar və partla-
mamış hərbi sursatlarla çirklənmiş 
ölkələrdə qeyd olunur. Əfsuslar olsun 
ki, Azərbaycan da bu problemdən 
əziyyət çəkən ölkələrdəndir. Məlum 
olduğu kimi, bunun da səbəbi bütün 
hərbi əməliyyatların Azərbaycanın 
beynəlxalq səviyyədə tanınmış əra-
zilərində aparılması ilə bağlıdır.

Həm bizim tədqiqatlarımız, həm 
də dövlət orqanlarının – ANAMA-nın, 
Müdafiə Nazirliyinin, digər struktur-
ların verdiyi məlumatlar göstərir ki, 
keçmiş təmas xətti və onun ətrafında 
yerləşən bağlar, meşələr, üzümlüklər, 
dağıdılmış yaşayış məntəqələri, çay 
sahilləri minalarla ciddi surətdə çirk-
ləndirilib və orada böyük təhlükə var. 
Minalara həm də kənd təsərrüfatına 
yararlı torpaqlarda, otlaqlarda, yollar-
da, körpülərdə, məktəblərdə, su mən-
bələrində, ümumiyyətlə, ağla gələn və 
gəlməyən bütün yerlərdə rast gəlmək 
mümkündür. Burada sürpriz minala-
rın, yəni mina-tələlərin olmasını da 
nəzərə almaq lazımdır. Çünki Ermə-
nistan tərəfi onlardan da geniş istifadə 
edib. Azərbaycan maliyyə tutumu bö-
yük olan bu problemin həllinin 90-95 
faizini dövlət büdcəsi hesabına yerinə 
yetirir. Problemin miqyasını nəzərə 
alaraq beynəlxalq birliyin bununla 
bağlı ölkəmizə ciddi dəstək verməsinə 
böyük ehtiyac vardır.

(kspert rəyi

Azərbaycan – ùƏT: reallıqlar, perspektivlər 
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Bu barədə Çin Kommunist Partiyası 
Mərkəzi Komitəsinin üzvü, Beynəlxalq 
əlaqələr şöbəsinin müdiri Lyu Tszyançao 
bir neçə gün əvvəl Bakıda keçirilən “Azər-
baycan – Çin strateji tərəfdaşlığı: Qlobal 
Cənubda konsolidasiya və əməkdaşlığın 
təşviqi” mövzusunda konfransda bildirib 
ki, Çin Azərbaycanla Şanxay Əməkdaşlıq 
Təşkilatına üzv ölkələr arasında daha sıx 
qarşılıqlı əlaqələrə ümid edir. Onun söz-
lərinə görə, Çin və Azərbaycanın gündə-
liyinə sülh və təhlükəsizliyi təşviq etmək 
daxildir və bu, ŞƏT platforması çərçivə-
sində həyata keçirilə bilər: “Çin və Azər-
baycan birlikdə Avrasiyada təhlükəsizlik 
konsepsiyasını həyata keçirir. Bu əmək-
daşlıq Avrasiya qitəsində sülh və təhlükə-
sizliyin təmin edilməsi üçün əsas yaradır”. 

Azərbaycan iqtisadi sahədə də ŞƏT 
üçün faydalı ölkədir. Ölkəmizin bütün 
sahələri əhatə edən davamlı inkişafı, re-
gional güc mərkəzinə çevrilməsi, əlve-
rişli təbii-coğrafi mövqeyi bu təşkilat-
la əlaqələrinə ciddi təsir edir. Eləcə də 
tranzit və nəqliyyat–logistika imkanları, 
Şərq – Qərb və Şimal – Cənub nəqliy-
yat dəhlizlərinin fəaliyyətinə göstərdiyi 
dəstək Azərbaycanı ŞƏT üçün cəlbedici 
edir. Bu barədə Milli Məclisin deputatı 
(lşad Musayev X4-yə açıqlamasında 
bildirdi ki, Orta Dəhliz kimi də tanınan 
Transxəzər Beynəlxalq Nəqliyyat Dəh-
lizinin təşkilat və ona üzv dövlətlər üçün 

üstünlükləri böyükdür: “Orta Dəhliz Av-
ropa ilə Asiya arasında əlaqəni təmin 
edən mühüm tranzit yoludur. Azərbaycan 
bu nəqliyyat dəhlizinin mərkəzi hissəsi 
olaraq beynəlxalq ticarətdə həlledici rol 
oynayır. Odur ki, Azərbaycanın ŞƏT ilə 
əməkdaşlığı nəqliyyat dəhlizləri üzrə da-
şımaların artmasına təkan verir. Bu amil 
Orta Dəhlizin önəmini artırmaqla yana-
şı, geniş bir regionda yerləşən ölkələr 
arasında əməkdaşlığın daha da inkişafı 
baxımından unikal imkanlar təqdim edir. 
Çünki dəhliz ŞƏT ölkələri üçün nəqliy-
yat–logistik daşımaların həyata keçirilmə-
sində yeni imkanlar yaradır. Daşımaların 
təhlükəsizliyinin yüksəldilməsi, dəhlizin 
inkişafında iştirak edən ölkələr arasında 
konstruktiv dialoqun inkişaf etdirilməsinə 
səbəb olur. Beynəlxalq layihə həm də yeni 
xidmət növlərinin açılmasına, iş yerləri-
nin yaradılmasına, ölkələrin büdcəsinə 
əlavə gəlirin gəlməsinə, yeni investisiya 

layihələrinin həyata keçirilməsinə xidmət 
edir. Eyni zamanda, təşkilata üzvlük Azər-
baycana fəal ticarət-iqtisadi əməkdaşlıq və 
böyük Asiya bazarlarına, o cümlədən Çin 
bazarına çıxış üçün perspektivlər açır. Onu 
da qeyd edim ki, BMT Təhlükəsizlik Şura-
sının beş daimi üzvündən biri olan Çinin 
Azərbaycanın haqlı və ədalətli mövqeyini 
müdafiə etməsi Azərbaycan xalqı tərəfin-
dən yüksək dəyərləndirilir.

Həmçinin ŞƏT terrorizm, ekstremizm 
və separatizm ilə mübarizə, regional təh-
lükəsizliyin və sabitliyin təminatı, siviliza-
siyalararası dialoq və multikulturalizmin 
təşviqi kimi sahələrdə əməkdaşlığı müza-
kirə etmək üçün əhəmiyyətli platformadır. 
Bu məsələlər Azərbaycanın xarici siyasə-
tinin əsas prioritetləri sırasında yer alır və 
ölkəmizin bu sahələrdəki mövqeyini daha 
da möhkəmləndirir ”.

Beləliklə, Azərbaycanın ŞƏT ilə əmək-
daşlığı hər iki tərəfin maraqlarına xidmət 

edir və iqtisadi tərəfdaşlıq, nəqliyyat 
əlaqələri, terrorizm, eksterimizm və sepa-
ratizm ilə mübarizə, regional təhlükəsizli-
yin və sabitliyin təminatı, sivilizasiyalar-
arası dialoqun təşviqi kimi sahələri əhatə 
etməklə dövlətlərarası münasibətləri möh-
kəmləndirir.

Bəs Ermənistanın ŞƏT-in işlərinə cəlb 
olunması ilə əlaqədar Rusiyanın cəhdlə-
rinin arxasında nə dayanır? Ermənistanın 
ŞƏT-ə qoşulma perspektivlərinə gəlincə, 
xatırlatmaq yerinə düşər: 2015-ci ildə Ufa-
da keçirilən sammitdə Ermənistan dialoq 
üzrə tərəfdaş statusu alıb və 2016-cı ildə 
bu status rəsmən təsdiqlənib. 2024-cü ilin 
iyulunda rəsmi İrəvan ŞƏT-ə müşahidəçi 
statusu almaq üçün müraciət edib.

2024-cü ilin iyununda Ermənistanın 
baş naziri Nikol Paşinyan ŞƏT-in baş ka-
tibi Çenq Minqlə İrəvanda görüşü zamanı 
təşkilatla əməkdaşlığın dərinləşdirilməsinə 
ciddi maraq nümayiş etdirib. Aydındır ki, 

Ermənistanın ŞƏT-ə üzv olmaq istəyi bir 
sıra amillərlə bağlıdır. Birincisi, ŞƏT-də 
iştirak ölkənin beynəlxalq imicinə müsbət 
təsir göstərə bilər. Otuz ilə yaxın işğalçı 
statusunda olan Ermənistan 2020-ci ildə 
Qarabağda məğlub olduqdan sonra özünü 
yeni rolda – açıq qarşılıqlı fəaliyyətə ha-
zır dövlət kimi təsdiq etməyə çalışır. Bu, 
ŞƏT-ə üzv ölkələr üçün əsas tələblərə ca-
vab verir.

İkincisi, təşkilata üzvlük Ermənistan 
üçün xarici bazara çıxmaq imkanları ya-
radır. Üçüncüsü, ŞƏT-də iştirak ölkənin 
kollektiv təhlükəsizlik sahəsində imkanla-
rını genişləndirir ki, bu da təşkilatın nizam-
naməsində aydın şəkildə əksini tapıb.

İndi isə Rusiyanın Ermənistandakı 
fövqəladə və səlahiyyətli səfiri Sergey 
Kopırkinin açıqlamasına qayıdaq. Bu, 
Rusiyanın İrəvanın qərbyönlü kursundan 
ümumi narazılığı kontekstində nəzərdən 
keçirilməlidir. Ermənistanın ŞƏT-ə inteq-
rasiyası Moskvanın maraqlarına xidmət 
edir. Çünki bu, Ermənistanla əlaqələri güc-
ləndirməyə kömək edir və onun KTMT 
üzrə tərəfdaşları – Qazaxıstan, Qırğızıstan 
və Tacikistanla qarşılıqlı əlaqələrini güc-
ləndirir.

Ola bilsin ki, Moskva ŞƏT-in daimi 
üzvü kimi Ermənistana müşahidəçi sta-
tusu, gələcəkdə isə tamhüquqlu üzvlük 
prosesində dəstək göstərsin. Bu strategiya 
Ermənistanı Avrasiya İqtisadi İttifaqında 
(Aİİ), həmçinin KTMT-də saxlamağa, ha-
belə onun Avropa İttifaqına (Aİ) inteqrasi-
ya istəklərini cilovlamağa yönəlmiş daha 
geniş Rusiya təşəbbüslərinin ümumi çərçi-
vəsinə uyğun gəlir.

Bu yaxınlarda Rusiya baş nazirinin 
müavini Aleksey Overçuk jurnalistlərlə 
söhbətində qeyd edib ki, Ermənistan “iki 
stulda” otura bilməyəcək və tezliklə Aİİ və 
Aİ arasında seçim etmək məcburiyyətində 
qalacaq.

3ünKan Ə)Ə1DİY(V  
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&üzamlı xəstələr
<axud )ransa isteblişmentinin 
başını itirməsinin əlamətləri 

Atalarımızın bir məsəli var: it əl çəkdi, motal əl çəkmədi. Bu kəlam 
İrəvanla 3arisin Bakıya qarşı usanmadan apardıqları yalan və böhtan 
dolu təbliğatının indiki mərhələsini tam dəqiqliklə əks etdirir. (rmənistan 

hakimiyyətinin sülh sazişi ilə bağlı son davranışları, nəhayət, onun reallıqla 
barışmağa başlamasından xəbər versə də, Yelisey sarayında müvəqqəti oturmuş 
Makron komandası ermənidən daha çox ermənilik göstərməkdə davam edir. 

Bir neçə aydır ki, rəsmi Paris münasi-
bətləri daha da gərginləşdirməyin fonunda 
Bakını Fransanın müstəmləkələrinə, geniş 
mənada isə dənizaşırı ərazilərə müdaxilə 
və manipulyasiyada ittiham edir. Fransanın 
dənizaşırı ərazilər naziri Manuel Valls Yeni 
Kaledoniyanın institusional gələcəyi ilə bağ-
lı danışıqlarda öz vasitəçiliyini təklif edən, 
Azərbaycan dövlətinin dəstəklədiyi Bakı 
Təşəbbüs Qrupunun (BTQ) məktubunu “sa-
bitliyi pozmaq cəhdi” kimi dəyərləndirib. Cə-
nab nazir bununla bağlı bəyanatında ərz edir 
ki, “Paris Azərbaycandan Fransanın xarici 
ərazilərində strateji maraqlarına zidd fəaliy-
yətlər həyata keçirən Bakı Təşəbbüs Qrupunu 
tanımır” və “bu qrup tərəfindən hədəfə alınan 
seçilmiş nümayəndələrin birmənalı şəkildə 
qəbuledilməz manevrlərini rədd etməyə çağı-
rır”. Oxuculara xatırladaq ki, 3 gün bundan 
əvvəl BTQ “müzakirələrə yenidən impuls 
və töhfə vermək üçün Fransa hökuməti ilə 
Kanaki arasında qərəzsiz vasitəçilik təşəbbü-
sü” ilə çıxış edib və bu təklifi rəsmi Parisin 
diqqətinə çatdırıb.

Arayış üçün bildirək ki, 2023-cü ilin 
iyulunda yaradılan BTQ Azərbaycan dövləti 
tərəfindən dəstəklənən, Fransanın neokolo-
nialist siyasətindən əziyyət çəkən xalqların 
müstəqillik hərəkatlarının dəstəklənməsində 
fəal iştirak edən təşkilatdır. Bu qrup Bakı-
da Martinika, Qviana, Yeni Kaledoniya və 
Fransız Polineziyasından müstəqillik tərəf-
darlarının, habelə digər ərazilərdən seçilmiş 
bir neçə nümayəndənin dəvət olunduğu kon-
fransdan sonra yaranıb.

Afrikada, ardınca Mərkəzi Asiyada hər-
bi-siyasi və diplomatik uğursuzluqlara düçar 
olan Makron iqtidarı XX, əsrdə orta əsrlərə 
məxsus feodal təfəkkürü ilə davranmaqda 
davam edir. Dünya ictimai fikrinə yeniliklər 

gətirmiş, azadlıq aşiqləri olan dahi sənətkar-
lar bəxş etmiş fransız xalqı seçdiyi bu iqti-
darın əlində girinc olub. Təkcə daxildə de-
yil, Avropa İttifaqında qeyri-ordinar siyasi 
davranışı ilə tərəfdaşlarını özündən uzaqlaş-
dıran Yelisey sarayının sahiblərini cüzamlı 
xəstələrə bənzədənlər də var. 

   

Fransalı nazirlər, sanki, Azərbaycanın üs-
tünə gəlməyə növbəyə düzülüblər. 4 gün bun-
dan əvvəl Fransanın Avropa və xarici işlər 
naziri -an Noel Baro Senatın xarici işlər ko-
missiyasında çıxışı zamanı Azərbaycan–Er-
mənistan sülh prosesi və erməni əsilli şəxslə-
rin məhkəmə işi ilə bağlı reallığı təhrif edən, 
beynəlxalq hüquqdan uzaq iddiası ilə “yadda 
qaldı”. Doğrudur, o, Azərbaycan Xarici İşlər 
Nazirliyi tərəfindən layiq olduğu cavabı aldı. 
Müsyö Baroya xatırladıldı ki, Azərbaycan 
ərazilərinə qarşı iddiaların yer aldığı Ermə-
nistan konstitusiyasının dəyişdirilməsi kimi 
son iki ildən artıq müddətdə müzakirə edilən 
Bakının legitim tələbinin sual altına alınması 
və bunun yeni şərt kimi təqdim edilməsi qə-
buledilməzdir. Deyildi ki, əgər Fransa, iddia 
etdiyi kimi, doğrudan da, iki ölkə arasında 
sülh sazişinin tezliklə imzalanmasını dəstək-
ləyirsə, o zaman İrəvanı müvafiq addımları 
atmağa təşviq etsin. -.N.Baronun haypərəst 
açıqlamasına cavab olaraq onu da bildirmək 
istərdik ki, müharibə cinayətləri, etnik təmiz-
ləmə, hərbi təcavüz, işgəncə və digər ağır 
əməllərdə ittiham olunan və ya təqsirləndi-
rilən erməni əsilli şəxslərin azadlığa buraxıl-
ması çağırışları Azərbaycanın daxili işlərinə 
qarışmaq, məlum məhkəmə prosesinə kobud 
müdaxilə, ölkəmizin ədaləti bərpa etmək 
kimi beynəlxalq hüququn təsbit etdiyi haqqı-
na girmək deməkdir. Azərbaycanın bu haqqı 
BMT-nin İnsan Hüquqları Şurasının Əsassız 
Həbslər üzrə İşçi Qrupunun 2025-ci il martın 
13-də dərc olunmuş rəyi ilə bir daha təsdiqlə-
nib. Həmin rəy Bakıda davam edən məlum 
məhkəmə prosesinə qarşı aparılan qarayaxma 
kampaniyasının əsassız olduğunu sübut edib.

  

Daxildə problemləri xirtdəyə dirən-
miş Fransanın xarici işlər naziri -.N.Baro 
cari il yanvarın 29-da Senatda müzakirələr 
 zamanı növbəti dəfə Azərbaycanın Fransa-

nın dənizaşırı ərazilərinə, guya, “qondar-
ma müdaxiləsi” ilə bağlı iddialar yaymağa 
cəhd etmişdi. Onun Azərbaycanı dənizaşırı 
ərazilərə müdaxilədə ittiham edən bəyanatı 
Fransanın Yeni Kaledoniya yerli əhalisinin 
tələblərinə qarşı saymazlığını ört-basdır et-
mək cəhdindən başqa bir şey deyil. Məhz 
Parisin, ən azı, son beş ildə Cənubi Qafqaz 
məsələlərinə qarışmasının, Azərbaycanın, 
eləcə də Ermənistanla sülh və sabitliyi bər-
pa etmək istiqamətində apardıqları vasitə-
çisiz danışıqlar prosesini pozmağa çalış-
masını müşahidə etmişik. İndi BTQ-nin bir 
vətəndaş cəmiyyəti qurumu kimi Fransanın 
müstəmləkə siyasətini və dənizaşırı ərazilər-
dəki problemlərini ictimaiyyətə çatdırması 
Parisdə “daxili işlərə qarışmaq” ladında 
hay-küyə səbəb olub. Aydın məsələdir ki, 
Makron hakimiyyəti bu cür qrupların fəaliy-
yətini gözdən salmağa çalışmaqla dekoloni-
zasiya prosesini sarsıtmağı hədəfləyir.

Müsəlman ölkələrinə yuxarıdan-aşağı 
baxmağa vərdiş etmiş Fransanın indiki ha-
kimiyyətinin dənizaşırı ərazilərdəki uğursuz 
siyasətini, kolonializm ənənəsini davam 
etdirmək səylərini ört-basdır etmək üçün 
bütün vasitələrə əl atdığı başadüşüləndir. 
Amma bu zaman onun Azərbaycanı Fran-
sanın “daxili işlərinə qarışmaqda” ittiham 
etməsi, əsassız iddialar səsləndirməsi hətta 
bədxahlarımızda belə ironiyalı gülüş doğu-
rur. Belə səbatsız iddialardan birini Fransa-
nın dənizaşırı ərazilər naziri Manuel Valls 
martın 9-da “BFMTV”-yə müsahibəsi za-
manı səsləndirmişdi. Fransanın kolonial si-
yasətinə haqq qazandırmağa çalışan və bu 
ölkənin “3 okean və 5 qitədə” mövcud ol-
duğunu iddia edən M.Valls ölkəsini dünya-
nın “nadir gücü” kimi xarakterizə etməkdən 
də çəkinməyib. Əslində, onun Azərbaycana 
qarşı səsləndirdiyi cəfəng iddialar Fransanın 
dənizaşırı ölkələrin xalqları arasında dayaq-
larını itirməsi ilə barışmaq istəməməsinin 
təzahür forması sayılmalıdır.

Ölkəsini “nadir güc”ə bənzədən nazir 
M.Valls səsləndirdiyi ziddiyyətli fikirlərin 
Fransanın dənizaşırı ərazilərində baş verən 
zorakılıq aktları, müstəqillik tələb edən 
xalqların hərəkatlarının boğulması faktları 
qarşısında nə qədər zəif arqumentlər oldu-
ğunu özü də etiraf edir. Diplomatik səriş-
təsizliyi aşkar sezilən nazir Valsın fikirləri, 

Fransanın öz “strateji maraqları” müzakirə 
mövzusunda azadlıq və müstəqillik kimi 
anlayışları qurban verməyə hazır olduğu-
nu nümayiş etdirməsi, əslində, bu ölkənin 
dəyərlərə ikili standartla yanaşmasından xə-
bər verir. 

   
Sonda onu da qeyd edək ki, Fransa-

nın dənizaşırı ərazilər naziri Manuel Valls 
“BFMTV”-yə müsahibəsində növbəti dəfə 
Azərbaycanı Fransaya qarşı, guya, “hibrid 
müharibə” aparmaqda, habelə dənizaşırı 
ərazilərdə müstəqillik tərəfdarlarını dəstək-
ləməklə Fransaya “xarici müdaxilədə” gü-
nahlandırıb. Taleyin ironiyasına bir baxın. 
Burada diqqəti çəkən maraqlı məqam odur 
ki, 44 günlük müharibənin gedişində Bakı-
nın ünvanına hədə-qorxu dolu bəyanatlar 
verən Fransa hakimiyyəti bu gün Azər-
baycanı ona qarşı hibrid savaş açmaqda, 
xaricdən müdaxilədə günahlandırır. Belə 
məlum olur ki, Emmanuel Makron iqtida-
rının, onun siyasi isteblişmentinin başını 
itirməsinin əlamətləri göz qabağındadır. Ən 
yaxın ətrafının belə gen gəzdiyi hay sind-
romlu cüzam xəstəliyinə yoluxmuş bu ko-
mandanın “siyasi süqut”dan savayı çarəsi 
qalmayıb... 

3.6. İki Kəftə bundan əvvəl ³Yaşıllar´ 
3artiyasının deSutatları ³nifrətə təKrik´ it-
tiKamı ilə nazir Manuel Valsı məKkəməyə 
verəcəklərini bildiriblər. 6əbəb Valsın 
³yəKudilərə nifrət Kər yerdə olduğu kimi, 
əsasən, ərəb�müsəlman dünyasından Jəlir´ 
aoıqlaması olub. 

Bundan sonra ³Yaşıllar´ 3artiyasının 
deSutatları BenMamin Lukas və Lea BalaMe 
(l Mariki ³nifrətə təKrik´ə qarşı qanuni 
tədbirlər J|rdüklərini aoıqlayıblar� ³Birin-
cisi, ona J|rə ki, Valls fransız cəmiyyətində 
ayrı�seokilik salır, ərəb�müsəlmanları di-
Jərlərindən ayırır. İkincisi odur ki, o, ərəb 
mənşəli müsəlman soydaşlarımızı bu |lkədə 
antisemitizmə J|rə məsuliyyət daşımaqda 
JünaKlandırır. Onun yalanoı ³ərəb�müsəl-
man dünyası´ iddiası milyonlarla insanı 
utandırmaq´ və ³oaşqınlığı qidalandırmaq´ 
deməkdir´ və buna J|rə məKkəmə qarşısın-
da cavab verməlidir´.

İmran BƏDİR;A1L,  
;4

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Tarix boyu suverenlik uğrunda müba-
rizə aparan xalqlar öz azadlıqlarını əldə 
etməklə həm daxili sabitlik, həm də bey-
nəlxalq aləmdə güclü mövqe qazanmışlar. 
Suveren dövlətlər, daxili idarəetmə mode-
lini öz milli maraqlarına uyğun quraraq, 
milli təhlükəsizliyi və sosial rifahı təmin 
edə bilirlər.

Azərbaycan nümunəsində olduğu 
kimi, suverenliyin bərpa edilməsi həm 
tarixi ədalətin bərpası, həm də dövlətin 
güclənməsi deməkdir. 2025-ci ilin �Kons-
titusiya və Suverenlik İli� elan edilməsi, 
Azərbaycanın müstəqil siyasət yürütmək, 
ərazi bütövlüyünü qorumaq və beynəlxalq 
münasibətlərdə güclü mövqe sərgiləmək 
istiqamətində atdığı addımların məntiqi 

davamıdır. Bu baxımdan, suverenlik yalnız 
dövlət üçün deyil, bütün millət üçün milli 
qürur və inkişafın əsas təməlidir. 

Prezident İlham Əliyevin 2025-ci ili 
“Konstitusiya və Suverenlik İli” elan etmə-
si, ölkənin müstəqillik tarixində mühüm bir 
mərhələ olmaqla yanaşı, dövlət suverenli-
yinin tam bərpa edilməsinin rəsmi təsdiqi 
kimi qiymətləndirilir. Bu tarixi nailiyyətin 
əldə olunmasında onun uzaqgörən siyasəti, 
strateji qərarları və liderlik keyfiyyətləri 
həlledici rol oynayıb. Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünün tam təmin edilməsi, işğal-
dan azad olunmuş torpaqlarda genişmiq-
yaslı bərpa və quruculuq işlərinin aparıl-
ması, eləcə də ölkənin beynəlxalq arenada 
mövqeyinin daha da möhkəmləndirilməsi 
Prezident İlham Əliyevin həyata keçirdiyi 
siyasətin uğurlu nəticələridir.

Bir dövlətin suverenliyinin əsas göstə-
ricisi təbii olaraq onun milli və dünyəvi 
dəyərləri özündə birləşdirən konstitusiyaya 
malik olmasıdır. Azərbaycanın müstəqil-
lik tarixində ən mühüm hadisələrdən biri 
1995-ci il noyabrın 12-də ölkənin ilk milli 
Konstitusiyasının qəbul edilməsi olmuş-
dur. Bu Konstitusiya, müstəqillik yolunda 
mühüm bir hüquqi və siyasi mərhələ ol-
maqla, Azərbaycanın demokratik, hüquqi 
və dünyəvi dövlət kimi inkişafının əsasını 
qoymuşdur. Həmin dövrdə ölkənin hüquqi 
çərçivəsinin formalaşdırılması və yeni 
Konstitusiyanın hazırlanması prosesinə 
bilavasitə rəhbərlik edən şəxs isə Azər-
baycan xalqının ümummilli lideri Heydər 
 Əliyev olmuşdur.

Ulu öndər Heydər Əliyev 1993-cü 
ildə ikinci dəfə hakimiyyətə qayıtdıqdan 
sonra qarşısında duran əsas məsələlər-
dən biri ölkənin siyasi sabitliyini təmin 
etmək, hüquqi dövlət quruculuğunu hə-
yata keçirmək və beynəlxalq standartlara 
cavab verən bir Konstitusiya hazırlamaq 
idi. Sovet dövründən miras qalan 1978-ci 
il Konstitusiyası Azərbaycanın müstəqil 
bir dövlət kimi fəaliyyət göstərməsi üçün 
yetərli deyildi. Dövlət idarəetmə sistemi-
nin formalaşdırılması, vətəndaşların hüquq 
və azadlıqlarının qorunması, iqtisadi-siya-
si institutların hüquqi əsaslarının yaradıl-
ması üçün yeni bir Konstitusiya zərurəti 
yaranmışdı.

Görkəmli dövlət xadiminin təşəbbü-
sü ilə 1995-ci ildə Azərbaycan Respubli-
kasının yeni Konstitusiyasının layihəsini 
hazırlamaq üçün xüsusi Konstitusiya Ko-
missiyası yaradılmışdır. Onun bilavasitə 
rəhbərliyi və nəzarəti altında hazırlanan 
bu sənəd xalqın iradəsini və milli maraq-
ları əks etdirən fundamental hüquqi baza 
olmuşdur. Bu Konstitusiya layihəsi de-
mokratik və hüquqi dövlət quruculuğuna 

əsaslanan, vətəndaşların hüquq və azad-
lıqlarını təmin edən, bazar iqtisadiyyatının 
inkişafına dəstək verən müasir bir sənəd 
kimi tərtib edilmişdir.

12 noyabr 1995-ci ildə ümumxalq re-
ferendumu vasitəsilə qəbul edilən Azər-
baycan Respublikasının Konstitusiyası 
ölkənin hüquqi və siyasi inkişafında yeni 
bir mərhələ açdı. Ümummilli lider Heydər 
Əliyevin uzaqgörən siyasəti və liderliyi 
sayəsində qəbul edilən bu Konstitusiya 
bu gün də Azərbaycanın dövlət quruculu-
ğunun əsas hüquqi dayağı kimi qalır. Bu 
sənədin qəbulu ilə ölkədə hüquqi sistem 
formalaşdırıldı, qanunun aliliyi təmin 
olundu və demokratik dəyərlər qorundu. 
Ulu öndərin bu sahədə göstərdiyi müstəs-
na xidmətlər Azərbaycan dövlətçiliyinin 
möhkəmlənməsində və müstəqil Azərbay-

canın hüquqi bazasının yaradılmasında 
mühüm rol oynamışdır. 

Sadalanan bu hüquqi bazanın yaran-
ması ilə bərabər, Azərbaycanın bir suve-
ren dövlət olması yolunda ən fundamental 
sahələr olan iqtisadiyyat, ordu qurucu-
luğu, elm, təhsil, mədəniyyət və bu kimi 
istiqamətlər inkişaf etdirildi. Qısa müddət 
ərzində böyük uğurlar qazanmaqla bəra-
bər, regionda və dünya dövlətləri arasında 
öz sözünü deyə bilən bir dövlətə çevrildi.

Azərbaycanın suverenliyinin tam bər-
pası və dövlət müstəqilliyinin möhkəmlən-
dirilməsi prosesində Heydər Əliyev irsinin 
layiqli davamçısı Prezident İlham Əliyevin 
rolu həlledici olmuşdur. 2003-cü ildə ha-
kimiyyətə gəldiyi gündən etibarən cənab 
İlham Əliyev Azərbaycanın ərazi bütöv-
lüyünün bərpası, suveren hüquqlarının tə-
min edilməsi və milli maraqlara əsaslanan 
xarici siyasət yürüdərək ölkəni güclü regi-
onal liderə çevirmişdir. Onun uzaqgörən 
və strateji siyasəti sayəsində Azərbaycan 
iqtisadi və hərbi sahələrdə sürətlə inkişaf 
edərək, öz suverenliyini tam bərpa etmək 
üçün güclü zəmin yaratmışdır.

Azərbaycan 1991-ci ildə müstəqilliyini 
bərpa etsə də, Ermənistanın təcavüzü nəti-
cəsində ölkənin 20 faizə yaxın ərazisi işğal 
altında qalmış, suveren hüquqlar tam şəkil-
də təmin edilə bilməmişdi. 2020-ci ildə Ali 
Baş Komandan İlham Əliyevin rəhbərliyi 
altında 44 günlük Vətən müharibəsi nə-
ticəsində Azərbaycanın ərazi bütövlüyü 
bərpa olundu və beynəlxalq hüquqa əsas-
lanan suveren haqları təsdiq edildi. Lakin 
Qarabağda separatçı rejimin mövcudluğu 
hələ də ölkənin tam suveren idarəçiliyinə 
maneçilik törədirdi. 2023-cü ilin sentyab-
rında keçirilmiş lokal antiterror tədbirləri 
nəticəsində isə Azərbaycan Qarabağ üzə-
rində tam nəzarəti bərpa edərək, öz döv-
lət suverenliyini bütün əraziləri üzərində 
bərqərar etdi.

Azərbaycanın tam suverenliyinin bər-
pası Vətən müharibəsi və sentyabr ayında 
həyata keçirilən lokal antiterror əmaliyyatı 
olsa da, bu mərhələyə qədər uzun və şərəf-
li bir yol qət edilmişdir. Belə ki, 2016-cı 
ildə Aprel döyüşlərindən başlanan şərəfli 
yol bir neçə mühüm nəticəyə gətirib çıxar-
dı: uzun illər süni şəkildə formalaşdırılan 
məğlubedilməz erməni ordusu mifi qəhrə-
man Azərbaycan ordusu tərəfindən darma-
dağın edildi, Azərbaycan ordusu öz peşə-
karlığını və real gücünü sübut edərək ciddi 
psixoloji üstünlük əldə etmiş oldu.

Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə dövlətin siyasi iradəsinin, Azərbayca-
nın torpaqlarını azad etmək istiqamətində 
qətiyyəti bir daha təsdiqləndi. Beynəlxalq 
aləmə Azərbaycan torpaqlarının işğalı ilə 

heç vaxt barışmayacağının ilk real siq-
nalını vermis oldu. Aprel döyüşləri bey-
nəlxalq arenada Ermənistan-Azərbaycan 
münaqişəsinə diqqəti yenidən yönəltdi və 
işğalın davam etməsinin bölgədə təhlükə 
yaratdığı göstərildi.

Aprel döyüşlərindən sonrakı mərhələ-
də Naxçıvanda uğurla həyata keçirilən 
Günnüt əməliyyatı Vətən müharibəsinə 
gedən yolda və suverenliyimizin bərpası 
istiqamətində atılan mühüm və strateji bir 
addım idi. 2018-ci ilin may-iyun aylarında 
keçirilən Günnüt əməliyyatı Azərbaycanın 
suverenlik yolunda növbəti böyük uğuru 
oldu. Bu əməliyyat nəticəsində Şərur ra-
yonunun Günnüt kəndi və ümumilikdə 11 
min hektar ərazi işğaldan azad edildi. Eyni 
zamanda, Qızılqaya və Mehridağ yüksəkli-
yi Azərbaycan Ordusunun nəzarətinə keçdi 

ki, bu da strateji baxımdan böyük üstünlük 
qazandırdı. Günnüt əməliyyatı, Azərbay-
canın işğal olunmuş torpaqlarını geri qay-
tarmaq əzmini və gücünü göstərdi, bu isə 
daha genişmiqyaslı əməliyyatların həyata 
keçirilməsi üçün zəmin yaratdı.

2016-cı il Aprel döyüşləri və 2018-
ci il Günnüt əməliyyatı, Azərbaycanın öz 
torpaqlarını azad etmək istiqamətində at-
dığı ilk real və uğurlu addımlar oldu. Bu 
hadisələr Azərbaycanın hərbi gücünün 
artmasına, dövlətin strateji mövqelərinin 
möhkəmlənməsinə və Vətən müharibəsinə 
hazırlığın sürətlənməsinə zəmin yaratdı. 
Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə hə-
yata keçirilən bu ardıcıl uğurlar, nəticədə 
2020-ci ildə Azərbaycanın tam qələbəsi və 
ərazi bütövlüyünün bərpası ilə yekunlaşdı.

2020-ci ilin sentyabrında Ermənistanın 
növbəti təxribatları nəticəsində Azərbay-
can Vətən müharibəsinə başlamağa məcbur 
oldu. 27 sentyabrda başlayan müharibə 44 
gün ərzində Azərbaycanın tam qələbəsi ilə 
nəticələndi və Şuşa şəhərinin azad olunma-
sı ilə Ermənistan kapitulyasiya aktına imza 
atmağa məcbur oldu. Daha sonra sentyabr 
ayında uğurla icra edilən bir günlük lokal 
antiterror əməliyyatının keçirilməsi cənab 
Ali Baş Komandan İlham Əliyevin dediyi 
kimi, Azərbaycanın tam suverenlik qazan-
masına gətirib çıxardı.

Bu mərhələdən sonra Prezident İlham 
Əliyevin liderliyi ilə həyata keçirilən stra-
teji siyasət nəticəsində Azərbaycan həm 
hərbi, həm diplomatik, həm də iqtisadi 
sahədə mühüm nailiyyətlər əldə etmiş-
dir. O, ölkənin müdafiə qüdrətini güclən-
dirərək müasir və döyüş qabiliyyətli bir 
ordu formalaşdırmış, beynəlxalq arenada 
Azərbaycanın mövqeyini möhkəmləndir-
miş və işğaldan azad edilmiş ərazilərin 
sürətli bərpasına start vermişdir. 

2025-ci ilin “Konstitusiya və Suveren-
lik İli” elan edilməsi də bu tarixi nailiyyət-
lərin rəsmi təsdiqi və Azərbaycanın yeni 
inkişaf mərhələsinə keçidinin göstəricisi-
dir. Bu həm də Azərbaycanın müstəqillik, 
ərazi bütövlüyü və dövlət idarəçiliyinin 
möhkəmləndirilməsi istiqamətində atdığı 
addımları daha da gücləndirməyi hədəflə-
diyini göstərir. 

Qazanılmış nailiyyətlər bundan sonra 
da dövlət quruculuğu istiqamətində, işğal-
dan azad edilmiş ərazilərin bərpası, məc-
buri köçkünlərin geri qaytarılması və bey-
nəlxalq arenada Azərbaycanın mövqeyinin 
möhkəmləndirilməsində uğurlu addımların 
atılmasına imkan verəcək. 

1icat YA48BOV, 
1axoıvan D|vlət 8niversitetinin 

Srorektoru, dosent

“Konstitusiya və Suverenlik İli” – 2025

Müstəqil Azərbaycanda  
demokratiyanın təntənəsi
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�əvvəli |tən saylarımızda�

“ùef” Makron mövqe seçir 
Makron çox gözəl bilir ki, onun siyasə-

tini saxlayan sütunlarından biri müdafiədir. 
39 yaşında dövlət başçısı seçilən bu adam 
Fransanın tarixində ilk prezidentdir ki, 
hərbi xidmət keçməyib. Ona görə də gənc 
prezident həm fransızlara, həm də orduya 
göstərmək istəyir ki, hərbi işdə təcrübəsiz 
olmasına baxmayaraq, ölkədə Ali Baş Ko-
mandan odur. Bu məqsədlə o, şahmat oyu-
nunda olduğu kimi, Xarici İşlər Nazirliyi ilə 
Müdafiə Nazirliyi arasında elə bir kombi-
nasiya qurur ki, hər ikisini öz əlində saxlaya 
bilsin. 

Beləliklə, Le Drian Müdafiə Nazirli-
yindəki sadiq komandasından zorla ayrılıb, 
yaxşı tanımadığı Xarici İşlər Nazirliyinə 
göndərilir. Müdafiə Nazirliyinə isə Em-
manuel Makron real siyasi çəkisi olmayan 
piyadalarını təyin edir: Birinci Silvi Qulard 
– keçmiş Avropa deputatı, poliqlot – yeri 
gəlmişkən, onu Xarici İşlər Nazirliyinə gön-
dərmək daha məqsədəuyğun olardı – ancaq 
ordudan, hərbidən qətiyyən başı çıxmayan 
bir adam müdafiə naziri təyin olunur. Bu 
qadın qısa bir müddətdən sonra öz xahişi 
ilə istefa verən kimi prezident onun yerinə 
keçmiş iqtisadiyyat naziri Loran Fabiüsün 
keçmiş büdcə müşaviri, texnokrat Florans 
Parlini təyin edir. Hər şey daha aydın olsun 
deyə, Makron qərara alır ki, Müdafiə Na-
zirliyinin adını dəyişib “Silahlı Qüvvələr 
Nazirliyi” qoysun və bununla da hamıya 
göstərsin ki, Şarl De Qolun dövründə ol-
duğu kimi, müdafiə məsələlərinə ancaq və 
ancaq Yelisey sarayı qərar verir və Ali Baş 
Komandan da onun özüdür. 

2017-ci il may ayının 14-də yeni prezi-
dentin andiçmə mərasimi günü Emmanuel 
Makron Yelisey tarlalarında Zəfər Tağına 
doğru irəliləyən hərbi maşında farağat ko-

mandası almış hərbçi kimi dayanır. Sonra 
Persi hərbi hospitalına gedib yaralı əsgər-
lərə baş çəkir. Hara baxsan, prezident orda-
dır: Gedib Afrika ölkələrində cihadistlərə 
qarşı mübarizə aparan Barkhane əməliy-
yatında iştirak edən hərbçilərlə də görüşür, 
sonra əyninə yaşıl pilot kostyumu geyinib 
kameraların qarşısında sualtı nüvə gəmisi-
nin ekipajı ilə görüşür. 

Müdafiə Nazirliyində Levandovski 
yeni padşah Makronun yeganə qurbanı 
deyil. 2017-ci ilin iyul ayından etibarən 
Fransa silahlı qüvvələrinin baş qərargah 
rəisi Pier de Villiye də vəzifəsindən azad 
edilir. Əvvəlcə, Makron qərara almışdı ki, 
onu bir il öz vəzifəsində saxlasın və yerinə 
sanballı adam tapandan sonra Levandovski 
kimi dalından dəysin. Amma bu çox yük-
sək rütbəli baş zabit, Milli Assambleyanın 
Müdafiə komitəsi qarşısında, prezidenti 
hərbi büdcəyə lazımi qədər vəsait ayırma-
dığı üçün tənqid edir. Bu iclas bağlı qapılar 
arxasında məxfi keçirilsə də, orada gedən 
söhbətlər hansı yollasa mətbuata sızır və 
beləliklə, Yelisey sarayının qəzəbinə səbəb 
olur. İyulun  14-də, Fransanın milli bayra-
mı günü, Müdafiə Nazirliyinin bağçasında, 
Makron ordu rəhbərlərinin qarşısındakı ilk 
çıxışında, Pier de Villiyeni “yerinə otuzdu-
rur” və kobud şəkildə davakar uşaq kimi 
ona deyir: “Yaddan çıxarmayın ki, mən si-
zin şefinizəm�”. 

Bir neçə gün sonra Pier de Villiye pre-
zident tərəfindən vəzifəsindən qovulur. 
Makron onun yerinə general Fransua Leku-
antrı təyin edir. Bu 56 yaşlı yüksək rütbəli 
zabit, əvvəllər İraqda, Somalidə, Ruandada 
xidmət göstərəndən sonra ona çox strate-
ji bir iş – əvvəlki prezidentin hakimiyyəti 

dövründə – Baş nazirin hərbi kabinetinin 
rəhbərliyi tapşırılır. 

Makron Fransua Lekuantrı hələ prezi-
dent seçkilərindən əvvəl tanıyırdı və onu 
2018-ci ildən etibarən Fransa silahlı qüv-
vələrinin baş qərargah rəisi təyin etməyi 
planlaşdırırdı. Onları hüquqşünas və yazıçı 
Fransua Süro tanış etmişdi. General Leku-
antrın, Makronun xoşuna gələn başqa bir 
üstün cəhəti də var: O, Baş nazir Eduard 
Filippi yaxşı tanıyır – onlar Milli İdarəetmə 
Məktəbində bir dövrdə oxuyublar. 

Əvvəlcə, Makron istəyirdi ki, prezident 
seçilən kimi bütün hərbi rəhbərləri dəyiş-
dirsin, ancaq sonra bu fikrindən vaz keçdi. 
Bununla belə o, polis və daxili təhlükəsizlik 
məsələləri ilə o qədər də maraqlanmasa da, 
orduda və müdafiə məsələlərində heç nəyi 
əldən buraxmaq istəmir. 

Sənayeçilərə qarşı şiddətli 
və kəskin tənqid 

14 iyul böhranından sonra dövlət baş-
çısı hərbçilərə olan sevgisini hamıya sübut 
etməyə çalışır. 2015-ci ilin yanvar ayındakı 
terrorist hücumlarından sonra o, Sentinel-
le missiyasının yenidən təşkil olunduğunu 
elan edir və o cümlədən, bu missiyanın hərb-
çilərini tədricən üç yerə bölür. Ən əsas da 
ordunun gələcək büdcəsini 2025-ci ilə qə-
dər təsdiqləyir və çıxışlarında bu məsələləri 
dəfələrlə vurğulayır. Ancaq ümumbəşəri 
hərbi xidmət layihəsindən danışanda, hərbi 
iyerarxiyanı narahat edir. 

2017-ci ilin sentyabrında Makron Yeli-
sey sarayının bayram zalında, LREM (Res-
publika Hərəkətdə Partiyası) partiyasından 
olan deputatları, eləcə də müdafiə və kəş-
fiyyat sahəsinin bir neçə yüksək rütbəli rəh-

bərlərini qəbul edir. Sarayın qızılı tavanı al-
tında prezident hərbi məsələlərlə bağlı “öz” 
konsepsiyasını, eləcə də şəxsi geostrateji 
baxışlarını onlara təqdim etmək üçün uzun 
bir monoloqa başlayır. Makron diplomatik 
qaydalara əməl etmədən demək istədikləri-
ni natiqlik süzgəcindən keçirmədən gözünü 
yumub ağzını açır: “Mən müzakirə və dia-
loq tərəfdarıyam. Amma çərçivə içərisində. 
Mən silahlı qüvvələrin baş qərargah rəisini 
işdən çıxaranda hamı elə fikirləşdi ki, prezi-
dent müzakirə və dialoq tərəfdarı deyil. Bu, 
yanlış fikirdir� Mən dialoqdayam, amma 
əmr edən də mənəm� mənim prezident kimi 
sizə ehtiyacım olsa da, siz ancaq mən de-
diyimi etməlisiniz...”. Sonra Makron silah 
istehsalçılarına qarşı şiddətli və kəskin 
tənqidə başlayır: “Məndən əvvəlkilər hərbi 
doktrina sahəsinə xeyli sərmayə qoydular – 
niyə? Çünki silah sənayeçilərinin çaldıqları 
ilə oynadılar. Mənimlə o dövr bitdi. İndi 
bizi ehtiyacımız olmayan materialları alma-
ğa heç kim məcbur etməyəcək...”. 

Onun bu hay-küylü danışığı ancaq na-
şıları heyran edir. Nəticədə, institut audito-
riyasında olduğu kimi, Makron, demək olar 
ki, qırx beş dəqiqə ərzində dayanmadan 
mühazirə oxuyur. Köhnə hərbçilərdən biri 
təəssüflə başını bulayıb burnunun altında 
narazılıqla donquldanır: “Makron ümumi 
formaya yaxşı bələddir, amma bu formanı 
təfərrüatlarla izah etməyə başlayanda ax-
maqlayır. Danışdıqları A-dan Z-yə qədər 
cəfəngiyatdır... SOS�”. Nitqindən sonra, 
həmişə olduğu kimi, Makron bu dəfə də de-

putatlarının verdiyi hər bir suala uzun-uzadı 
cavab verir, onlara nə etmək lazım olduğu-
nu, harada nəyi necə demək lazım olduğu-
nu ətraflı başa salır... Makronun danışığın-
da ideoloji korpus və dərin mənalı fikirlər 
tapmayan iclas iştirakçılarına elə gəlir ki, 
prezident onlara Siyasi Elmlər İnstitutunda 
olduğu kimi “düşünmək tələb etməyən yün-
gül və hazır ideyalar çatdırır...”. Neyləmək 
olar, Yelisey sarayında bəzən çox az şeylə 
də kifayətlənirlər.

Hərbi sənaye 
kompleksi 

Makronun fikrində ancaq bir şey var: 
qırx ildən bəri respublikanın bütün sirlə-
rinin xəzinəsi olan fransız hərbi sənaye 
kompleksi. Ona görə də Makron üçün bu 
sektorda öz mövqeyini möhkəmlətmək bö-
yük strateji və həyati əhəmiyyət kəsb edir. 
Fransa silahlı qüvvələrinin baş qərargah 
rəisi Pier de Villiyeni vəzifəsindən azad 
edəndən üç həftə sonra Makron ilə Kohler 
bu dəfə də Baş Silahlanma İdarəsinin rəh-
bəri Lorant Kollet-Biyyonu işdən çıxarmaq 
qərarına gəlirlər. Bu məsələ mətbuatda sen-
sasiya doğurmasa da, çox vacib bir əhəmiy-
yət kəsb edir. Məsələ burasındadır ki, Baş 
Silahlanma İdarəsi hərbi sənaye kompleksi-
nin döyünən ürəyidir. 67 yaşlı Lorant Kol-
let-Biyyon doqquz il nöqsansız xidmətdən 
sonra general Pier dö Villiye kimi Le Dria-
na yaxın olmağının cəzasını çəkir. Onun ye-
rinə karyerasının bir hissəsini kosmos səna-
yesində keçirən, 64 yaşlı -oel Barrey təyin 
olunur. Təxminən 9 min 800 işçisi olan Baş 
Silahlanma İdarəsi ordunu silahla təchiz et-
mək üçün sifarişlər almaqla, texniki testlər 
keçirməklə, sınaq tədqiqatları aparmaqla, 
eləcə də hərbi texnikanı modernləşdirmək-
lə məşğuldur. Onu da qeyd etmək lazımdır 
ki, fransız ordusu Baş Silahlanma İdarəsinə 
hər il 15 milyardlıq sifariş verir. 

(ardı var)

Əlvan “Mif”lər aləmində

Müasir İncəsənət Muzeyində 1ərmin Sadıqovanın “Mif” adlı fərdi sərgisi 
açılıb. (kspozisiyada rəssamın son illərdə astrologiya və digər mövzularda 
yaratdığı təqribən 40 tablo təqdim edilib.    

“Mif” sərgisi Nərmin Sadıqovanın 
yaradıcılığında yeni səhifə açıb. Təqdim 
olunan tablolarda toxunulan mövzularla 
yanaşı, yeni istiqamətin olduğu görünür. 
Sərgi astrologiya ilə bədii yaradıcılıq ara-
sında dərin bağları tədqiq etməyə çalışan 
incəsənət həvəskarlarına unikal təcrübə 
təklif edir.  

Nərmin Sadıqova özünün bədii ya-
naşma tərzi ilə kətan üzərində 12 bürcün 
işarələrinin unikal cəhətlərini – onların 
mifoloji mənasını, planetlərin təsirini və 
simvolikanı təsvir edib.   

Rəssam bu silsilə əsərlərdə seçilmiş 
kompozisiya quruluşundan, rəng palitra-
sından və digər ifadə vasitələrindən istifa-
də etməklə, hər bir bürcün fərdi xüsusiy-
yətlərini əyani şəkildə canlandırır, onların 
bədii obrazını yaradır. Bu əsərlərin astro-
loji biliklərlə dəstəklənən kompozisiyaları 
insana kosmosla daha dərin bağları hiss 
etməyə imkan verir. Çünki hər bir element 
bütün sistemin simvolik təcəssümünü və 
onun qarşılıqlı əlaqələrini təmsil edir.

Nərmin Sadıqovanın yaradıcılıq üslu-
bu müasir estetik cərəyanları əks etdirir, 
orijinallığı və eksperimental xarakteri ilə 
ənənəvi formalardan fərqlənir. Onun əsər-
ləri təkcə bədii-estetik dəyərlə deyil, həm 
də dərin fəlsəfi məzmunla zəngin oldu-
ğundan, rəssam öz layihələrində həmişə 
özünəməxsus üslubu ilə diqqəti cəlb edir. 
Nərmin Sadıqovanın portret, landşaft, na-
türmort və digər istiqamətlərdə yaratdığı 
tablolar tamaşaçılara ətraf aləmə yeni baxış 

bucağı təqdim edir, düşüncə və emosional 
qavrayışa təkan verir.

Nərmin Sadıqova uzun illərdir ki, ya-
radıcılıqla məşğuldur və Azərbaycanın 
müasir incəsənət mühitinin tanınmış si-
malarından biridir. O, müntəzəm olaraq 
müxtəlif yerli və beynəlxalq sərgilərdə 
iştirak edir.

2012-ci ildə onun ilk fərdi xeyriyyə 
sərgisi “Four Seasons Hotel”də baş tutub. 
O, 2013-cü ildə “Bakının işıqları” rəsm 
müsabiqəsinin qalibi olub. 2014-cü ildə 
“Gallery-1969” rəssamın “Səs” adlı fərdi 
sərgisini keçirib. 2016-cı ildə rəssam Mil-
li İncəsənət Muzeyində keçirilən sərgidə 
iştirak edib. 2017-ci ildə “Gallery-1969” 
onun “Momentous” adlı ikinci fərdi sərgi-
sini təşkil edib.

Onu da qeyd edək ki, Nərmin Sadıqo-
va digər azərbaycanlı sənətçilərlə birlikdə 
Azərbaycanı xaricdə – İtaliya, ABŞ, Latvi-
ya, BƏƏ, Türkiyədə təmsil edib. O, 2019-
cu ildə Luvrda (Paris) “Carrousel” sərgi-
sinə qatılıb. Elə həmin il Müasir İncəsənət 
Muzeyində onun “Meraki” adlı fərdi sərgi-
si keçirilib.

Bundan əlavə, Nərmin Sadıqova 
 Heydər Əliyev Fondu və YARAT Müasir 
İncəsənət Mərkəzinin təşkil etdiyi müxtəlif 
layihələrdə fəal iştirak edir.

Qeyd edək ki, “Mif” rəssamın sayca 
beşinci fərdi sərgisidir və aprelin 11-dək 
davam edəcək.

XQ

“Böyük manipulyator”

İrəvan seçimini etməlidir
5usiya rəsmiləri açıT şəkildə bildirirlər ki, eyni vaxtda iki stulda əyləşmək m�mk�n deyil

(rmənistan prezidenti 9aaqn Xaçaturyan aprelin 4-də ölkəsinin Avropa 
İttifaqına (Aİ) üzvlük prosesinin başlanması haqqında qanunu imzalayıb. 
Bununla da Hayastanın Avroatlantik məkana inteqrasiyası istiqamətində 
daha bir addım atılıb.

Qeyd edək ki, 2025-ci il martın 26-da 
ölkə parlamenti “Ermənistan Respublika-
sının Avropa İttifaqına üzvlüyü prosesinin 
başlanması haqqında” qanun layihəsini ikin-
ci oxunuşda qəbul edib. Milli Assambleya-
da qanun layihəsinin lehinə hakim “Mülki 
müqavilə” fraksiyası yekdilliklə səs verib. 
Fraksiyanı təmsil edən 64 deputatın hamısı 
eyni mövqedən çıxış edib. Müxalifətçi “Şərə-
fim var” fraksiyası layihənin əleyhinə çıxıb. 
Qarabağ klanının rəhbərlik etdiyi “Hayastan” 
fraksiyası isə səsvermədə iştirak etməyib.

Bundan öncə baş nazir Nikol Paşinyan 
bildirmişdi ki, hökumət bu qanunun qəbu-
luna etiraz etmir: “Amma mən bu məsələnin 
mahiyyətini və kontekstini düzgün başa düş-
məyin vacibliyini vurğulamaq istəyirəm. Bu, 
sözün hərfi mənasında, Ermənistanın Avropa 
İttifaqına üzvlüyü demək deyil. Çünki həmin 
məsələ ilə bağlı yekun rəy qanun və ya hö-
kumətin qərarı səviyyəsində verilə bilməz. 
Bu, yalnız referendum yolu ilə qəbul edilə 
bilər. Başqa variant yoxdur”.

N.Paşinyanın sözlərinə görə, istənilən 
halda yalnız referendum təyin edildikdə və 
referendum iştirakçılarından ölkə konstitusi-
yasında nəzərdə tutulmuş qaydada müəyyən 
olunmuş “lehinə” səs faizi alındıqda Ermə-
nistan Aİ-yə üzv ola bilər. “Amma onu da 
qeyd etmək lazımdır ki, bu qanunun qəbulu 
zamanı potensial olaraq referendum keçi-
rib-keçirməmək həddinə qədər görüləcək 
tədbirlər barədə müəyyən anlayışımız olma-
lıdır. Mənim başa düşdüyüm budur ki, bu 
qanunun qəbulundan sonra biz Aİ ilə onların 
nəzərdə tutduğu və bizim nəzərdə tutduğu-
muz yol xəritəsini müzakirə etməliyik. Biz 
birlikdə yol xəritəsi hazırlamalıyıq”, – deyən 
Paşinyan Ermənistan və Aİ arasında münasi-
bətlərdə son illərdə “çox ciddi” inkişafın qey-
də alındığını vurğulamışdı.

Ölkənin xarici işlər nazirinin müavini, bir 
neçə gün öncə Ermənistanın BMT-də daimi 
nümayəndəsi təyin olunmuş Paruyr Ovannis-
yan da Avropaya inteqrasiya üzrə parlament 
komissiyasının iclasında oxşar məzmunda 
açıqlama verərək bildirmişdi ki, Aİ-yə üzv-
lük prosesinin başlanması haqqında qanun la-
yihəsi quruma üzvlüklə bağlı müraciət deyil: 
“Əgər biz üzv olmaq üçün müraciət etsəydik, 
belə reallıqlar mümkün olardı. Qanun üzvlük 
üçün müraciət deyil. Biz geosiyasi dəyişik-
liklər kontekstini görmürük. Bu cür ciddi 
dəyişikliklər digər prosedurlar zamanı baş 
verəcək”. Onun sözlərinə görə, qanun konk-
ret addımları nəzərdə tutmur, bu, daha çox 
hakimiyyətin Aİ ilə münasibətləri gücləndir-
mək istəyinə cavab verən siyasi mesajdır.

Aydındır ki, İrəvanın Aİ-yə qoşulmaq 
istəyinə Moskvanın münasibəti, yumşaq 
desək, müsbət olmayacaq. Rusiya Baş na-
zirinin müavini Aleksey Overçuk bir neçə 
gün öncə TASS-a açıqlamasında bildirib ki, 
Ermənistan eyni anda iki stulda otura bilməz 
və Avrasiya İqtisadi İttifaqı və Aİ arasında 
seçim etməlidir: “Mən qəbul edilən qanunun 
mətni ilə tanış oldum. Məzmun istisnasız 
olaraq ümumi sözlərdən ibarətdir. Bu, Ermə-
nistan üçün daxili siyasi məsələdir. Biz başa 
düşürük ki, həm Aİİ-nin, həm də Aİ-nin özü-
nün gündəliyi var. Deməli, Ermənistan seçim 
etməlidir, çünki eyni anda iki stulda oturmaq 
mümkün deyil”.

Overçukun sözlərinə görə, onlar Ermə-
nistanın Aİİ-də fəal işləməkdə davam etdi-
yini və Avrasiya inteqrasiyasına öz müsbət 
töhfəsini verdiyini görürlər: “Biz bu proses-
ləri diqqətlə izləyirik və izləyəcəyik. Başa 
düşürük ki, Ermənistan Avropaya doğru 
hərəkət edərsə, o zaman müvafiq olaraq, ölkə 
ilə bütün iqtisadi münasibətlər kompleksinə 
yenidən baxmaq lazım gələcək. Təəssüf ki, 
bu, Ermənistanda insanların həyat səviyyə-
sində öz əksini tapacaq və bu, əlbəttə ki, bi-
zim xoşumuza gəlməyəcək”, – deyə Rusiya 
Baş nazirinin müavini fikrini yekunlaşdırıb.

A.Overçuk xatırladıb ki, Rusiya Fede-
rasiyası ilə Ermənistan arasında ticarət döv-
riyyəsinin həcmi 2024-cü ildə 50 faizdən 
çox artaraq 12,7 milyard dollar təşkil edib: 
“Ermənistanın Avropa İttifaqı ilə iqtisadi 
əlaqələrinə baxsanız, görərsiniz ki, ticarət 
dövriyyəsinin həcmi təxminən 2 milyard 
dollardan bir qədər çoxdur. Digər tərəfdən 
Ermənistanla Aİ arasında ticarət dövriyyəsi-
nin həcmi 12 faiz azalıb. Yəni, bu rəqəmlər 
Ermənistanın Avrasiya İqtisadi İttifaqı və 
Avropa İttifaqı ilə ticarətinin nə qədər sərfəli 
olduğunu aydın şəkildə nümayiş etdirir. Er-
mənilər, əlbəttə ki, seçim etməlidirlər”.

Rusiya Xarici İşlər Nazirliyinin rəsmi 
nümayəndəsi Mariya Zaxarova isə deyib: 
“Avropa İttifaqına üzv olmaq istəyi və Aİİ-
yə üzvlük qarşılıqlı məqbul məsələlər deyil”.

Ermənistanın Aİ-yə üzvlük prosesinin 
başlanması istiqamətində işlərə ölkənin me-
dia resursları tərəfindən də geniş diqqət ayrı-
lır. “Hraparak” qəzeti hökumətdəki mənbələ-
rinə istinadən yazır ki, bu sənəd lazımınca 
həyata keçiriləcək: “Eyni zamanda, hökumət-
də qərara alınıb ki, Avropaya istiqamətlənmə 
ilə bağlı şantaj yolu ilə Rusiyadan nəsə qopa-
racağımıza nail olan vaxta qədər bu məsələdə 
fəal təşəbbüs göstərməsinlər. Hökumət rusi-
yalı tərəfdaşlarımızı inandırmağa çalışacaq 
ki, qanunun qəbulu ilə bağlı petisiya toplamış 
60 min Ermənistan vətəndaşının imzasına 
məhəl qoymamaq mümkün deyildi”.

Ölkənin analitik məqalələr üzrə ixti-
saslaşmış saytı olan “Armenian Report” isə 
yazır: “Təəssüflər olsun ki, regionumuzda 
Ermənistan dövlətçiliyinin təhlükəsizliyi-
ni təhdid edən proseslər sürətlə davam edir. 
Eyni zamanda, bizim üçün faydalı olan, start 
götürmüş proseslər isə tısbağa kimi sürünür. 
Rusiyada bəzi şəxslərin necə həyəcanlandığı-
nı gördünüzmü? Çünki biz Aİ-yə daxil olmaq 
qərarına gəlmişik. Ümumiyyətlə, mən Rusi-
ya rəsmiləri ilə razıyam. Aİ və Aİİ arasında, 
həqiqətən, abreviaturalardan birini seçmək 
lazımdır. Və mənim fikrimcə, biz daha qısa 
olanı seçməliyik. Əks təqdirdə biz faydalı 
qazıntılar hasil edən, ərik və pomidor yetiş-

dirən ölkə olaraq qalacağıq. Aİ-yə gedən yol 
asan olmayacaq, lakin perspektivli olacaq. 
Avropa İttifaqı indi ağır günlər yaşayır. Kim 
bilir, bəlkə də biz tezliklə orada bəzi ölkələri, 
məsələn, Macarıstanı görməyəcəyik. Amma 
bu həm də o deməkdir ki, Avropa qitəsində 
birliyi dəstəkləyən qüvvələr arasında, sözün 
yaxşı mənasında, bizə sərfəli olan ekspan-
sionist əhval-ruhiyyə yarana bilər. Balkan 
ölkələrini, Ermənistanı və hətta Gürcüstanı 
da qəbul edə bilərlər”.

Yazıda Aİ-yə üzv olmağın üstünlükləri 
belə sadalanır: “Uzunmüddətli perspektivdə 
Avropa strukturlarına inteqrasiya bizə yeni 
texnologiyalar gətirəcək, istehsal zəncirlə-
rinə inteqrasiya edəcəyik, təhsilimizi müasir 
və tələbatlı edəcək. Ona görə də buna nail 
olmaq üçün çalışmalıyıq. Rusiya ilə müba-
hisəyə ehtiyac yoxdur� lazım gəlsə, Moskva-
ya Qələbə paradlarına gedin. Çünki bu həm 
də bizim əcdadlarımızın qələbəsidir. Onları 
müstəqillik günü və digər bayramlarda təbrik 
edin, amma inteqrasiya layihələrinə qarşı nə-
zakətli soyuqluq nümayiş etdirin. Beləliklə, 
parlamentimiz “Ermənistan Respublikasının 
Avropa İttifaqına üzvlüyü prosesinin başlan-
ması haqqında” qanun layihəsini ikinci və 
yekun oxunuşda təsdiq etməklə hər şeyi düz-
gün etdi. Biz ona minnətdarıq”.

Aİ-nin iqtisadi təşkilat olmasına baxma-
yaraq, yazıda birliyin Ermənistanın təhlükə-
sizliyini təmin edəcəyinə inam ifadə edilib: 
“Ümidvericidir ki, NATO-ya skeptik yana-
şan, özlərinin sırf Avropa silahlı qüvvələrini 
yaratmaq istəyənlərin səsi Aİ-də getdikcə 
daha çox səslənir. Bəli, qoca Avropa öz təh-
lükəsizliyini düşünməlidir. Amerika lideri 
Tramp Putinlə nəinki səmimi söhbət edir, 
həm də Qrenlandiyanı “könüllü-məcburi” 
şəkildə ilhaq etməyi planlaşdırır. Avropalılar 
üç ildən çoxdur davam edən müharibədən 
tükənmiş Ukraynanı tərk etmək fikrində de-
yillər. Əksinə, Avropa ölkələri Ukraynaya 
qoşun yeritmək üçün bir neçə variantı, o 
cümlədən Dnepr çayı boyunca ssenarisini 
nəzərdən keçirirlər. Bunu müdafiə edən si-
yasətçilərdən biri də Ermənistanın böyük 
dostu Fransa prezidenti Emmanuel Makron-
dur. Bütün bunlar, əlbəttə ki, bizə nikbinlik 
üçün əsas verir. Çünki Avropa İttifaqı mahiy-
yət etibarilə müstəqil hərbi bloka çevrilir və 
praktiki fəaliyyət göstərməyə başlayır. Avro-
pa İttifaqında olma ehtimalımız var, ən azı 
oraya doğru gedirik. Bu isə o deməkdir ki, 
bizim istiqamətimiz təhlükəsizliyimizi təmin 
edən bloka doğrudur”.

Bununla belə qeyd etmək lazımdır ki, 
Hayastan rəsmilərinin özlərinin də bildir-
dikləri kimi, “Ermənistan Respublikasının 
Avropa İttifaqına üzvlüyü prosesinin başlan-
ması haqqında” qanun layihəsi Aİ-yə üzvlük-
lə bağlı müraciət deyil. Ehtimal etmək olar 
ki, Ermənistan hökuməti bununla Avropaya 
bağlılığını göstərməyə, son nəticədə “qoca 
qitə”nin böyük dövlətlərindən və müxtəlif 
maliyyə institutlarından yardım almağı hə-
dəfləyir. Eyni zamanda, Paşinyan hökuməti 
bu addımı atmaqla Brüsseldən siyasi dəstək 
almağa çalışır.

Digər tərəfdən Ermənistan uzun illərdir 
üzvü olduğu Avrasiya İqtisadi İttifaqından və 
Gömrük İttifaqından da uzaqlaşmaq fikrində 
deyil. Çünki bu təşkilatlara üzvlük Ermənis-
tana iqtisadi baxımdan böyük fayda verir. 
Beləliklə, qeyd etdiyimiz kimi, əgər rəsmi 
İrəvan Aİ-yə üzv olmaqla bağlı qanun layihə-
si qəbul etdirməklə Avropadan siyasi dəstək 
almağı nəzərdə tutursa, Aİİ-yə üzvlükdən də 
iqtisadi baxımdan mənfəət əldə edir.
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B akıda keoirilən Cənub 4az 
DəKlizi və Yaşıl (nerMi Məş-
vərət şuraları oəroivəsində 

nazirlərin iclaslarında �� tərəfdaş 
|lkə, eləcə də �� təşkilat və şirkət 
təmsil olunub. ToSlantılarda Azər-
baycan və AvroSa İttifaqının �Aİ� 
enerMi saKəsində strateMi tərəfdaşlığa 
sadiqliyi bir daKa vurğulanıb. 

Çıxışlarda bu tərəfdaşlığın sərfəli, sa-
bit və etibarlı təbii qaz təchizatı ilə yanaşı, 
bərpa olunan enerji mənbələrinin təşviqi, 
enerji səmərəliliyinin artırılması, hidrogen 
istehsalı, metan emissiyalarının azaldıl-
ması, eləcə də ətraf mühitin mühafizəsi-
ni əhatə etdiyi bildirilib. Eyni zamanda, 
Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət Şurasında 
dəhlizin Azərbaycan qazını daha çox alı-
cıya etibarlı və rəqabətqabiliyyətli şəkildə 
çatdıran ötürücü sistem kimi mühüm rolu 
yüksək dəyərləndirilib. 

Prezident İlham Əliyev toplantıda çıxış 
edərək Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət Şura-
sının səmərəli fəaliyyəti haqqında deyib: 
“Azərbaycan tərəfindən başlanmış və Av-
ropa Komissiyası tərəfindən dəstəklənmiş 
bu vacib toplantı enerji təhlükəsizliyi sahə-
sində yanaşmaların formalaşdırılmasında, 
həmin məsələlərin həllində və birgə səy-
lərimizin əlaqələndirilməsində mühüm rol 
oynamışdır. Həmçinin bu gün birgə foto 
çəkdirdiyimiz zaman söylədim ki, bəlkə də 
bizə daha çox yer lazım olacaq, çünki ko-
manda genişlənir. Bu isə əməkdaşlığın çox 
yaxşı təzahürüdür. Vaxt keçdikcə prosesdə 
iştirak edən ölkələrin və şirkətlərin sayı 
artır, onlar ortaq məqsəd ətrafında birləşir. 
Birinci məqsəd əməkdaşlığın gücləndiril-
məsidir, çünki əməkdaşlıq olmadan enerji 
təhlükəsizliyi layihələrinin heç biri müm-
kün olmazdı”.

Dövlətimizin başçısı fikirlərinin dava-
mında bu gün heç vaxt görünmədiyi kimi, 
enerji təhlükəsizliyinin ölkələrin milli 
təhlükəsizliyinin ayrılmaz hissəsi oldu-
ğunu,  sənaye təhlükəsizliyi missiyasının 
qarşısında isə sənayeni inkişaf etdirmək və 
neft-kimya məhsulları ehtiyatının yaradıl-
ması kimi vəzifələrin qoyulduğunu  xatır-
ladıb,   Azərbaycanın isə bu gün xam neft, 
təbii qaz, neft, neft-kimya məhsulları və 
gübrələrin istehsalçısı və ixracatçısı kimi 
tanındığını diqqətə çatdırıb. 

Azərbaycan lideri çıxışında Dövlət 
Neft Şirkətinin respublika daxilində və 
ondan kənarda həm hasilat, həm nəqlolun-
ma, həm də çatdırılma ilə bağlı fəaliyyət 
göstərdiyini,  Avropa Komissiyasının yük-

sək rütbəli nümayəndələrinin vurğuladıq-
ları  kimi,  respublikamızın enerji sahəsin-
də etibarlı tərəfdaşa çevrildiyini, hazırda 
isə Pan-Avropa qaz təchizatçısı olaraq nü-
fuz qazandığını bildirib. Ölkə rəhbəri daha 
sonra deyib: “Qaz təchizatımızın coğrafi-
yası genişlənir. Bizim Bakıda keçirilmiş 
son görüşdən, yəni, 10-cu Məşvərət Şura-
sından sonra əlavə 5 ölkə təbii qazımızın 
alıcısına çevrildi. Bu gün Azərbaycanın tə-
bii qazı 12 ölkəyə çatdırılır. Onlardan 10-u 
Avropa ölkəsidir  və 8-i isə Avropa İttifaqı-
nın üzvüdür. Avropada qaz təchizatımızın 
coğrafiyası birmənalı olaraq genişlənəcək, 
çünki bu gün bəzi Avropa ölkələrinin qaz-
paylama şəbəkəsinin yaradılmasında artıq 
iştirak edirik. Onların bəzilərində yoxdur, 
digərləri isə genişləndirilməlidir və Azər-
baycan investor kimi bunu etməyi planlaş-
dırır. Beləliklə, qaz təchizatımızın coğra-
fiyası birmənalı olaraq müxtəlif yollarla, 
o cümlədən interkonnektorlar vasitəsilə 
genişlənəcək”.

Yeri gəlmişkən, mühüm enerji layihəsi 
olan və Avropaya qaz nəqlini gerçəkləş-
dirən Cənub Qaz Dəhlizi təşəbbüsünün 
gerçəkləşməsi uzun və çətin bir proses 
olub. Belə ki, 2003-cü ildə onun iqtisadi 
cəhətdən səmərəsiz ola biləcəyi ilə bağ-
lı ehtimallar, eləcə də xarici təzyiqlər və 
müxtəlif bürokratik maneələr 1997-ci ildə 
təməli qoyulan  bu dəhlizin reallaşmasının 

ləngiməsi ilə nəticələnib. Lakin Prezident 
İlham Əliyevin siyasi iradəsi və strateji 
baxışı sayəsində bu maneələr aradan qal-
dırılıb və layihənin yeni inkişaf mərhələsi 
başlanıb.  Beləliklə, Prezident İlham Əli-
yev tərəfindən 2013-cü ildə Cənub Qaz 
Dəhlizinin dörd layihəsi – “Şahdəniz”, 
“Cənub Qafqaz Boru Kəməri”, TANAP və 
TAP-ın genişləndirilməsi ilə bağlı sərən-
cam imzalanıb. Məhz bundan sonra Cənub 
Qaz Dəhlizi tam gücü ilə işlək vəziyyətə 
gətirilib  və Azərbaycan qazının Avropaya 
çatdırılmasına başlanılıb.

2014-cü ildə layihənin daha sistemli 
və səmərəli idarə olunmasını gerçəkləşdir-
mək məqsədilə Prezident İlham Əliyevin 
müvafiq sərəncamı ilə “Cənub Qaz Dəh-
lizi” Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti yaradı-
lıb. Bu qurum tərəfindən layihənin maliy-
yələşdirilməsi, idarə olunması və inkişaf 
etdirilməsi ilə bağlı mühüm funksiyalar 
yerinə yetirilməyə başlanıb. 2015-ci ildən 
etibarən isə Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət 
Şurasının toplantılarının keçirilməsi mütə-
madi xarakter alıb. Bu görüşlər layihənin 
beynəlxalq səviyyədə əlaqələndirilməsini, 
tərəfdaş ölkələrlə əməkdaşlığın gücləndi-
rilməsini və Cənub Qaz Dəhlizinin uzun-
müddətli dayanıqlığının təmin edilməsini 
şərtləndirib. 

Bu gün Cənub Qaz Dəhlizi təkcə Azər-
baycanda deyil, eyni zamanda, Avropada  

enerji təhlükəsizliyinin əsas dayaqlarından 
biri kimi tanınır. Respublikamızın qətiyyətli 
siyasəti və uğurlu enerji strategiyası nəticə-
sində bu layihə tam gücü ilə işləyir, ölkəmiz 
beynəlxalq enerji bazarında etibarlı tərəfdaş 
kimi mövqeyini möhkəmləndirir.

Prezident İlham Əliyev Cənub Qaz 
Dəhlizinin inkişafında və həyata keçiril-
məsində liderlik edib. Dövlətimizin başçısı 
dəfələrlə bu layihənin mühüm əhəmiyyəti-
ni vurğulayaraq, Azərbaycanın Avropanın 
etibarlı enerji tərəfdaşı olduğunu bildirib.  

Bakıda keçirilən Cənub Qaz Dəhlizi 
və Yaşıl Enerji Məşvərət şuraları çərçivə-
sində nazirlərin iclaslarında artıq 4 ildir ki, 
uğurla fəaliyyət göstərən Cənub Qaz Dəh-
lizinin Aİ-nin enerji təchizatının şaxələn-
dirilməsi siyasətinə verdiyi əhəmiyyətli 
töhfə xüsusi vurğulanıb. Azərbaycanın, o 
cümlədən Dövlət Neft Şirkətinin 2024-cü 
ildə, ümumilikdə, 25 milyard kubmetrdən 
çox (2021-ci illə müqayisədə 57 faiz artıq) 
təbii qaz ixrac etdiyi, bunun, təxminən, 
13 milyard kubmetrinin Aİ-yə üzv olan 
ölkələrin payına düşdüyü bildirilib. 

Xatırladaq ki, Məşvərət Şurasında qaz 
hasilatı və ötürülməsi infrastrukturunda 
davam edən irəliləyişlə yanaşı, təchizatın 
növbəti illərdə daha da artırılması məqsə-
dilə maliyyələşdirmə, eləcə də investisiya 
tələbləri üzrə müzakirələr aparılıb. Görüş-
də metan emissiyalarının azaldılmasına 

töhfə verən Qlobal Metan Vədi və Neft-
Qaz Metan Tərəfdaşlığı 2.0 kimi təşəbbüs-
lərin önəmi də xüsusi qeyd olunub.

Yaşıl Enerji Məşvərət Şurasında regi-
onda enerji səmərəliliyi və bərpa olunan 
enerji potensialının artırılması istiqamətin-
də yeni səylər müzakirə edilib. Azərbaycan 
Respublikasının 2024-cü ilin noyabrında 
Bakıda BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə 
Konfransına (COP29) ev sahibliyi etməsi 
və bu tədbirin əsas mandatları üzrə işləri 
uğurla yekunlaşdırması yüksək qiymət-
ləndirilib. Bəzi iştirakçılar tərəfindən isə 
COP29 çərçivəsində irəli sürülən “yaşıl 
enerji zonaları” və dəhlizləri, eləcə də hid-
rogen üzrə enerji təşəbbüsləri  Paris Sazişi-
nin məqsədlərinə və qlobal enerji keçidinin 
sürətləndirilməsinə verdiyi töhfə vurğula-
nıb. Xüsusilə Azərbaycanın COP Sədrliyi 
tərəfindən irəli sürülən və 100-dən artıq 
ölkənin dəstəklədiyi “Qlobal Enerji Sax-
lama və Şəbəkələr Vədi” təşəbbüsü Yaşıl 
Enerji Məşvərət Şurasının   diqqət mərkə-
zində olub.

Cənub Qaz Dəhlizi və Yaşıl Enerji 
Məşvərət şuraları çərçivəsində nazirlərin 
iclaslarında Azərbaycanın təşəbbüsü ilə 
həyata keçirilən və ölkəmizin, eləcə də 
Mərkəzi Asiyanın zəngin “yaşıl” enerji 
resurslarını Avropaya çatdırmağa yönəl-
miş bir sıra “yaşıl” enerji dəhlizi layihələri 
müzakirə edilib. Bu layihələrin regionda 
enerji əlaqəliyinin artırılması və dayanıqlı 
enerjiyə keçidin təşviqi məqsədi daşıdığı 
vurğulanıb.

Energetika naziri Pərviz Şahbazov de-
yib ki, bugünkü qlobal çağırışlar fonunda 
enerji təchizatının şaxələndirilməsinin 
vacibliyi bir daha təsdiqlənib: “Təbii qaz 
enerji təhlükəsizliyinin əsas dayaqların-
dan biri olaraq qalır və qaz yataqlarına 
və infrastrukturuna davamlı investisiyalar 
mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Cənub Qaz 
Dəhlizinin genişləndirilməsi və təchizat 
boşluqlarının aradan qaldırılması baxımın-
dan Aİ-nin hərtərəfli dəstəyi vacibdir. Eyni 
zamanda, “yaşıl enerji” interkonnektor la-
yihələri Avropanın enerji təhlükəsizliyini 
gücləndirəcək və dayanıqlı enerjiyə keçidi 
sürətləndirəcək.”

Avropa Komissarı Dan -orgensen 
isə bildirib ki, bugünkü görüşlər enerji 
təhlükəsizliyini yaxşılaşdırmaq və Cə-
nub-Şərqi Avropada daha təmiz enerjiyə 
keçidi dəstəkləmək üçün birgə səyləri vur-
ğulayır: “Bir çox tərəfdaşın yaxın illərdə 
Cənub Qaz Dəhlizi vasitəsilə qaz təchiza-
tının genişləndirilməsinə və bərpa olunan 
enerji mənbələrindən istifadə üçün yeni 
ticarət marşrutlarının yaradılmasına mara-
ğını görməkdən məmnunam”.

Avropanın enerji təhlükəsizliyində  
Azərbaycanın mövqeyi güclənir

Qarabağ və Şərqi Zəngəzura kredit qoyuluşları artıb
Bu ilin martın 1-nə ölkə mizin 

regionları üzrə kredit qoyu-
luşlarının həcmi əvvəlki ayla 
müqa yisədə ��,� milyon manat və 
ya 0,3 faiz, 2024-cü ilin eyni dövrü 
ilə müqayisədə isə 3,8 milyard 
manat və ya 15,8 faiz artaraq 2�,� 
milyard manata bərabər olub.

Mərkəzi Bankdan aldığımız məlumata 
əsasən, hesabat dövründə kredit təşkilatla-
rının verdikləri  kreditlərin 76,8 faizi və ya 
21,2 milyard manatı Bakı şəhərinin payına 
düşüb. Dövr ərzində kredit qoyuluşunun 
ən az orta faiz dərəcəsi Bakı şəhəri (12,04 
faiz), ən çox isə Dağlıq Şirvan iqtisadi ra-
yonu (19,43 faiz) üzrə qeydə alınıb.

Bu ilin martın 1-nə Şərqi Zəngəzur 
iqtisadi rayonu üzrə kredit qoyuluşlarının 
həcmi əvvəlki ayla müqayisədə 169 min 
manat və ya 1,7 faiz artaraq 10 milyon ma-
nata bərabər olub. Regiona qoyulmuş kre-
ditlərin 9,3 milyon manatı milli valyutada, 
698 min manatı isə sərbəst dönərli valyuta-
da yerləşdirilib. 

Bu ilin fevralında Qarabağ iqtisadi 

rayonu üzrə kredit qoyuluşlarının həcmi 
477,1 milyon manat (əvvəlki ayla-yanvar-
la müqayisədə 2,5 milyon manat və ya 0,5 
faiz, ötən ilin eyni dövrünə nisbətən isə 
67,5 milyon manat və ya 16,5 faiz çox) 
olub.   Dövr ərzində regiona qoyulan kre-
ditlərin 475,7 milyon manatı milli valyu-
tada, 1,5 milyon manatı isə sərbəst dönərli 
valyutada yerləşdirilib.

Qeyd edək ki, 2025-ci ilin martın 1-nə 
olan məlumata əsasən, Azərbaycanın cəmi 
regionları üzrə kredit qoyuluşlarının həcmi 
27,6 milyard manata bərabər olub. Bu isə 
əvvəlki ayla müqayisədə 77,7 milyon ma-
nat və ya 0,3faiz, 2024-cü ilin eyni dövrü 
ilə müqayisədə isə 3,8 milyard manat və ya 
15,8 faiz çoxdur.

Quruda da üfüqi quyular qazılacaq  
“*/ *roup” neft kompaniyası Azərbaycanda ilk dəfə olaraq quruda üfüqi 

quyunun qazılmasını nəzərdə tutan özəl qazma proqramının icrasına start verib. 
4rupun üzvü olan Salyan Oil /imited-in “Kürsəngi” və “4arabağlı” yataqlarının 
dərin qatlarında həyata keçirdiyi bu proqrama 4 min metrlik vertikal quyunun, 5 min 
metrlik dərin vertikal quyunun və horizontal hissəsi ən azı 400 metr olacaq 4 min 400 
metrlik horizontal quyunun qazılması daxildir.

Qazma proqramı “Kürsəngi” 
və “Qarabağlı” yataqlarında 14 il 
əvvəl dayandırılmış qazma işlərini 
yenidən bərpa etməklə yanaşı, həm 
də müasir innovativ texnologiyalar-
dan yararlanaraq hasilatı artırmaq 
üçün strateji fürsətdir. Bu məqsəd-
lərə çatmaq üçün “GL Group” ta-
nınmış beynəlxalq və yerli sənaye 
ekspertlərini proqrama cəlb edərək, 
eyni zamanda, lokal və qlobal pod-
ratçı təşkilatlarla strateji əmək-
daşlığa başlayıb. Bu, dünyanın ən 
qabaqcıl təcrübələrinin proqramın hər bir 
mərhələsində tətbiqinə, məhsuldarlığın yük-
səldilməsinə, əməliyyatların səmərəliliyinin 
artırılmasına və mümkün risklərin azaldıl-
masına imkan verəcəkdir.

Xatırladaq ki, “GL Group” kompaniyası 
Azərbaycanın Salyan rayonunda “Kürsən-
gi” və “Qarabağlı”, Abşeron yarımadasın-
da “Buzovna-Maştağa”, “Qala” və “Zirə” 
də daxil olmaqla beş neft və qaz  yatağında 
əməliyyatlar aparır. Şirkətlər qrupunun port-

felinə “Salyan Oil Limited” və “Taghiyev 
Operating Company” əməliyyat şirkətləri, 
həmçinin neft-qaz sənayesində texniki xid-
mətlər göstərən “GL Technical Services” 
şirkəti daxildir. “GL Group” 2024-cü ildə 
ilk beynəlxalq layihəsinə imza ataraq Tür-
kiyənin Trakya hövzəsində yüksək perspek-
tivli qaz yatağında 100 faiz pay sahibi olan 
Kanadanın “Gazelle Energy Limited” şirkə-
tinin 25 faiz payını satın alıb.

Orta Dəhlizlə Avropaya  
daşımalar 15 gün tezləşəcək     

Avropa İttifaqının (Aİ) beynəlxalq tərəfdaşlıq üzrə komissarı Yozef Sikela 
4azaxıstan mediasına müsahibəsində bildirib ki, nəqliyyat məsələləri Aİ ilə yanaşı, 
4azaxıstan və bütün regionun maraqları baxımından prioritetdir. dünki ticarət 
və bazarlara çıxış inkişafın, eləcə də  əhaliyə daha yaxşı şərait yaradılmasının 
açarıdır.

Onun sözlərinə görə, nəqliyyat sahə-
sində əsas məqsədlərdən biri Orta Dəhliz 
ilə Asiyadan Avropaya yüklərin daşınması 
müddətini 15 günə endirməkdir ki, bu da 
regionun iqtisadi-ticari inkişafı üçün mü-
hüm amilə çevriləcək.

Sikela əlavə edib: “Bu, həm də texno-
logiya sahəsində təcrübə mübadiləsinə və 
yüksək keyfiyyətli iş yerlərinin yaradılma-
sına gətirib çıxaracaq. Biz artıq nəqliyyat 
infrastrukturunu dəstəkləmək üçün Avropa 
İnvestisiya Bankı ilə 200 milyon avroluq 

kredit sazişi imzalamışıq”.
Həm də Trans-Xəzər Beynəlxalq Nəq-

liyyat Marşrutu kimi tanınan Orta Dəhliz 
Qazaxıstan, Xəzər dənizi, Azərbaycan, 
Gürcüstan və Türkiyə vasitəsi ilə Çin və 
Avropa ölkələrini birləşdirir.

6əKLfənL Kazırladılar� 
VaqLf BAYRAMOV, 

MLrbağır YA48BZADƏ 
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Almaniya ilə vergi əməkdaşlığı müzakirəsi

İqtisadiyyat 1azirliyi yanında Dövlət 9ergi Xidmətinin rəisi, Avropadaxili 
9ergi Administrasiyaları Təşkilatının prezidenti Orxan 1əzərli Almaniya 
)ederal Maliyyə 1azirliyinin 9ergi Direktoratlığının rəhbəri 1ils 9ayt ilə 
videoformatda görüş keçirib.

İqtisadiyyat Nazirliyi yanında Dövlət 
Vergi Xidmətindən bununla bağlı bildirilib 
ki, görüşdə birgə fəaliyyətin inkişaf etdiril-

məsi üçün potensial imkanlar, əməkdaşlı-
ğın gücləndirilməsi və beynəlxalq əlaqələ-
rin təşviqi barədə müzakirələr aparılıb. 

Tərəflər arasında əməkdaşlığın şaxələn-
dirilməsi məsələlərinə toxunulub, vergi 
sahəsində təcrübə mübadiləsi ilə bağlı fi-
kirlər bölüşülüb. 

Görüşdə, eyni zamanda,  Almaniya 
Vergi Direktoratlığının fəaliyyəti və son 
illər müşahidə edilən çağırışlar müzakirə 
olunub. Bundan savayı, təşkilatın imkan-
larının genişləndirilməsi, yeni üzvlərin 
cəlb edilməsi və maliyyə dayanıqlığının 
artırılması istiqamətində təkliflər nəzərdən 
keçirilib. 

Müzakirənin davamında   vergi sahə-
sində ikitərəfli əməkdaşlığın prioritetləri 
barədə fikir mübadiləsi aparılıb, innovasi-
yaların tətbiqi və vergi inzibatçılığının tək-
milləşdirilməsi üzrə təcrübə mübadiləsinin 
əhəmiyyəti vurğulanıb.

Ölkədə 3 yeni Günəş Elektrik Stansiyası qurulacaq 

E nergetika 1azirliyinin məlumatına görə, 
Bakıda &ənub 4az Dəhlizi və Yaşıl (nerMi 
Məşvərət şuraları çərçivəsində Azərbaycan 

Respublikası Hökuməti və “(nerso &əbrayıl” və 
“&lean (nergy -abrayil” məhdud məsuliyyətli 
cəmiyyətləri arasında respublikamızda hər biri 
50 M9t gücündə iki *ünəş (lektrik Stansiyası 
layihəsi ilə bağlı investisiya müqavilələri 
imzalanıb.  

Energetika Nazirliyi və “Nobel Energy Limited” şirkəti arasın-
da Naxçıvan şəhərində 30 MVt gücündə Günəş Elektrik Stansiya-
sının qiymətləndirilməsi, inkişafı və həyata keçirilməsi ilə bağlı 
icra müqaviləsini isə energetika nazirinin müavini Elnur Soltanov 
və “Nobel Energy Limited” şirkətinin baş direktoru Vüqar Səmədli  
imzalanıblar.

“Yaşıl enerji zona”larının inkişafı baxımından mühüm önəm 
daşıyan layihələrin reallaşması nəticəsində, ümumilikdə, illik 268 
milyon kVt-saat elektrik enerjisi istehsalı gözlənilir ki, bu da 59 
milyon kubmetr qaza qənaət edilməsinə və 128 min ton karbon 
emissiyasının azaldılmasına imkan yaradacaq.

Bu saKədə tərəfdaşlığa �� |lkə və �� qurum qoşulub



ùəkidən =aqatalaya yola düşəndə maşındakı radioda müqtədir 
sənətkarımız ùövkət Ələkbərovanın ifasında “Söz olmasaydı...” 
mahısı səsləndirilirdi. Rəhmətlik Mustafa Topçubaşovun mərhum 
Ənvər Əlibəylinin sözlərinə yazdığı bu mahnını bəlkə də yüz dəfə 
eşitmişəm. Ancaq indi ifaya elə aludə olmuşdum ki, sanki bu mahnı 
təzəcə yazılıb və ilk dinləyicisi də mənəm. dünki bayaqdan bəri 
mahnının sözlərinin ilk sətrinin “müşayiəti ilə” gedirdik: “Dağlarda 
duman gözəldir...” =aqatalaya yaxınlaşdıqca isə dumanın daha da 
gözəlləşdiyini desəm – yəqin ki, məni qınamayacaqsınız. 

Bəli, mahnı da gözəl idi, ifa da, duman 
da, Zaqatala da. Bu gözəlliklər məni – heç 
zaman oxumaq həvəsində olmayan jurna-
listi də zümzüməyə sövq edirdi: 

Dağlarda duman J|zəldir,
4aşların kaman – J|zəldir. 
Hüsnünə Keo bir s|z olmaz, 
*|zlərin yaman J|zəldir ...

Mənim müəllimim  
Əhməd İsayev

Həmkarlarımızdan biri bu günlərdə 
müstəqillik dövründə “Xalq qəzeti”ndə 
çalışmış mərhum jurnalistlər haqqında xa-
tirələr kitabı tərtib edib. Orada xatırlanan 
rəhmətliklərin ( itirdiklərimiz 30 nəfərdən 
çoxdur) hamısı ilə dostluğum, ən azı, xoş 
ünsiyyətim olub. Ona görə də bölgəyə 
yola düşəndə həmin kitabın bir nüsxəsini 
də özümlə götürdüm ki, imkan olduqca 
oxuyum. Etiraf edim ki, tərtibçinin ön söz 
əvəzinə yazdığı sətirlərin sərlövhəsi məni 
“tutdu”. O yazmışdı ki, “Mən yazmağı 

“Kommunist” qəzetindən öyrənmişəm”. 
Çox dəqiq qiymətləndirmədir. Çünki 

bu qəzet həqiqətən minlərlə gənc qələm 
sahibi üçün məktəb, müəllim olub. Həmişə 
fəxrlə demişəm və bu gün də qürur hissi 
keçirirəm ki, mənim bir qəzet adamı kimi 
yetişməyimdə məhz həmin qəzet, bir az da 
dəqiqləşdirsək, 35 ilədək həmin redaksiya-
da çalışmış yazıçı-publisist Əhməd İsayev 
olub. Mən bir neçə dəfə yazmışam ki, Əh-
məd İsayev həm Zaqatalanın fəxridir, həm 
də mənim doğulduğum Gəncənin. 

Xatırladım ki, 1940-cı il avqustun 30-
da Zaqatalanın Suvagil kəndində dünyaya 
gələn, 1964-cü ildən Azərbaycan -urnalist-
lər İttifaqının, 1992-ci ildən Azərbaycan 
Yazıçılar Birliyinin üzvü olan, respublika-
nın Əməkdar jurnalisti fəxri adına, “Qızıl 
qələm”, “Ustad”, “Həsən bəy Zərdabi”dip-
lomlarına və “Araz” ali ədəbi mükafatına 
layiq görülən, 2003-cü ildə Azərbaycan 
Kənd Təsərrüfatı akademiyasının fəxri 
doktoru, 1992-ci ildə isə “Gəncə və gəncə-
lilər” Xeyriyyə Cəmiyyətinin sədri seçilən 
Əhməd İsayev haqqında çox yazılıb, çox 
danışılıb. Amma. Bir məqam qalır. Neçə-
neçə zaqatalalı hansısa jurnalistin yazısın-
da “Zaqataladakı Əhməd İsayev küçəsində 
yeni obyektlər açılıb” sərlövhəsini oxumaq 
arzusuyla yaşayır. İnşallah o da olar... 

Yeri gəlmişkən, zaqatalalı söz-sənət 
adamı Nəbi Mülkümovun Əhməd İsayevin 
bu yay keçiriləcək 85 illik yubileyi ərəfə-
sində yazdığı “Qələmin nuru” adlı şeirinin 
2 bəndini xatırlatmaq istəyirəm: 

6ən s|zünlə Kəqiqətə,
Haqq işə yol aoan oldun.
4ələm oalıb ətalətə, 
Zülmətə nur saoan oldun.

İbrət dolu s|z xurcunun 
Yadımıza Kərdən düşər. 
Ədalətin qılıncını 
4oymadın kəsərdən düşə. 

Deyilənlər doğrudur, amma«

Qərəz, ötən il dekabrın ortaları idi. 
Zaqatalada bölgə müxbiri kimi çalışan 
həmkarlarımızdan biri dedi ki, rayon icra 
hakimiyyətinin başçısı Mübariz Əhməd-
zadə ilə görüşmək istədim. Alınmadı. Sən 
demə, rayon rəhbəri Yuxarı Tala kəndinə 

– sakinlərlə görüşə gedib. 10–15 gündən 
sonra mən də Mübariz müəllimlə görüş-
mək istədim. Dedilər ki, icra başçısı təy-
yarə qəzası zamanı həlak olan və yarala-
nan Danaçı kənd sakinlərinin ailə üzvləri 
ilə görüşməyə gedib. Öyrəndim ki, rayon 
rəhbəri həmin ailələrə maddi və mənəvi 
dəstək göstərib. 

Yaxud, bir gün rayon rəhbərini 20 
Yanvar faciəsinin 35-ci ildönümü müna-
sibətiylə keçirilən tədbirdə görürük, bir 
gün Gənclər günü, bir gün Xocalı faciə-
sinin 33 illiyi mərasimində, bir gün han-
sısa kənddəki səyyar qəbulda, bir gün Od 
çərşənbəsində, başqa bir gün isə 31 Mart 
soyqırımı abidəsi önündə təşkil olunmuş 
toplantıda. Yəni Mübariz Əhmədzadəni iş 
otağında görə bilmədiyini deyənlər haq-
lıdırlar. Ancaq o, iş otağında olmayanda 
harada olur? Fikrimcə, bu sualın cavabını 
verdik. 

Yaz yağışından qaçmazlar 

Yuxarı Cardaqlar kəndindən olan fer-
mer Mikayıl Davudovla məni dostum çox-
dan tanış eləmişdi. Yəni 5–6 ildir ki, tez-
tez görüşür, söhbət edirik. O, əkin-biçin, 
torpaq adamı olsa da, çox maraqlı həm-
söhbətdir. İş elə gətirdi ki, onunla rayon 
mərkəzində başladığımız sonuncu söhbəti 
yağış başlamasına görə mən yarımçıq kəs-
mək istədim: 

– Təəssüf ki, hava imkan vermir. Eybi 
yox, yenə görüşüb söhbət edəcəyik, – de-
dim. 

– Mən səni yağışdan qorxan bilməz-
dim. Qulaq as, bir rəvayət danışım, sonra 
get, – deyə qolumdan tutdu və danışmağa 
başladı: 

– Nəql edirlər ki, keçmişdə kifayət qə-
dər imkanlı olan bir nəfər çox bahalı mülk– 
saray tikdiribmiş. Bir az təriflənməyi sevən 
bu adam elan edir ki, kim mənim sarayı-
mın həqiqi qiymətini söyləyə bilsə, müka-
fatlandırılacaq. Biri gəlib deyir ki, mənim 

10 yerdə qoyun sürülərim, 15 yerdə naxı-
rım, 20 yerdə at ilxılarım var. Bu bina mə-
nim həmin var-dövlətin dəyərindədir. Kişi 
razılaşmır. İkincisi gəlib deyir ki, mənim 
Çindən ipək, Ərəbistandan xurma gətirən 
çoxlu karvanlarım var. Bu saray o karvan-
lar qiymətindədir. Kişi razılaşmır. Üçüncü 
gələn isə mənim kimi günü torpaqla çalış-
maqda keçən adam imiş. Əkin-biçin adamı 
deyir ki, bu bina çox dəyərlidir. Hətta, mar-
tın sonunda, aprelin əvvəlində yağan yağış 
kimi qiymətlidir. 

...Doğrudan da, yağış dayanandan 
sonra ağacların, otların üzündə sevinc 
görünürdü. Söz vermişəm, həmin fer-

mer haqqında nə zamansa ayrıca bir yazı 
qələmə almağı alacağam. 

)ermer demişkən...

Məlum olduğu kimi, ölkəmizdə kənd 
təsərrüfatı məhsulları istehsal edən sahib-
kar və fermerlərin fəaliyyətinin stimullaş-
dırılması istiqamətində çox ciddi addım-
lar atılır. Həmin layihələr Zaqatalada da 
yüksək səviyyədə tətbiq edilir. Rayon icra 
hakimiyyətinin müvafiq şöbəsindən aldı-
ğımız məlumatda bildirilir ki, Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin “Aqrar sahədə 
yeni subsidiya mexanizminin yaradılması 
haqqında” 2019-cu il 27 iyun tarixli fərma-
nının icrası olaraq Zaqatalada 39204 sənəd 
qeydiyyatdan keçirilərək subsidiya infor-
masiya sisteminə elektron qaydada bəyan 
edilmiş, əkin və məhsul, eləcə də digər növ 

subsidiyalar fermerlərə maneəsiz, sürətli, 
şəffaf və əlavə vaxt itirmədən elektron sis-
tem üzərindən hesablanaraq fermer kart-
larına ödənilmişdir. Məhz ona görə də ra-
yonda kənd təsərrüfatı məhsulları istehsalı 
ildən-ilə artır. Amma bu sahədə problemlər 
də var və rayon rəhbərliyi həmin problem-
lərlə mübarizənin mərkəzləşdirilmiş qay-
dada aparılmasını təmin edir. 

Rəqəmlərin dili ilə danışsaq...

Öyrəndik ki, 2025-ci ilin məhsulu 
üçün rayonda 8759 hektar sahədə payızlıq 
bitkilər üçün şum aparılıb, 4824,5 hektar 
sahədə buğda, 3410 hektar sahədə isə arpa 
əkilib. Ancaq bütün rayonlarda olduğu 
kimi, Zaqatalada da son illər kənd təsər-
rüfatı subyektləri zərərvericilərin hücum-
larına məruz qalırlar. Ona görə də, ötən il 
rayonda kənd təsərrüfatına yararlı əkin və 
bağ sahələrində aparılan müşahidələr nəti-
cəsində ziyanverici, xəstəlik və alaq otları 
ilə sirayətlənən ərazilər müəyyən edilib. 

Xüsusilə Cənubi Qafqaz və Mərkəzi 
Asiyada hamının şikayətləndiyi qəhvəyi 
mərmər bağacığına qarşı bağ sahələrinin 
38,8 hektarında dövlət vəsaiti hesabına 
mexaniki-bioloji və kimyəvi mübarizə, 
883 hektar payızlıq taxıl sahələrində gə-
miricilərə qarşı dövlət vəsaiti hesabına 
kimyəvi mübarizə, ümumilikdə zərər-
vericilərə, xəstəlik və alaq otlarına qarşı 
təsərrüfat subyektləri hesabına əkin və bağ 
sahələrinin 716,8 hektarında mexaniki-bi-
oloji, 3002 hektarında isə kimyəvi müba-
rizə tədbirləri görülüb.

*ül ətirli şəhər,  
Dəməşq qızılgülü 

Prezident İlham Əliyev bir neçə il 
qabaq Zaqatalada “AzRose” MMC-nin 

qızılgül yağı istehsalı müəssisəsi ilə ta-
nış olarkən demişdi: “Mən əminəm ki, bu 
müəssisənin çox böyük və uğurlu fəaliy-
yəti olacaq. Dünyada qızılgül yağı isteh-
salı o qədər də geniş vüsət almayıb. Əsas 

istehsalçılar Türkiyə və Bolqarıstandır. 
Mənə verilən məlumata görə, istehsalın 
təqribən 90 faizi onların payına düşür. 
Biz isə bu müəssisənin və bu sahələrin 
yaradılması ilə birinci mərhələdə təqribən 
dünya istehsalının 5 faizini öz üzərimizə 
götürəcəyik. Əminəm ki, gələcəkdə bu 
sahələr daha da genişlənəcək. Müəssisə-
nin fəaliyyəti də imkan verəcək ki, biz 
daha da böyük həcmdə qızılgül yağı is-
tehsal edək”. 

Ötən ilin sonunda oxuduğumuz məlu-
matlarda isə bildirilirdi ki, artıq Zaqata-
ladan dünyanın 15-dək ölkəsinə gül yağı 
ixrac edilir. Daha bir maraqlı xəbər isə on-
dan ibarətdir ki, bu gün rayonun Aşağı Tala 
kəndinin ərazisində 151 hektar “Dəməşq 
qızılgülü”, həmçinin 33,5 hektar lavanda 
və nanə plantasiyaları mövcuddur. Bəh-
bəh, əsl şair, yazıçı mövzusudur.

Yaradıcı insanlara diqqət

Rayon icra hakimiyyətinin başçısı 
Mübariz Əhmədzadə yaradıcı insanlara 
həmişə xüsusi diqqət ayırır, onlara qayğı 
göstərir. Məmnunluqla deməliyəm ki, əs-
rarəngiz təbiəti – dağı, dərəsi, bağı, meşəsi, 
işləyən insana üzağlığı gətirən torpağı, iş-
güzar və hallalıqsevən sakinləri olan Zaqa-
talanın dəyərli ziyalıları, söz-sənət adam-
ları az deyil. Yazının əvvəlində ehtiramla 
xatırladığım Əhməd İsayevdən başlaya-
raq, bütün zaqatalalı qələm adamlarının 
bircə amalı olub və indi də var: Həqiqəti 
demək, haqqı söyləmək. Mübariz müəlli-
min təşəbbüsü ilə Yazıçılar Birliyi rəhbər-
liyinin bu bölmənin məhz Zaqatalada fəa-
liyyət göstərməsini tövsiyə etməsi də məhz 
haqqa söykənməyin, həqiqəti dəstəkləmə-
yin göstəricisidir. 

Ölkəmizdə keçirilmiş sonuncu prezi-
dent seçkiləri ərəfəsində dövlət başçımıza 
yazılan məktubu oxuyanda fəxr eləmişdim 
ki, bu ziyalılarla eyni şəhərin – Zaqatalanın 
sakinləriyik: “Qax, Zaqatala və Balakən 
rayonlarını əhatə edən bölməmizin bütün 
yazıçıları müstəqil Azərbaycan tarixində 
ilk dəfə olaraq, bütöv Azərbaycanda ke-
çiriləcək prezident seçkilərində Sizin işti-
rak etməyinizi yekdilliklə istəyirlər. Eyni 
zamanda, bölgənin bütün ziyalılarının bu 
seçkidə Sizin ətrafınızda sıx birləşəcəyini 
bildirirlər”.

 Hər sahədə uğurlar,  
hər sahədə tərəqqi 

 Zaqatalanın bu günü barədə yazı hazır-
layan həmkarlarımız üçün heç bir mövzu 
problemi yoxdur. Kənd təsərrüfatı, sənaye, 
xidmət sahələri, təhsil, səhiyyə, gənclərlə 
iş, şəhid ailələri və qazilərin sosial prob-
lemlərinin diqqət mərkəzində saxlanılma-
sı, gənclərlə iş, multikulturalizm və tole-
rantlıq – ümumiyyətlə, cəmiyyət həyatının 
bütün sahələrindəki fəaliyyət sakinləri də 
məmnun edir, qonaqları da. 

Ancaq insaf naminə deməliyik ki, tə-
mir, tikinti, bərpa və abadlıq sahələrində 
görülmüş işlərin miqyası daha böyükdür. 
Məsələn, mən köhnə dostum İsfəndiyar 
Acalovla Heydər Əliyev prospektində 
görüşəndə bu ünvanda aparılan bərpa və 
abadlıq işlərinin genişləndirilməsini məm-
nunluqla qeyd etmişdim. Dostum isə mə-
nimlə razılaşmadı: – Təkcə bu prospektdə 
deyil, Zaqatalanın istənilən küçə və ya xi-
yabanında məhz bu səviyyədə abadlıq iş-
ləri aparılır. Təkcə son vaxtlar 10-dan çox 
küçəyə yeni asfalt döşənib. 

Yenə mahnıya qayıdaq
Mahnının birinci bəndi “Dağlarda du-

man gözəldir” sözləri ilə, ikinci bəndi isə 
“Söyüdlər başın əyəndə” lövhəsi ilə başla-
nır. Zaqatalada bu gün həqiqətən söyüdlə-
rin başı əyilir. Çünki indiyədək tumurcuq-
da olan yarpaqlar indi artıq hər gün, hər 
saat açılır, böyüyür və qız barmaqları kimi 
zərif, nazik olan budaqlar əyilir, zaqatalalı 
gözəlin saçlarını andırır. 

...Biz qonağı olduğumuz ünvandan 
ayrılanda binanın önündə qaranquşlar fır-
lanırdı. Həmsöhbətimiz dedi ki, qonaq 
quşlar bu gün göründülər. Yəqin, yenə də 
eyvanımızda yuva quracaqlar. Qoy, qur-
sunlar. Onlar sülh, əmin-amanlıq olan mə-
kanları seçirlər. 

Sülhün, əmin-amanlığın əbədi, tərəqqi 
və inkişafın daimi olsun, Zaqatala� 

İlqar HƏ6Ə1OV, 
;4�nin b|lJə müxbiri
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Gül ətirli 
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bahar ovqatlı 
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hmumdünya Səhiyyə Təşkilatının yarandığı 1948-ci il aprelin �-si hər 
il hmumdünya Sağlamlıq *ünü kimi qeyd edilir. 1950-ci ildən başlayaraq 
hmumdünya Sağlamlıq *ünü ənənəvi olaraq � apreldə qeyd edilir. Həmin 
gün diqqəti əsas ictimai səhiyyə məsələlərinə yönəltmək üçün qlobal bir 
imkandır. hST-nin Avropa bürosu hər il bununla bağlı xüsusi tədbirlər 
keçirir, eləcə də siyasətçilər və digər tərəfdaşlar arasında müzakirələrin 
aparılmasına şərait yaradır. Ayrı-ayrı illərdə hmumdünya Sağlamlıq 
*ünündə “Daha ədalətli və daha sağlam dünya quraq�” və “Bizim 
planetimiz bizim sağlamlığımızdır” şüarları qəbul olunub. 

ÜST-nin hesablamalarına əsasən, qar-
şısı alınmayan ekoloji səbəblərin yaratdığı 
xəstəliklərdən hər il dünyada 13 milyon 
nəfər həyatını itirir. Səhiyyə xidmətlə-
rinin əhatə dairəsinin genişləndirilməsi, 
xəstəliklərin düzgün müalicəsinin aparıl-
ması 2030-cu ilə qədər qarşıda duran əsas 
məsələlərdən biridir. Uzun və sağlam ömür 
yaşamağa nail olmaq və sağlamlığın möh-
kəmləndirilməsi ictimai səhiyyənin qarşı-
sında duran başlıca vəzifələrdən sayılır. 

³6ağlamlığın 4orunması´ İctimai 
Birliyinin sədri, tibb elmləri doktoru 
YazJül Abdıyeva ;4�yə aoıqlamasında 
insanların sağlam Kəyat sürməsi üoün la�
zım olan məqamları diqqətə oatdırıb�

– İnsanın sağlamlığı öz əlindədir. Ona 
görə də yaşayış tərzinə, qidalanmaya, ətraf 
mühitə qarşı münasibətə, eləcə də əsəb sis-
teminin tənzimlənməsinə diqqət yetirmək 
lazımdır. Hətta müəyyən yaş həddinə ça-
tandan sonra buna xüsusi fikir verilməlidir. 
Təəssüf ki, bunu çox vaxt edə bilmirik. 
Sağlamlığı qorumaq üçün il ərzində iki 
dəfə müəyyən müayinələrdən keçmək şərt-
dir. Əsas da ürək-qan damar sistemi, tənəf-
füs və həzm sistemi ilə bağlı müayinələrə 
üstünlük verilməlidir. Fəsillərin dəyişməsi 
zamanı bunu mütləq yoxlamaq lazımdır. 
Çünki bu zaman xroniki xəstəliklər daha 
da kəskinləşir.

Sağlam həyat tərzində hərəkətliliyin 
yüksək səviyyədə olmasına da diqqət ye-
tirmək lazımdır. Son illər texniki tərəqqi ilə 
əlaqədar insanlar oturaq həyat tərzi keçirir-
lər. Gün ərzində 14–15 saat sükan arxasın-
da olmaq, 8 saat kompüter qarşısında otur-
maq arzuolunan deyil. Bu, hipodinamiyaya 
gətirib çıxarır. Məhz bütün xəstəliklərin 
başlanğıcı bununla bağlıdır. Belə olanda 
damarlarda qanın hərəkəti müəyyən qədər 
zəifləyir. Bu da müxtəlif xəstəliklərin ya-
ranmasına təkan verir. Piyada gəzmək – in-
san orqanizminin gücü və əzələ sümük sis-
teminin gəzintiyə davamlılığından asılıdır. 
Gün ərzində hər kəsə maksimum 3–4 saat 
piyada gəzmək məsləhət görülür.

Şam yeməyindən sonra da 1–2 saat 
gəzməyin güclü təsiri var. Bu, həm də in-
sanın gecə rahat yuxu almasına imkan ve-
rir. Hər bir yaşda da bunun saatı və müəy-
yən məsafəsi var. Bəzi mütəxəssislər gün 
ərzində ən azı 3 kilometr yol qət etməyi 
tövsiyə edirlər. Düşünürəm ki, 60–70 yaş-
larında olan insan üçün bu məsafə çoxdur. 

Biz çalışmalıyıq ki, hökumətlər insan 
sağlamlığı və rifahını iqlim dəyişikliyi 
siyasətinin əsas mövzusuna çevirsinlər 
və Minilliyin İnkişaf Məqsədlərinə nail 
olmaqla sağlamlığın qorunması istiqamə-
tində etdikləri cəhdləri yeniləsinlər. Biz 
çalışmalıyıq ki, səhiyyə nazirlikləri iqlim 
dəyişiklikləri ilə bağlı problemləri həll et-
mək və öz ölkələrinin əhalisinin sağlamlı-
ğını qorumaq məqsədilə ictimai səhiyyə si-
yasətini və təcrübəsini gücləndirsinlər. Ən 

əsası isə ayrı-ayrı vətəndaşlar özləri həm 
sağlamlığın səviyyəsinin artmasına, həm 
də iqlim dəyişikliyinin azalmasına imkan 
verəcək seçim etməlidir.

Həkim hazırda daha çox təsadüf edilən 
qəfil ölümlərin fərdi xarakter daşıdığını, 
amma sağlamlığına diqqət edən insanlarda 
bu halın müşahidə edilmədiyini bildirib:

– Mütəxəssislər qeyri-sabit və dəyişkən 
iqlimin sağlamlığa necə təsir göstərdiyini 
bilirlər. ÜST-nin sağlamlıq günü ilə bağlı 
yaydığı açıqlamada deyilir ki, havaların 
kəskin istiləşməsi, fırtınalar, daşqınlar və 
quraqlıqlar hər il on minlərlə insanın həya-
tına son qoyur. İqlim dəyişikliyinə həssas 
olan ishal, malyariya və zülal-enerji çatış-
mazlığı kimi xəstəliklər artıq 3 milyondan 
çox insanın ölümünə səbəb olur. 

İqlim dəyişikliyi yoxsulluqdan irəli 
gələn xəstəliklərlə mübarizədə əldə etdi-
yimiz inkişafın geriləməsi və varlılar ilə 
kasıbların sağlamlıq göstəriciləri arasın-
dakı fərqin dərinləşməsi təhlükəsini yara-
dır. Sağlamlığın əsas şərtlərindən biri və 
gələcəyin təməli düzgün qidalanmadır. Bu 
şərtə əməl edilməyəndə orqanizmdə mad-
dələr mübadiləsi pozulur və xəstəliklərin 
əksəriyyəti bu səbəbdən yaranır. 

 Bu gün dünyanın bütün sivil ölkələ-
rində olduğu kimi, Azərbaycanda da qida 
məhsulları istehlakçılarının hüquqları-
nın müdafiəsi sahəsində istehsalın bütün 
mərhələlərinə nəzarət həyata keçirilir. Bu 
baxımdan sağlam gələcək nəslin indidən 
düzgün formalaşması üçün onların necə 
qidalanması məsələsi daha çox gündəmə 

gəlir. Düzgün qidalanma həyat keyfiyyə-
tini – sağlamlığı, əhval-ruhiyyəni, əmək 
qabiliyyətini, maddələr mübadiləsini, bu 
və ya digər orqan və sistemlərin dolğun 
fəaliyyətini təmin edir, bəzi qeyri-infeksi-
on xəstəliklərin qarşısını ala bilir.

Təəssüf ki, insanların xeyli hissəsi qi-
dalanma qaydalarından xəbərsizdir. Təc-
rübə göstərir ki, qidalanma zamanı heç bir 
prinsipi gözləməmək ən çox yol verilən 
səhvlərdən biridir. Gün ərzində yediyimiz 
qidalar orqanizmin gündəlik ehtiyacı oldu-
ğu vitamin və mineralları ödəməlidir. Hər 
şeyin qədərindən artıq qəbulu, təbii ki, xo-
şagəlməz halların yaranmasına səbəb ola 
bilər. Qida rasionunda və həyat tərzindəki 
dəyişikliklər inkişaf etmiş ölkələrdə piy-
lənmə, şəkərli diabet, ürək-damar xəstə-
likləri, yüksək qan təzyiqi və insultlar, 
xərçəngin bəzi növləri insanın əmək qa-
biliyyətini itirməsinə və vaxtsız ölümlərə 
səbəb olur. 

Qəbul etdiyimiz qidalar çoxçeşidli ol-
malıdır. Müxtəlif növ meyvə və tərəvəz-
dən, ət və ət məhsullarından, süd və süd 
məhsullarından fərqli şəkildə istifadə 
etmək insanın daha nikbin və sağlam ya-
şamasına kömək edir. Qarşıdan hər şeyin 
bol olduğu yay fəsli gəlir. Ona görə də, bu 
bolluqdan orqanizmin xeyrinə daha çox 
istifadə etmək lazımdır. Çox yeməyə can 
atmaq lazım deyil. Bu, orqanizmə əlavə və 
ağır yükdür.

Həftəlik yemək rasionuna daha çox 
daxil edilən və orqanizmi zəhərləyən ət, 
yağ, yumurta, göbələk, pendir, ağ çörək və 
paxlalı bitkiləri qidadan çıxara bilmədikdə 
onları tərəvəzlərə əlavə kimi qəbul etmək 
lazımdır. Sağlamlığımız üçün edə biləcəyi-
miz ən əhəmiyyətli addımlardan biri, emal 
və qablaşdırılan əlavə məhsullardan, rafinə 
olunmuş qidalardan, qızartmalardan, qazlı 
şirin sulardan mümkün qədər az istifadə 
edilməsidir.

Sağlam qidalanmanın əsas şərtləri key-
fiyyətli və ekoloji təmiz məhsullar yemək-
lə yanaşı, qidalanma rejimi və tərzinə düz-
gün riayət edilməsidir. Həzm sistemi həm 
əsas qida maddələrini mənimsəyir, həm 
də ifrazat sistemi ilə birbaşa əlaqə qurur. 

Qidalanmada əsas yerlərdən birini qidanın 
düzgün çeynənməsi və xırdalanması tutur. 
Qidaları mümkün qədər çox çeynəyəndə 
və ağız şirəsi ilə isladanda yaxşı həzm olur, 
nəticədə orqanizm həzmolma prosesinə az 
enerji sərf edir. Çünki qidanı çox çeynə-
dikdə həm qidalanma vaxtı uzanır, həm 
də, qida çox parçalandığı üçün rahat həzm 
olunur. Yeməyi yaxşı çeynəmək tüpürcək 
ifrazını artırdığına görə, mədədəki tüpür-
cəyin miqdarı təbii olaraq artır. 

Düzgün qidalanma qaydasında oniki-
barmaq bağırsaqda qidaları sağlam həzm 

olunan hər kəs sağlam və gümrah yaşayır, 
mənən və ruhən güclü olur. Tələsə-tələsə 
yemək həzm sisteminin işinə mənfi təsir 
göstərir. Çünki doyma refleksi mədədə 
deyil, beyindədir. Aclıq hissini daha yaxşı 
idarə etmək və çox yeməmək üçün gündə-

lik qida ən az 3–6 paya bölünməli, hər pay-
da az-az yeyilməlidir. Yay fəslində günün 
uzun olması bu payları artıra bilər. Qəbul 
edilən qidanın kalori miqdarına ciddi fi-
kir verilməlidir. Orqanizm özünə nə qədər 
kalori götürəcəyini yaxşı bilir. Qədərindən 
çox yeyildikdə artıqlar piy şəklində bədən-
də toplanır və piylənmə başlayır.

Ümumiyyətlə, hər kəs öz iş rejiminə 
görə qida qəbul etməlidir. Bütün günü 
aktiv həyat tərzi sürənlər və daha çox 
hərəkətdə olanlar, təbii ki, daha çox kalo-
ri itirirlər. Oturaq həyat tərzi keçirənlər və 
həmişə formada olmaq istəyənlər isə hər 
bir qidanın enerji dəyərini bilməli, planlı 
şəkildə bəslənməlidirlər.

Səhər yeməyində süfrədə kolbasa, so-
siska, vetçina, konservləşdirilmiş məhsul-
lar, meyvə şirələri, qəhvə, çoxlu şəkərli şi-

rin və soyuq məhsulların olması məsləhət 
deyil. Bol su, isti çay, pendir, az miqdar 
kərə yağı, bal, südlü sıyıqlar, yumurta, 
qara çörək yemək məqsədəuyğundur. Gü-
norta ət, balıq, toyuq, göbələk və digər 
tərəvəzlərdən hazırlanmış şorbalar və quru 
yeməklər, axşam süfrəsində isə yüngül qəl-
yanaltılar və salatlar, qatıq və süddən isti-
fadə etmək tövsiyə olunur.

Orqanizmin düzgün qidalanmasının 
pozulmasına ciddi təsir göstərən əsas fak-
torlardan biri də stress amilidir. Belə ki, 
orqanizm stresə məruz qaldığı zaman mad-
dələr mübadiləsində ciddi dəyişikliklər baş 
verir. Məsələn, yağ mübadiləsi zamanı piy 
depolarından yağın mobilizasiyası baş ve-
rir. Qaraciyərdə xolesterin sintezi 2,5 dəfə 
yüksəlir. Yağ turşuları müxtəlif orqanlarda 
toplanaraq, qaraciyərin piy infiltrasiyasına 
səbəb olur. Karbohidrat mübadiləsində də 
dəyişikliklər müşahidə olunur: qanda in-
sulinin miqdarı azalır, qlükozanın miqdarı 
isə artır. 

Stress orqanizmin vitaminlərə tələbatı-
nı 2–3 dəfə artırır. Stress zamanı ət və ət 
məhsulları, şəkər, dən məmulatları, tort, 
şokolad yeyilməsi məsləhət görülmür. 
Aminturşular, qida lifləri, vitaminlər, mi-
neral maddələr əhəmiyyətlidir.

Qidalar arasında orqanizmin sağlamlı-
ğında ən əhəmiyyətli içki vasitəsi isə su-
dur. Su yaşamaq üçün önəmli, hava qədər 
vacibdir. Suyun tərkibi minerallarla çox 
zəngindir. Orqanizmdə gedən reaksiya-
larda su həlledici rol oynayır. Su bədən 

temperaturunu tənzimləyir, həzmə, zərərli 
maddələrin orqanizmdən ixrac olunmasına 
kömək edir. 

Yemək vaxtı və yeməkdən dərhal son-
ra su içmək düzgün deyil, çünki su 10–15 
dəqiqə sonra mədəni tərk edərək özü ilə 
bərabər mədə şirəsini də yuyub aparır və 
həzmolmanı pozur. Suyu meyvələrdən 30 
dəqiqə, nişastalı qidalardan 2 saat, zülallı 
qidalardan 4 saat sonra içmək daha yaxşı-
dır.

Hər kəsin sağlam bəslənməsi üçün bü-
tün bu cəhətlərə mütləq diqqət edilməli və 
qidalanma zamanı yeknəsənkliyə, uyuş-
mazlığa və təkrara yol verməmək üçün 
həftə ərzində hansı ərzaq məhsullarından 
– tərəvəzlərdən və meyvələrdən istifadə 
edəcəyinin əvvəlcədən planlaşdırılması 
məqsədəuyğundur.

� Aprel hmumdünya Sağlamlıq *ünüdür

Sağlamlıq səhiyyənin, sağlam 
olmaq hər kəsin hədəfidir

%irgə Iəaliyyət isə insanlara uzun öm�r və xoşbəxtlik bəxş edir

“Holter monitorinqi” ürəyin “keşiyini” çəkir
Bəzi ürək problemlərinin diaqnostikasında (K4 müayinəsi kifayət 

qədər informasiya vermir. ùikayətlərə uyğun olaraq insan bədəninin 
əsas əzələsinin funksiyasının uzun müddət qeyd edilməsinə ehtiyac 
yaranır. Bu məqsədlə Holter monitorinqindən istifadə olunur. (lmi-
Tədqiqat Kardiologiya İnstitutunun şöbə müdiri, tibb üzrə fəlsəfə 
doktoru Mədinə Əzimova X4-yə müsahibəsində Holter monitorinqi 
haqda məlumat verdi:

– Ürəyin Holter monitorinqi ilk dəfə 
1952-ci ildə EKQ-nin uzunmüddətli yazı-
lışını tətbiq etmiş alimin adını daşıyır. Üsul 
sutka ərzində və ya daha uzun müddətdə 
daşınan kardioregistratorlar – monitorlar 
vasitəsi ilə elektrokardioqramın fasiləsiz 
yazılmasıdır. Müayinə zamanı EKQ apa-
ratdakı yaddaş kartına qeyd olunur. Həkim 
bu qeydlərə əsasən, ürəyin ritmi, pozuntu-
lar, işemik dəyişikliklər, fasilələr haqqında 
məlumat əldə edir.

EKQ-nin sutkalıq monitorinqindən 
öncə pasiyenti terapevt və ya kardioloq 
müayinə etməlidir. Bu, monitorinqə gön-
dərişin düzgün sənədləşdirilməsi, müayinə 
detallarının dəqiqləşdirilməsi, diaqnozun 
təyini üçün vacibdir. EKQ-nin sutkalıq 
monitorinqi ürək ritminin və ürək döyün-
mələrinin tezliyini, ritm pozuntularını,  
ürəyin işemik xəstəliyi nəticəsində EKQ-
də işemik dəyişiklikləri, bəzi modellərdə – 
ürək ritminin müxtəlifliyini aşkar edə bilər.

– Doktor, (K4-nin sutkalıq monito-
rinqi hansı hallarda tətbiq olunur"

– Problemlər müxtəlif olur. Holter mo-
nitorinqi ürək ritmini təqib etmək üçün 
tətbiq olunan vacib müayinə növüdür. Bu 
müayinə əsasən, EKQ ilə diaqnoz qoymaq 
mümkün olmadıqda istifadə olunur. Çünki 
EKQ müayinəsi cəmi bir neçə dəqiqə çəkir 
və bu müddətdə bəzən ürək ritmi problem-
lərini aşkarlamaq mümkün olmur. Buna 
görə də pasiyentin ürək ritmini ən azı 24 – 

48 saat ərzində təqib etmək lazım gəlir. Belə 
olan halda xəstəyə Holter cihazi taxılır. 

Monitorinq ürəkdöyünmələr, ürək fəa-
liyyətində dəyişiklik, qeyri-ritmik puls, 

baş gicəllənməsi, güclü halsızlıq və ya hu-
şunu itirmə, ürəyin dayanması hissi kimi 
şikayətlər olanda, aritmiyaların diaqnosti-
kasında tətbiq olunur. Eyni zamanda, döş 
sümüyü arxasında sıxıcı, dartıcı, yandırıcı 
ağrılar zamanı (xüsusən, fiziki gərginlik 
zamanı), boğazda tıxanma hissi, qıcqırma, 
alt çənə və dirsəklərdə ağrılar olduqda da 
tövsiyə edilir. Bundan başqa aparat xəstəyə 
elektrokardiostimulyatorların işinə nəzarət 
məqsədi ilə və pasiyentin vəziyyətini, 
o cümlədən müalicənin təsirini izləmək 
məqsədilə də taxılır.

Onu da qeyd etmək yerinə düşər ki, 
yalnız sadaladığımız şikayətlərlə bağlı 
yox, xəstələrdə keçirilmiş miokard in-
farktı, hipertrofik kardiomiopatiya, ürəyin 
digər ağır xəstəlikləri, :P: sindromu 
(parkinsonla bağlı), Q-T seqmentinin lən-
giməsi sindromu, atipik miokard infarktı-

na şübhə, gecə apnoları sindromuna şübhə 
(yuxuda güclü xoruldayan insanda yuxu 
zamanı nəfəsalmanın müvəqqəti dayan-
ması. Bu müayinə üçün xüsusi proqram 

tətbiq olunur) olduqda da həkim xəstəyə 
mütləq şəkildə Holter monitorinqini məs-
ləhət görür.

 – Əməliyyat necə aparılır"
– Öncə duş qəbul edilməli, dəri quru 

və təmiz olmalıdır. Göndəriş yazan həkim 
bu barədə bildirməyibsə, dərmanlar adi 
qaydada qəbul edilməlidir. Müayinədən 
öncə doyunca yatmaq, qəlyanaltı etmək 
lazımdır. Pasiyent rahatlığı üçün kip may-
ka, üstündən isə reqistratoru örtən paltar 
geyinməlidir. 

Döş qəfəsinin ön səthinə birdəfəlik 
elektrodlar qoşulur, yapışdırıcı lentlə bər-
kidilir. Elektrodlardan kiçik cihaza tərəf 
naqillər uzanır. Registrator  pasiyentin 
boynundan asılır (bəzən belindən). Regist-
rator işə salındıqdan sonra EKQ-nin yazıl-
ması başlayır. Bundan sonra monitora əl 
dəyməməlidir. 

Xəstə axşam saat neçədə yatıb, səhər 
neçədə oyandığını qeyd etməlidir. Adətən, 
pasiyentə gün ərzində bir neçə dəfə pil-
ləkənlə qalxmaq tövsiyə olunur. Pasiyentə 
belə yüklənməni apardığı vaxtı və yük-
lənmədən sonra keçirdiyi hissləri qeyd et-
mək məsləhət görülür. Bu qeydlər həkimə 
EKQ-dəki dəyişiklikləri yüklənmə və şi-
kayətlər arasındakı əlaqəni qiymətləndir-
məyə kömək edir. Sutka ərzində pasiyent 
ürək fəaliyyətində pozuntular hiss edirsə, 
döyüntülərin sayı artırsa, başgicəllənmə 
və digər hallar yaranırsa, bunların hamısını 
qeyd etməlidir. Ətraflı qeydə ehtiyac yox-
dur, əsas odur ki, şikayətlərin vaxtı dəqiq 
qeyd olunsun.

– Holter monitorinqi hər yaşda və 
hər kəsə tətbiq edilə bilərmi"

– Monitorinq yalnız döş qəfəsi nahiy-
yəsində dərinin iltihabi xəstəlikləri zamanı 
əks- göstərişdir. Bu müayinənin keçirilmə-
sinə başqa məhdudiyyətlər yoxdur. Müa-
yinə hər yaşda və istənilən yanaşı xəstəlik-
lərdə keçirilə bilər.

Egey 
Universiteti 
ilə tibbi 
mübadilə

Azərbaycan Tibb Universitetinin 
uşaq stomatologiyası kafedrasının 
assistenti, tibb üzrə fəlsəfə doktoru 
Sevinc 1ağıyeva Orhun mübadilə 
proqramı çərçivəsində Türkiyənin 
İzmir şəhərindəki (gey Universi-
tetinin pedodontiya kafedrasında 
akademik fəaliyyət göstərib.

İki həftə davam edən tədris müba-
diləsi prosesi zamanı S.Nağıyeva re-
zident və tələbələrə mühazirə oxuyub, 
seminar dərsləri aparıb. Səfər müddətin-
də soydaşımız Egey Universitetinin diş 
həkimliyi fakültəsinin dekanı, professor 
Nazan Ersin, pedodontiya kafedrasının 
müdiri, professor Dilşah Çoğulu və ka-
fedranın akademik heyəti ilə görüşüb. 
Stomatologiyada yeniliklər barədə ətraf-
lı fikir mübadiləsi aparıb.

6əKifəni Kazırladı� 
Zərifə BƏùİR4,Z, 
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MƏDƏ1İYYƏT
Təqdimat Azərbaycan milli mətbuatı – 150

“Tağıyev: Çar” bədii  
filmi ekrana çıxdı   

B öyük xeyriyyəçi Hacı =eynalabdin Tağıyevin ömür yoluna 
həsr edilən “Tağıyev: dar” bədii filmi tamaşaçılara təqdim 
olunub. Mərasimdə layihənin rəhbəri və baş prodüseri, Bakı 

Media Mərkəzinin prezidenti Arzu Əliyeva, mədəniyyət naziri Adil 
Kərimli, Milli Məclisin deputatları, tanınmış elm və mədəniyyət 
xadimləri iştirak ediblər. (kran əsəri Heydər Əliyev )ondu, 
Mədəniyyət 1azirliyi və Kino Agentliyinin dəstəyi ilə hazırlanıb. 
1ümayişdən əvvəl məlumat verilib ki, “Tağıyev: dar” filmi böyük 
mesenat Hacı =eynalabdin Tağıyevin həyat hekayəsinə həsr olunan 
“Tağıyev” filminin 2-ci hissəsidir.

Bakı Media Mərkəzinin istehsalı olan 
filmdə X,X əsrin sonu – XX əsrin əvvəlin-
də Bakı və regionda baş verən mühüm ta-
rixi hadisələrə toxunulur. Çarı qarşılamaq 
təlaşı ilə paytaxtın güc mərkəzləri hərəkətə 
keçir. Bu vəziyyətdə Hacı Zeynalabdin Ta-
ğıyev də öz çevik zəkası ilə vacib addımlar 
atır, qərarlar verir. Artıq məşhur milyonçu 
və xeyriyyəçiyə çevrilmiş Hacı bu zaman 
şəhər rəhbərliyi ilə ciddi mübahisələr də 
yaşayır.

Azərbaycan tarixinin tanıdılması və 
milli dəyərlərimizin təbliği baxımından 
vacib əhəmiyyət daşıyan dördhissəli filmin 
ilk bölümü “Tağıyev: Neft” məhz böyük 
xeyriyyəçinin vəfatının 100 illiyinin qeyd 

olunduğu 2024-cü ildə təqdim edilib. Fil-
min ilk bölümü ilin əlamətdar mədəniyyət 
hadisəsinə çevrilib və ölkə kinoteatrlarında 
yayımlanaraq geniş izləyici kütləsi top-
layıb, onu kinoteatrlarda 70 mindən çox 
tamaşaçı izləyib. Eyni zamanda, film bey-
nəlxalq səviyyədə ilk uğurunu da qazanıb. 
Bədii filmin ilk bölümü dünyaca məşhur 
“Dehancer Colourist AZards 2024” festi-
valında keyfiyyətli rəng korreksiyalı tam-
metrajlı film nominasiyasında qalib gəlib.

Ekran əsəri Hacı Zeynalabdin Tağıye-
vin həyatının ən müxtəlif dövrlərini əks et-
dirir. Filmdə nüfuzlu xeyriyyəçi Tağıyevin 
fəaliyyəti ilə bağlı verdiyi çətin qərarlar, 
uğur qazanacağına olan inamı, inadkar-
lığı, sadə insanlara dəstəyi, cəmiyyətin 
təhsil səviyyəsinin yüksəlməsi üçün atdı-
ğı tarixi addımlarla yaxından tanış olmaq, 
onun yaşadığı dövrə bir növ səyahət etmək 
mümkündür. Şərqdə ilk “Qızlar məktəbi”-
nin Azərbaycanda tikilməsinə, ölkədə neft 
sənayesinin inkişafına, Bakının zəruri in-
frastrukturunun yaradılmasına nail olan 
Tağıyevin cəmiyyətin inkişafında əvəzsiz 

rolu tamaşaçıya bədii-estetik formada təq-
dim edilir.

Filmin çəkilişləri öz miqyasına görə də 
Azərbaycan kinematoqrafiya tarixinə dü-
şüb. 76 fərqli məkanda çəkilişləri baş tutan 
filmdəki kütləvi səhnələrdə 2500-ə yaxın 
yaradıcı şəxs iştirak edib. Filmin tarixi səh-
nələri üçün 300-dən çox dekorasiya hazır-
lanıb. Tağıyevin yaşadığı tarixi dövrü tam 
əks etdirmək üçün xüsusi geyim emalatxa-
nası yaradılıb, çoxlu sayda libas, aksesuar, 
zərgərlik nümunəsi və xüsusi rekvizitlər 
hazırlanıb.

Filmin baş prodüseri Arzu Əliyeva, 
prodüseri Orman Əliyev, rejissoru Zaur 
Qasımlı, ssenari müəllifləri İsmayıl İman, 

Asif İsgəndərli və Zaur Qasımlı, operatoru 
Vladimir Artemyev, rəssamı Səbuhi Ata-
babayev, geyim rəssamı Vüsal Rəhim və 
bəstəkarı Etibar Əsədlidir. Xalq artistləri 
Pərviz Məmmədrzayev, Qurban İsmayı-
lov, Əməkdar artistlər Rasim Cəfər, Elşən 
Rüstəmov, Natəvan Hacıyeva da daxil ol-
maqla, peşəkar aktyor heyəti filmdə tarixi 
personajları canlandırıb. Ekran işinin ər-
səyə gəlməsinə “Neqsol Holding”, “Kapi-
tal Bank”, “Bakcell” və “Norm” şirkətləri 
də dəstək verib.

Filmin təqdimatı böyük maraqla qarşı-
lanıb. Qeyd edək ki, yarandığı ilk gündən 
Bakı Media Mərkəzi üçün Azərbaycan ta-
rixini yaşatmaq, həqiqətləri olduğu kimi 
çatdırmaq böyük önəm daşıyır. Mərkəz 
bu müddət ərzində ölkəmizin ən müxtəlif 
tarixi dövrlərini özündə əks etdirən və ic-
timaiyyət tərəfindən geniş marağa səbəb 
olan “Hədəf Bakıdır”, “Miras”, “Son ic-
las”, “Əbədi ezamiyyət”, “Biz”, “Şuşa, sən 
azadsan�” kimi filmlər istehsal edib.

XQ

Anadilli Murnalistikamız milli 
varlığımızın canlı salnaməsidir
Müsahibimiz media professoru Cahangir Məmmədlidir

Bu il iyulun 22-də Azərbaycan 
milli mətbuatının əsryarımlıq yubile-
yi qeyd olunacaq. 150 il əvvəl Həsən 
bəy =ərdabinin yaratdığı ilk anadilli 
“Əkinçi” qəzetimiz dumanları dağı-
dan günəş kimi ətrafa nur saçıb. İlk 
milli nəşrimiz xalqın gözünə-könlünə 
maarif ziyası yayıb.  

2 ildə cəmi 56 nömrəsi çıxsa da, “Əkin-
çi”nin səpdiyi toxumlar 150 ildir ki, cücə-
rib boy atır, milli mətbuatımızı barlandırır.

Şanlı yubiley ərəfəsində mətbuatımızın 
tanınmış, nüfuzlu simalarının bu tarixi ha-
disə ilə bağlı duyğu və düşüncələrini  təq-
dim edirik. 

İlk müsahibimiz Bakı Dövlət Univer-
siteti jurnalistika fakültəsinin “Milli mət 
buat tarixi” kafedrasının müdiri, filologiya 
elmlər doktoru, professor, Prezidentin fər-
di təqaüdçüsü, “Şöhrət” ordenli Cahangir 
Məmmədlidir.

– Ustad, xalqımız sizi Murnalistikamı-
zın canlı ensiklopediyası, milli mətbua-
tımızın çoxillik tədqiqatçısı kimi tanıyır. 
Biz Murnalistlər isə həmişə sizi təhsil al-
dığımız BDU Murnalistika fakültəsinin 
ən sevimli müəllimlərindən biri kimi  
sayğı ilə minnətdarlıqla dəyərləndiririk. 
Sizdən öyrəndiyimiz elmi-nəzəri bilik-
lər, peşə məharəti hər zaman karımıza 
gəlir, qəlbimizi işıqlandırır. İstərdik ki, 
öncə söhbətimizə Azərbaycanda milli 
mətbuatın yaradılmasının tarixi qayna-
ğı barədə fikirlərinizlə başlayaq.  

– Mətbuatımızın milli formatına qədər 
ölkəmizdə bəzi mətbu nəşrlər meydana 
gəlmişdi. Məsələn, 1828-ci ildə Tiflisdə 
nəşrə başlayan “Tiflisski vedomosti”nin 
Azərbaycan türkcəsində “Tiflis əxbarı” adı 
ilə bir neçə nömrəsinin işıq üzü gördüyü 
ehtimal olunur. Bu qəzetin ilk nömrəsinin 
çapı 1832-ci ilin yanvarına təsadüf edib. 
Bundan bir neçə il sonra – 1840-cı illər-
də “Qafqazski vestnik” qəzetinin vərəqə 
formatında “Qafqazın bu tərəfinin xəbər-
ləri” adlanan əlavəsi də işıq üzü görüb. 
Amma tədqiqatçıların da dediyi kimi, bu 
qəzetlərin azərbaycanca nəşr edilən vərəqə 
formatlarını milli mətbuat tariximizin bü-
növrəsi hesab etmək olmaz. Milli mətbuat 
anlayışının əsl mənasını ifadə edən tarix 
1875-ci ildə böyük ziyalımız Həsən bəy 
Zərdabinin nəşr etdiyi “Əkinçi” qəzeti ilə 
başlayıb. 

– Milli mətbuatımızın ilk qaranquşu 
olan “Əkinçi”nin əsas məramı, temati-
kası nə idi"

– Min bir əziyyətlə “Əkinçi”ni yaradan 
Həsən bəy Zərdabi bu qəzetin timsalında 
mətbuata kütləvi informasiya vasitəsi kimi 
baxmaq, maarifçilik missiyasını həyata 
keçirmək, o zamankı savadsızlığın aradan 
qaldırılmasına kömək etmək ideyalarının 
əsasını qoydu. O bütün bunlarla bağlı çox 
böyük işlər gördü. “Əkinçi” maarifçilik 
məramı, zəngin tematikası ilə jurnalisti-
kamızda ciddi bir məktəbin əsasını qoydu. 
Bu qəzet özündən sonrakı mətbu orqanla-
rının bu təcrübədən bəhrələnməsinə, bü-
tövlükdə, milli mətbuatımızın inkişafına 
zəmin yaratdı.

– Məktəb demişkən, Azərbaycan 
mətbuatı tarixində hansı məktəblər 
mövcuddur"

– 1900-cü illərdə nəşr olunan “Həyat”, 
“İrşad”, “Füyuzat” kimi mətbu orqanların 
hər biri elmi tədqiqatlarda ayrıca mək-
təb kimi qiymətləndirilir. Məsələn,  Cəlil 
Məmmədquluzadə, Ömər Faiq Neman-
zadə, Mirzə Ələkbər Sabir, Abbas Səh-
hət, Firudin bəy Köçərli kimi korifeyləri 
1903-cü ildən nəşrə başlayan “Şərqi-rus” 
qəzetində formalaşıb və sonra onların hər 
biri özəl məktəb yaradıcısı olub. Bunun-
la bağlı deyim ki, Cəlil Məmmədquluza-
də və onun yaratdığı “Molla Nəsrəddin” 
jurnalı təkcə Azərbaycanda deyil, bütöv-
lükdə, Şərq dünyasında ölməz bir məktəb 
səviyyəsinə yüksəlib. Bu məktəblərin hər 
biri milli ideologiyanın, dövlətçilik təfək-
kürünün formalaşmasında misilsiz rol oy-
nayıb. 

– Mətbuatımız uzun müddət ərəb 
qrafikalı əlifba ilə nəşr edilib. Yeni nəsil 
içərisində heç də hamı tarixi nəşrləri-
mizi bu əlifba ilə oxuya bilmir. Bununla 
bağlı hansı tədbirlər görülür"

– Həqiqətən də, bizim çox ciddi tarixi 
əlifba dərdimiz olub. Uzun müddət ərəb, 
1929-cu ildən latın, 1939-cu ildən kiril, 
1992-ci ildən isə yenidən latın qrafikalı 
yeni əlifba. Allaha şükür ki, bu gün biz də 
sivil və müstəqil bir dövlət olaraq dünya-
nın ən çox işlətdiyi bir əlifbanı qəbul et-
mişik. 

Bax, bu əlifba problemi ilə bağlı olaraq 
gənc nəslin milli mətbu nəşrlərimizi oxu-
ya bilməsi üçün bir neçə yol var: birincisi,  
tariximizə sevgi göstərən gənc tədqiqatçı 
alimlərin ərəb əlifbasını öyrənməsi� ikinci-
si, bu əlifba ilə çap olunan klassik nəşrlə-
rimizin transliterasiyası və faksimile nəşr 
edilməsidir. Azərbaycan Milli Elmlər Aka-
demiyası bu sahədə çox böyük işlər görür. 

Ədəbiyyat İnstitutunun mətbuat tarixi və 
publisistika şöbəsi “Molla Nəsrəddin” jur-
nalının 10 cildlik faksimile nəşrini oxucu-
lara təqdim edib. Şöbə indiyədək bir sıra 
klassik jurnallarımızın belə nəşrini həyata 
keçirib. 

Vurğulamaq istərdim ki, ADA Univer-
siteti rektor Hafiz Paşayevin ideyası ilə 
AXC dövründə yaranan və Azərbaycanda 
demokratik mətbuatın misilsiz nümunəsi, 
ilk rəsmi nəşri olan “Azərbaycan” qəze-
tinin nəzərdə tutulan 20 cildliyinin artıq 
xeyli hissəsinin nəşrini  gerçəkləşdirib. Bu 
sahədə işlər davam etdirilir. 

– Mətbuat tariximizin tədqiqatı nə 
yerdədir" Sovet dövrü ideoloMi  basqı və 
qəlibləri necə aradan qaldırılıb"

– Azərbaycan mətbuatının tarixini hələ 
X,X əsrdə görkəmli ziyalılar tədqiq   et-
məyə başlayıblar. XX əsrin əvvəllərində 
isə bu sahədə Həsən bəy Zərdabinin özü, 
Əli bəy Hüseynzadə, Üzeyir və Ceyhun 
Hacıbəylilər, Əhməd bəy Ağaoğlu və 
başqa ziyalılarımız həm çoxsahəli mətbu-
at orqanları yaradıb, həm də mətbuatımı-
zın ilkin nümunələrinə dair maraqlı elmi 
məqalələr yazıblar. 

Mətbuat tariximizin öyrənilməsi ilə 
bağlı sovet dövründə intensiv tədqiqat apa-
rılıb, maraqlı monoqrafiyalar nəşr edilib. 
Lakin təəssüf ki, sovet ideoloji kanonları 
bu tədqiqatlarda obyektiv araşdırmaya və 
onların  nəşrinə imkan verməyib. Təsa-
düfi deyil ki, milli mətbuatımızın böyük 
tədqiqatçısı Əziz Mirəhmədov müstəqil-
liyimizin ilk illərində Rusiyanın məşhur 
“Literaturnaya qazeta”sına “Günahlarımı 
yumaq istəyirəm” adlı  müsahibəsində 
özünün sovet dövründəki tədqiqatlarını 
obyektivlikdən daha çox, kommunist ide-
ologiyası çərçivəsində apardığını etiraf 
etmişdi. 

Şükürlər olsun ki, bu gün Azərbaycan 
müstəqil bir dövlətdir. Hər sahədə olduğu 
kimi tariximizə də yeni və obyektiv baxış, 
ötən dövrdəki səhvləri geridə qoymaq kimi 
ciddi bir proses gedir. Bu sahədə AMEA 
Ədəbiyyat İnstitutu çox böyük tədqiqat 
işləri görür. Akademik İsa Həbibbəyli özü-
nün bir sıra araşdırmaları ilə klassik mət-
buatımızın Mirzə Cəlil, Üzeyir bəy kimi 
korifeylərinin yaradıcılığını dərindən öyrə-
nib. Akademikin təkcə “Cəlil Məmmədqu-
luzadə: mühiti və müasirləri” adlı irihəcmli 
bir monoqrafiyası obyektiv tədqiqatın nə 
olduğunu sübut edir. 

Mətbuat tariximizin sovet dövrü 
 tədqiqatlarına yeni və obyektiv baxışı 
professor Şirməmməd Hüseynov bir mək-
təb səviyyəsinə yüksəltdi. Bu böyük alim 
Məhəmməd Əmn Rəsulzadənin 5 cildlik 
əsərlərini topladı, transliterasiya forma-
tında nəşr etdirdi. O, Üzeyir Hacıbəyli-
nin də sovet dövrü nəşrlərinə salınmamış 
məqalələrini 2 cildlik kitab halında ərsəyə 
gətirib.

Yeni nəsil tədqiqatçılarımız həm 
AMEA-da, həm də BDU-nun jurnalisti-
ka fakültəsində milli mətbuat tariximizin 
 tədqiqi ilə bağlı ciddi əsərlər ortaya qoyub. 
Mərhum professor Nəsiman Yaqublu AXC 
dövrü mətbuatımızın tarixini obyektiv 
araşdırmalarla təqdim etdi. Bu sahədə get-
dikcə daha böyük işlər görülür. 

– Bu gün sovet dövründə nəşr olu-
nan qəzet və Murnallara da tədqiqatlarda 
birtərəÀi baxış hiss olunur. Yəni Azər-
baycan sovet Murnalistikasını gözdən 
salmaq istəyənlər də var. Siz buna necə 
baxırsınız"

– Qətiyyən, düzgün deyil. Sovet döv-
rü mətbuatı bütün sovet respublikalarında 
kommunist ideologiyası, mətbuatın so-
vet-kommunist nəzəriyyəsinin prinsipləri 
əsasında fəaliyyət göstərib. O cümlədən, 
Azərbaycan mətbuatı. Amma bunu da 
unutmaq olmaz ki, Azərbaycan sovet jur-
nalistikasının bir çox elə müsbət göstəri-
ciləri var. Bunları da inkar etmək olmaz. 
Məsələn, Azərbaycan ədəbi dilinin müasir 
mükəmməl mətbuat üslubu məhz o dövrün 
media sistemində formalaşıb. Kommunist 
partiyasının 1956-cı ildə keçirilən XX 
qurultayı Sovet İttifaqına, az da olsa, de-

mokratik bir ovqat gətirdi. 1960-cı illərdə 
ədəbiyyata və mətbuata yeni, milli düşün-
cəli yaradıcı nəsil gəldi. “Qobustan” kimi, 
“Gənclik” kimi dərgilər ortaya çıxdı. 

Ümummilli lider Heydər Əliyevin 
1969-cu ildə respublikamızın ali rəhbər-
liyinə gəlişi ilə mətbuatda milli sərbəst-
lik ideyaları genişləndi, publisistikamızın 
mövzuları milliləşdi və s. Bax, elə o zaman 
“Kommunist” adlanan bugünkü “Xalq qə-
zeti” Azərbaycanda milli azadlıq hərəkatı-
nın əsasını qoydu və s. Bütün bunları qiy-
mətləndirməmək mətbuat tədqiqatçısının 
qeyri-obyektivliyi hesab edilməlidir. 

– Müstəqillik dövründə Azərbaycan-
da bütöv bir media sistemi yarandı. Bu 
inkişaf hansı amillərdən doğdu"

– Hər kəsin yadındadır ki, Azərbaycan 
müstəqillik əldə edəndən dərhal sonra Mil-
li Məclis formalaşdı. Bu parlamentdə qə-
bul olunan ilk qanun KİV haqqında oldu. 
Əlbəttə, bu qanun Azərbaycanda mətbuat 
azadlığının əsasını qoydu. Amma onun bir 
sıra kəsirləri də var idi. Əvvəla, bu qanu-
nun Konstitusiya əsası yox idi. İkincisi, 
o zaman birinci Qarabağ savaşını bəhanə 
gətirərək bəzi xəbərlərə senzura qoyul-
muşdu. Ümummilli lider Heydər Əliyev 
hakimiyyətə yenidən gəlişi ilə 1995-ci 
ildə müstəqil Azərbaycan Respublikasının 
Konstitusiyasını yaratdı. Bu Konstitusiya 
Azərbaycanda söz və mətbuat azadlığı-
nın əsaslarını müəyyənləşdirdi. Ulu ön-
dər 1998-ci il avqustun 6-da isə ayrıca bir 
sərəncamla ölkədə senzura qalıqlarını ləğv 
etdi. Bütün bunlar artıq yaranmış və ya-
ranmaqda olan medianı bütöv bir sistemə 
çevirdi. Özəl qəzetlər, telekanallar, internet 
portalları çoxaldı. İndi “media sistemi” 
deyilən bir anlayış formalaşdı. Bunların 
hamısının başında Prezidenti Heydər Əli-
yevin demokratik mətbuat konsepsiyası 
dayanır. 

– Müstəqilliyimizin ilk illərində Mur-
nalistika yaradıcılığının Avropa prinsip-
lərinə meyl güclü idi. Bu gün isə Avropa 
özünün formalaşdırdığı faktın dəqiqliyi, 
qərəzsizlik, balanslılıq, vicdanlılıq prin-
siplərindən,  sanki, imtina edir. Bizim 
Murnalistlərimiz indi hansı prinsiplərə 
söykənməlidir"

– Biz müstəqilliyimizin ilk illərində 
Avropa demokratiyasına çox inandıq. Bir 
azdan məlum oldu ki, dünyada ilk respub-
lika yaradan Fransa bu gün demokratik 
dəyərlərin düşməninə çevrilib. Avropanın 
bir çox ölkələri də demokratik dəyərlərə 
etinasız yanaşır, mətbuatda əsl həqiqəti si-
yasi məqsədə qurban verir. Bizə indi aydın 
olur ki, jurnalistikanın əsl yaradıcılıq prin-
sipləri klassik mətbuatımızın səhifələrin-
dədir. Ona görə də bu gün söykənəcəyimiz 
əsl yaradıcılıq mənbəyi Azərbaycan klassik 
jurnalistikasının Üzeyir Hacıbəyli, Mirzə 
Cəlil, Ömər Faiq Nemanzadə, Məhəmməd 
Əmin Rəsulzadə kimi məktəblərindədir�

– Mətbuat tarixi Murnalistika fakültə-
sində əsas fənlərdən biridir. Bu sahədə 
dərslik və tədris vəsaiti yetərincədirmi"

– Əlimizdə zəngin Şirməmməd Hüsey-
nov irsi var. Bu irsə söykənən müasir alim-
lərimiz fakültədə xeyli dərs vəsaiti nəşr 
etdiriblər.  Müasir tədqiqatçılar sırasında 
Dilqəm Əhmədi də qeyd etməliyik. Filo-
logiya elmləri doktoru Gülbəniz Babayeva 
kimi alimlərin monoqrafiyaları dərs vəsaiti 
kimi tələbələrin köməyinə çatır.

Amma əsl dərslik statusunda istedadlı 
jurnalist, filologiya üzrə fəlsəfə dokto-
ru, “Şərq” qəzetinin Baş redaktoru Akif 
Aşırlının 2 cildlik “Azərbaycan mətbuatı 
tarixi” kitabı bizə çox kömək edir. Proses 
davam edir. Bu gün yetərli olan sabah tələ-
batı ödəmir. Milli jurnalistikamızın o qədər 
zəngin tarixi var ki, onun araşdırılması fa-
siləsiz davam edəcək.

– &ahangir müəllim, maraqlı müsa-
hibəyə görə təşəkkür edirik�

MüsaKbəni aSardı�  
Əli 1ƏCƏ);A1L,  
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“Daşkənd çörəkli şəhərdir” filmi 
ekranlara çıxanda mənim 15 yaşım 
var idi. Deməli, mənim o çörəyi gör-
mək arzum 58 ildən sonra reallaşdı. 
Ancaq Əmir Teymurun məzarını 
(Səmərqənddədir) görmək arzumun 
elə bilirəm ki, 350 – 400 yaşı var. 
Hər halda, orta məktəb illərində 
hansısa özbək şairinin bir şeirində, 
təxminən, belə bir fikir oxumuşdum 
ki, bütün sevgilər şirin olsa da, gec 
qovuşduğun sevgi həm şirin, həm 
də şəfqətli olur. Həqiqətən, Daşkənd 
səfərim mənim türk dünyasının sa-
bahına olan ümidimi sağaltdı, ina-
mımı gümrahlaşdırdı. 

Bir udum Əli bəy Hüseynzadə düşün-
cəsindən, Ziya Göyalp fikirlərindən qəbul 
edəndən sonra qələmə aldığım bir şeirdə belə 
bənd var: 

Türküstan elinin cəzbinə düşdüm
Turan sevdalısı olandan bəri. 
Harda ox atılır – mən ağrıyıram
Təbrizdən, Kərkükdən, Colandan bəri. 

Doğrudur, köhnə dostum, 25 ilə yaxın 
Daşkənddə yaşayan həmkarımız Qulu Ka-
zımov ( o, öz soy- kökünün qədim türk tay-
falarından olan Kəngərlilərə aid olduğunu 
fəxrlə xatırladır və Türküstanda mövcud ol-
muş Kanqarlar (Kəngərlilər) dövlətinin tarixi 
barədə söz açmaqdan yorulmur) dörd günlük 
səfər dövründə mənim Özbəkistan paytaxtı 
ilə yaxından tanış olmağıma çalışdı. Ancaq 

məni Bakıya yola salanda “təəssüf ki, vaxtın 
az oldu, Daşkəndin gözəlliklərinin cüzi bir 
hissəsini görə bildin” – dedi. 

Özbək qardaşlarımızın Toşkent dedikləri 
bu qədim türk şəhərində gözəllik də çoxdur, 
məftunedici məqamlar da. Məsələn, şəhərin 
“Beş ağac” adlandırılan meydanından gursu-
lu bir kanal axıb keçir. Su o qədər durudur ki, 
yarım metrdən çox dərinlikdəki xırda daşlar 
belə asanlıqla görünür. Bu kanalda nəinki boş 

plastik butulkalar, siqaret qutuları, hətta, bir 
yarpaq görmədim. 

Ancaq həmin suyun duruluğundan əvvəl 
hər səhər hotel otağının eyvanına çıxanda 
saflığından məst olduğum hava məni heyran 
eləmişdi. Hər səhər balkondan Əmir Teymu-

run əzəmətli heykəlinə də baxırdım, ətrafda-
kı sakitlik və təmizliyi də görürdüm, bir az 
aralıdakı “Seyrəngah”ı da seyr edirdim. Yeri 
gəlmişkən, həmin ərazidəki bişmiş kərpicdən 
tikilmiş üç və ya beşmərtəbəli tikililər, Öz-
bəkistan Hüquq Universitetinin, Ədliyyə Na-
zırliyinin binaları, çoxsaylı əyləncə, istirahət 
mərkəzləri və ticarət obyektləri Daşkəndin 
həmin məhəlləsinə xüsusi bir gözəllik verir, 
özəllik bəxş edirdi. Adını çəkdiyim həmin 

məkanların hamısı Əmir Teymurun abidəsi-
nin “gözü qabağında” idi. 

Ötən ilin statistikasına görə, əhalisi 3 
milyondan bir az çox olan paytaxtın içməli 
su ehtiyaclarını təmin etmək üçün şəhərdən 
bir az aralıda – dağlardan axıb gələn üç çayın 
qovşağında Çarvak adlı süni göl yaradılıb. 
Yəni otel otağının kranlarından gələn suyu 
içmək də olur, ondan çay qaynatmaq da.

Məni heyran edən əsas ünvanlardan 
biri isə “Magic City” (“Sehirli şəhər”) adlı 
Mərkəzi Asiyada analoqu olmayan, mö-
cüzəyə bənzər layihə oldu. Özbəklərin park 
adlandırdığı bu şəhərin küçələrində olan istə-
nilən adam özünü Paris, Barselona, London, 
Berlin və ya başqa bir məşhur şəhərdə hiss 
edə bilər. Çünki bu parkda Avropanın əksər 
şəhərlərindəki möhtəşəm binaların tamamilə 
eynisi – təbii ki, bir az kiçik variantda – ti-
kilib. Üstəlik, buradan həmin şəhərlərin ha-
mısına təyyarə bileti almaq, çoxsaylı kafe, 
restoran və ticarət mərkəzlərinin xidmətindən 
bəhrələnmək mümkündür. Xatırladaq ki, bu-
rada dünyanın ən məşhur əyləncə mərkəzlə-
rinin də bənzəri yaradılmışdır. Qulu Kəngərli 
dedi ki, burada gecələr “iynə atsan, turist 
əlindən yerə düşmür”. 

Başqa bir gün dostumla Özbəkistan pay-
taxtının ən görməli yerlərindən olan “Ədiblər 
xiyabanı”na getdik. Eşitdim ki, bu qəbildən 
olan layihənin analoqu heç yerdə yoxdur. 
Belə ki, paytaxtın Çilanzar rayonunda, Furqat 
küçəsində (mən həmin yüksəklikdən Özbə-
kistan Parlamentinin də fotosunu çəkdim), 
Əlişir Nəvai parkına bitişik şəkildə yaradıl-
mış “Ədiblər xiyabanı” Daşkəndin qonaqla-
rının hamısının görmək istədiyi yerlərdən-
dir. Burada iyirmidən çox görkəmli şair və 
yazıçının abidəsi ucaldılmışdır. Ümumtürk 

ədəbiyyatının ən görkəmli simalarından olan 
Əlişir Nəvainin abidəsinin önündə şəkil çək-
dirmək nə qədər xoş idisə, ümumtürk ədəbi 
fikrinə Azərbaycan və özbək xalqlarının or-
taq ədibi kimi düşmüş Maqsud Şeyxzadənin 
abidəsi önündə... susmaq da bir o qədər qü-
rurverici idi. 

Həmin xiyabanın qurtaracağında isə 
Özbəkistan Yazıçılar İttifaqının yeni binası 
tikilmişdir. Yazıçılar İttfaqının Beynəlxalq 
əlaqələr və bədii tərcümə şöbəsinin baş 
mütəxəssisi Risalət Heydərovanın danışdıq-
larına qulaq asanda əvvəl elə bildim ki, bu 
xanımın əsas işi Azərbaycan və özbək ədə-
biyyatlarının görkəmli simaları ilə yanaşı, 
müasir qələm sahibləri arasındakı əməkdaş-
lıq proseslərini izləmək və təbliğ etməkdir. 
Sonra isə bu xanımın Türkiyə, Qazaxıstan, 
Qırğızıstan və digər türkdilli ölkələrin ədəbi 
simaları barədə dediklərini eşidəndə onun nə 
dərəcədə Turançı olduğunun fərqinə vardım. 

Risalət xanım Nizami Gəncəvi ilə Əli-
şir Nəvainin ədəbi görüşlərindən, sonrakı 
mərhələlərdə Azərbaycan və özbək ədibləri-
nin əlaqələrindən, müasir ədəbi proseslərin 
təmsilçiləri arasındakı fəaliyyət birliyindən 
məmnuniyyətlə danışdı. Özbəkistan Yazı-
çılar İttifaqının nəşr etdirdiyi “Türk ədəbiy-
yatı” yüzcildliyi ilə də tanış olduq, ötən ilin 
yanvarından sonunadək “Gənc ədibin ilk 
kitabı” seriyasından ərsəyə gəlmiş mini sərgi 
ilə də. Üstəlik, bu qardaş ölkənin yazıçıları-
nın ərsəyə gətirdiyi “Qönçə” uşaq jurnalının 
son nömrəsinə də “qonaq olduq”. Xatırladaq 
ki, “Türk ədəbiyyatı” yüzcildliyinin 16 ki-
tabı Azərbaycan ədəbiyyatına həsr olunub. 
Yazıçılar İttifaqı binasının ikinci mərtəbə-
sində “İttifaqımızın fəxri üzvləri” sırasında 
mərhum dostumuz və həmkarımız, profes-

sor Ramiz Əskərin portretini görməkdən də 
məmnun olduq. 

Qulu Kəngərlinin məni heyrətləndirmək 
üçün (mən isə onu rusdilli elektron resurs-
lardan istifadə edərək yaxın günlərdə hazır-
layacağım “Kəngərlilər işğalçı Çin ordusunu 
necə geri oturtdular?” adlı kiçik bir məqalə 
ilə heyrətləndirəcəyəm) Beynəlxalq İşgüzar 
Mərkəz olan (yerli camaatın “şəhər içərisində 
şəhər” adlandırdığı) “Taşkent Siti” ünvanına 
getməyimizi də məsləhət bildi. Getdik. Pay-
taxtın Şeytantaxur rayonunda, Əlişir Nəvai 
prospekti ilə İslam Kərimov prospektlərinin 
arasında – ABŞ mütəxəssislərinin kommer-
siya layihəsi əsasında, Koreya şirkəti ilə 
müştərək ərsəyə gətirilmiş bu 80 hektarlıq 
“şəhər”də biznes mərkəzləri, bir neçə konq-
res və konfrans zalları, sərgi meydançaları, 
yaşayış evləri, istirahət meydanları, kafe, 
restoran və digər obyektlər tikilmişdir. Bu 
möhtəşəm layihənin reallaşdırılmasında Tür-
kiyənin “Tabanlıoğlu memarlıq şirkətinin də 
payı vardır. 

Özbəkistan mətbuatı yazır ki, “Taşkent 
Siti” işgüzar mərkəzinin planının yaradılması 
ilk dəfə prezidentliyə namizəd Şavkat Mir-
ziyoyevin 2016-cı il noyabrın 24-də paytaxt 
seçiciləri ilə görüşündə səsləndirilmişdir. 
İndi isə həmin ərazi təkcə biznesmenlərin, 
iş adamlarının, turist və qonaqların deyil, 
eləcə də, Avrasiya məkanındakı şəhərsalma 
mütəxəssislərinin də diqqətini özünə cəlb 
edən bir ünvana çevrilib. 

...Daşkənddə çox sayda tarixi-memarlıq 
abidələri, dini-ibadət yerləri, Peyğəmbər sa-
lavatullahın əshabələrinin dini kitablarının 
saxlanıldığı muzeylər, türkdilli xalqların qə-
dim mədəniyyətini özündə yaşadan mənbələr 
mövcuddur. Ancaq onlar haqqında çox ya-
zıldığına görə biz ancaq bu möhtəşəm şəhə-
rin müasir həyatı, inkişafı və hər addımda 
şahidinə çevrildiyimiz tərəqqisi barədə bəzi 
məqamları qələmə almaq istədik. Onu da xa-
tırladım ki, Çorsu bazarı və Mərkəzi Asiya-
nın ən böyük iaşə mərkəzi olan “Beş qazan” 
restoran kom pleksində şahidi olduqlarımız 
barədə nə zamansa – nə isə yazacağıq. 

İsti-isti qələmə aldığımız ikinci yazı isə 
Səmərqənd şəhəri barədə olacaq. O şəhəri 
görmək hamıya qismət olsun. Başdan-başa 
tarixi abidələrdən, dini ibadət yerlərindən, 
müqəddəs məkanlardan, xüsusən, tarixi şəx-
siyyətlərin dəfn edildiyi ünvanlardan ibarət 
olan keçmiş Əfrasiyab, indiki Səmərqənd 
şəhəri tamamilə ayrı aləmdir. 

Bu sətirləri isə qonağı olduğum “Özbə-
kistan” hotelinin (Bakıdakı keçmiş “Azər-
baycan” mehmanxanası ilə eyni ildə, eyni 
üslubda tikilmişdir) bələdçisi, uyğur türkü 
olan Taxircon Dovlatdinovun dediyi fikir-
lərlə tamamlamaq istəyirəm: “Türklər gərək 
bir-birinin ölkəsinə qonaq kimi, turist kimi 
yox, qardaş kimi getsinlər. Sevindirici haldır 
ki, Türkiyənin və Azərbaycanın dövlət rəs-
miləri Xəzərin bu tayına, Özbəkistan və Qa-
zaxıstanın dövlət rəhbərləri isə Xəzərin o biri 
tayına siyasətçi kimi yox, məhz qardaş kimi 
gəlib-gedirlər”. 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ

Bakı – Daşkənd – Bakı
4-9 mart 2025-ci il

Daşkənd həm də 
çiçəklər şəhəridir

“Özbəkistan” hotelinin həyətində, “Ədiblər xiyabanı”nda 
və çox yerdə bənövşədən “toxunmuş xalçalar” göz oxşayır

Ulu öndər Heydər Əliyev Olimpiya Hərəkatının və Olimpiya Oyunlarının bütün 
dünyadakı nüfuzunun nə dərəcədə yüksək olduğunu, bu sahədə respublikada əməli işlərin 
görülməsinin zəruriliyinə daim diqqət edib deyirdi: “Olimpiya Oyunları dünyanın bütün 
ölkələrini maraqlandırır, burada cəmləşdirir. Hər bir ölkə çalışır ki, Olimpiya Oyunlarında 
təmsil olunsun”.

Hazırda bütün dünyada idmanın kütləviliyinin 
əsası qazanılan medallarla, xüsusilə də qızıl me-
dallarla ölçülür. Olimpiya oyunlarında ölkələrin 
sıralanması qazanılan ümumi medalların sayı ilə 
deyil, qızıl medalların sayı ilə tərtib edilir. Dünyada 
çox sayda və müxtəlif növdə olan idman yarışla-
rında qazanılan fəxri adlar və mükafatlardan yalnız 
“Olimpiya çempionu” adı əbədi saxlanılır və bu 
ada “eks” sözü əlavə olunmur.

Müasir dövrdə idmanın inkişafı, yalnız fiziki 
aktivliyin artması ilə deyil, həm də sosial, iqtisa-
di və mədəni aspektlərlə bağlıdır. Bu istiqamətdə 
yüksək nəticələrə daha qısa müddətdə nail olmaq 
üçün  kənd idman sektorlarının inkişafına diqqəti  
artırmaq və onun inkişaf perspektivlərinin axtarışı-
na daha çox  önəm vermək lazımdır. Hələ, 1965-ci 
ildə Azərbaycanın dünyaca məşhur futbol hakimi 
Tofiq Bəhramov yazdığı “Kənddə futbol” kitabın-
da kənd futbolunun  inkişafını, gənc istedadların 
yetişməsini və özünün bu prosesdəki rolunu vur-
ğulayırdı. T.Bəhramov sübut etməyə çalışırdı ki, 
kütləvi idmanın inkişaf yolu kəndlərdən keçir. Küt-
ləvi idmanda  kəndlərin rolu böyükdür. Ancaq kiçik 
kənd və qəsəbələrdə idmanın inkişafı yolları  nadir 
hallarda araşdırılır.

Kəndlərdə idmanın inkişafını araşdırarkən bir 
çox nüansa fikir verilməlidir. 1. Fiziki bacarıqlar: 
yerli əhalinin genetik xüsusiyyətləri, onların fiziki 
bacarıqlarına təsir edə bilər.  2. İqlim və coğrafi 
şərait: coğrafi ərazinin iqlimi və mühiti də idman 

növlərinin inkişafına təsir edir. Məsələn, dağlıq 
bölgələrdə yaşayan insanlar dağ idmanları, yürüş 
və ya alpinizm ilə daha çox məşğuldurlar. 3. Mədə-
niyyət və ənənə: yerli mədəniyyət, müəyyən idman 
növlərinin inkişafına təsir edə bilər. 4. Yerli idman 
infrastrukturu: coğrafi ərazidəki idman infrastruk-
turu və təhsil imkanları əhalinin idman fəaliyyətlə-
rinə yönəldilməlidir. 

Azərbaycanda kənd və qəsəbələrdə  idmanla 
məşğul olmaq üçün kifayət qədər şərait yaradıl-
mayıb. Ölkədə 4447 orta məktəbdən 1400-ü kənd 
məktəbidir. Bu onu göstərir ki, kənd yerlərində 
bəzi məktəbləri cıxsaq, demək olar ki, idman qur-
ğuları yetəri sayda deyil. İdmanla  məşğul olanların 
sayı 2023-cü ildə 402 min 408 nəfər olub ki, bu  
da 2018-ci illə müqayisədə təxminən 37 min nəfər 
azdır. İdman qurğularının hamısı rayon mərkəzlə-
rində quraşdırıldığından kəndlərdə və qəsəbələrdə 
demək olar ki, yoxdur.

Müasir dövrdə fiziki tərbiyə və idman öz ak-
tuallığını qoruyub saxlayır. “Azərbaycan 2020: 
gələcəyə baxış” İnkişaf Konsepsiyasının hazırlan-
ması barədə Prezident İlham Əliyevin imzaladığı 
sərəncamda Azərbaycan gənclərini sağlam və fəal 
həyat tərzinə təşviq etmək və onların cəmiyyətə in-
teqrasiyasını təmin etmək məqsədi ilə 2013–2023-
cü illəri əhatə edən İnkişaf Strategiyası və 2016–
2020-ci illər üçün Dövlət Proqramı, bədən tərbiyəsi 
və idmanın inkişafı üzrə 2012–2020-ci illəri əhatə 
edən Milli Strategiya və Dövlət Proqramı həyata 
keçirilib.

Təbii ki, hər bir cəmiyyətin sağlam və fiziki 
cəhətdən güclü gənclərə ehtiyacı var. Buna görə də, 
Prezident İlham Əliyev çıxışında gənclərin fiziki 
cəhətdən güclü olmalarının vacibliyinə toxunaraq 
qeyd edib ki, “Hər bir idman qələbəsi, xüsusilə, 
mötəbər beynəlxalq yarışlarda qazanılmış qələbə 
ölkəmizdə milli qüruru, milli ruhu yüksəldir. Ona 
görə idmanın hər bir ölkənin həyatında çox önəmli 
rolu var”.

Bəzi kəndlər şəhərlərə yaxın yerləşdiyindən 
orada yaşayanlar idman komplekslərinə gedə bi-
lirlər. Ancaq ucqar kəndləri də düşünmək lazımdır. 
Ona görə kənd idmanının inkişafı üçün xüsusi proq-
ram tərtib edilməlidir. Ucqar kəndlərdə yaşayanlar 
üçün bölgəyə uyğun idman qurğuları tikilməli, ya-
rışlar keçirilməlidir. “Kəndlərdə idmanı inkişaf et-
dirək” layihəsi bu sahədə uğurlu addım sayıla bilər. 
İsmayıllı rayonunda futbola sonsuz maraq göstərən 
Hacıhətəmli və Mollaisaqlı kənd məktəblilərinin 
iştirakı ilə keçirilən  idman tədbirində futbola ma-
rağı artırmaq məqsədi ilə oğlan və qızlardan ibarət 
50 məktəbli  uşağa idman geyimləri və futbol top-
ları şagirdlərə  hədiyyə olunub. “Yelo Bank” iş-
ğaldan azad edilmiş Cocuq Mərcanlı kəndində baş 
tutmuş həmin layihəyə dəstək olub. Kənd bankın 
layihə üzrə dəstək olduğu ilk kənd oldu. Layihənin 
ölkəmizin digər bölgələrində də həyata keçirilməsi 
planlaşdırılıb. 

Azərbaycan  kəndlərində fərdi idman növlərini 
kütləvi inkişaf etdirmək üçün ictimai şüurda düz-
gün formalaşdırılması və geniş izahatların aparıl-
ması, bu yönumdə maliyyələşmənin təmin edilmə-
si, kənd idmanını ilkin olaraq yalnız milli ənənəsi 
güclü və yarış nəticələrinin yüksək olduğu idman 
növləri istiqamətində inkişaf etdirilməsi lazımdır. 
Hər kəndə fərdi yanaşma yönümündən proqram-
ların təqdimatı, yerli hakimiyyət orqanlarının bu 
məqsədlərə xüsusi diqqəti, əhalinin kütləvi idman 
tədbirləri və yarışlarına xüsusi təşviqat və təbliğat 
vasitələri ilə cəlb edilməsi, peşəkar kadr təminatın-
da  həvəsləndirici və cəlbedici qərarların verilməsi 
mütləqdir. Regionlardan olan uğurlu idmançılar və 
olimpiyaçıların öz rayonlarında fanat klubu  yarat-
ması və onlarla təmasda olması, digər kəndlərdə və 
hətta, ən ucqar kəndlərdə idmanın inkişafının təb-
liğinin gücləndirilməsi kənd idmanının inkişafına 
təkan verər.

Vasif ƏHƏDOV, 
Azərbaycan İdman  

Akademiyasının baş müəllimi,  
iqtisad üzrə fəlsəfə doktoru

İdman kəndi daha güclü edir 

Turan elləri

Yeni kitablarKöhnə mövzu – yeni yanaşma

Qarabağ dağları 
nura boyanır  
Ankarada Azərbaycan səfirliyinin nəzdində 

fəaliyyət göstərən Azərbaycan Mədəniy-
yət Mərkəzinin xətti ilə ümummilli lider 

 Heydər Əliyevin əziz xatirəsinə həsr olunmuş kitab 
buraxılıb. 

İbrətamiz məhəbbət 
dastanı olan bu əsər “Du-
man çəkiləndə” adlanır 
və Böyük Qarabağ Zəfə-
rini vəsf etmək məqsədilə 
qələmə alınıb. Müəllifi 
yazıçı-publisist Sabir Şah-
taxtıdır. Siyasi-tarixi janrda 
yazılmış roman Müzəffər 
Ali Baş Komandan İlham 
Əliyevin rəhbərliyi ilə qəh-
rəman Azərbaycan Ordu-
sunun apardığı 44 günlük 
rəşadətli Vətən müharibə-
sinin tam təfsilatını əhatə 
edir. Əsərdə beynəlxalq 
hüququn pozulması ilə 
Azərbaycana göstərilən si-
yasi təzyiqlər, süni Qarabağ 
münaqişəsinin yaradılma-
sının məqsəd və nəticələri, 
xalqımızın tükənməz yurd sevgisi, dövlət–xalq vəhdətinin tükənməz 
gücü, şəhid cənazələrinin, qazilərin qarşılanmasındakı ən duyğusal 
məqamlar, qanlı cəbhə olayları və s. obrazlı şəkildə oxucuya çatdırılır.  

Kitaba akademik Nizami Cəfərov “Ön söz” yazıb. 12 fəsil və 44   
bölmədən ibarət olan əsərin “Zəfər Əzizi” adlı hissəsi özündə böyük 
bir səmavi fəlsəfi anlayışı tərənnüm etdirir. Romanda Türkiyənin döv-
lət və millət olaraq qazanılan qələbəyə mənəvi dəstəyi də böyük sev-
gilərlə qələmə alınıb.     

...Müharibənin ilk günündə 13 nəfərlik taqımın könüllü əsgərləri 
özlərinə ləqəb götürürlər: Şəhid, Qorxmaz, Tufan, Cənnət, Təmkin, 
Mübariz, Polad, Cəsur, İldırım, Qartal, Cihad və Qurd. Bu igidlərin 
hər biri Vətən fədaisidir. Onların hərəsi bir tanınmış məkanda qəhrə-
manlıqla şəhid olur. Təkcə dəstənin komandiri Tarix sağ qalır. İdeya 
və siyasi məziyyətinə görə əsər milli-mənəvi dəyərlərimizi tam şəkil-
də ehtiva edir. Burada insan, torpaq və vətən anlayışı qabardılmaqla 
bərabər, humanizm prinsipləri qorunmuşdur. Romanda manqanın tər-
kibinin “12+1” sayda göstərilməsi rəmzi xarakter daşıyır. Azərbaycan 
Konstitusiyası 12 fəsildir. 12 ay, 12 imam, 12 mələk, tək amal və s. 
Zaman baxımından hər şey kimi, insan ömrü də axaraq sonda torpağa 
qovuşur. Lakin tarix nəsillərin yaddaşında keçmişə və gələcəyə işıq 
saçır, milli vətənpərvərlik məfkurəsini nəsildən-nəslə ötürür.    

Tarixin Bakı Metropoliteninin “20 Yanvar” stansiyasında qatara 
minib “Azadlıq” stansiyasından çıxaraq cəbhəyə yola düşməsi keçmiş 
Qarabağ münaqişəsinin tarixini nəsillərə daşıyan real həyat hekayələri 
kimi romanda əksini tapıb.

XQ



Abşeronda buludlu, rayonlarda yağış 
Milli Hidrometeorologiya Xidmətindən bildirilib ki, əsasən Bakıda və Abşeron 

yarımadasında hava şəraitinin dəyişkən buludlu olacağı, əsasən yağmursuz keçəcəyi 
gözlənilir. Gecə və səhər bəzi yerlərdə duman olacaq. Mülayim cənub-qərb küləyi 
gündüz şimal-qərb küləyi ilə əvəz olunacaq.

Havanın temperaturu gecə 9-13° isti, gün-
düz 21-26° isti olacaq. Atmosfer təzyiqi 753 
mm civə sütunundan 759 mm civə sütununa 
yüksələcək. Nisbi rütubət gecə 75-85 faiz, gün-
düz 50-60 faiz olacaq.

Azərbaycanın rayonlarında bəzi yerlərdə 
arabir yağıntılı olacağı, şimşək çaxacağı göz-

lənilir. Ayrı-ayrı yerlərdə qısamüddətli inten-
sivləşəcəyi, dolu düşəcəyi, yüksək dağlıq əra-
zilərdə sulu qara keçəcəyi ehtimalı var. Gündüz 
yağıntılar tədricən kəsiləcək. Gecə və səhər 
arabir duman olacaq. Qərb küləyi bəzi yerlərdə 
arabir güclənəcək.

Havanın temperaturu gecə 9-13° isti, gün-
düz 22-27° isti, dağlarda gecə 2-7° isti, gündüz 
12-17° isti olacaq.

Q.QASIMOV   
XQ

“Gənc istedadlar” BDU-da

Bakı Dövlət Universitetinin nəzdində “Gənc 
istedadlar” liseyinin VII sinif şagirdləri ali 
məktəbə ekskursiya ediblər. Şagirdlər BDU-nun 
Heydər Əliyev muzeyi, Heydər Əliyev lektoriyası, 
Təkamül muzeyi, nadir layihə olan “EKO 
Məkan”da olublar.

Şagirdlərə BDU-dakı ixtisaslar barədə ətraflı məlumat verilib. 
Bildirilib ki, müasir dövrün tələbləri və karyera imkanları nəzərə 
alınaraq, tələbələr üçün hər cür şərait yaradılıb. Universitetin müa-
sir tədris metodları, informasiya texnologiyaları sahəsində tətbiq 
etdiyi yeniliklər, BDU-nun “TEKNOFEST” və “Robotex” koman-
dalarının beynəlxalq uğurları da diqqətə çatdırılıb.

Sonda şagirdlər BDU-nun yeni təmir olunmuş 2 saylı tədris bi-
nasında yaradılan şəraitlə tanış olublar.
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İdman

Azərbaycanda “Ədalətli idman həftəsi”

Ümumdünya Antidopinq Agentliyi (WADA) 2025-
ci il 11 aprel tarixini dünyada Ədalətli İdman Günü 
elan edib. 

WADA-nın təşəbbüsünə qoşulan Azərbaycan Milli Antido-
pinq Agentliyi (AMADA) də 2025-ci il 7 - 13 aprel tarixlərini 
ölkəmizdə “Ədalətli idman həftəsi” elan edib və idman ictimaiy-
yətini bu günlə bağlı məlumatlandırma işinə başlayır.

WADA hər il müxtəlif şəkildə qeyd olunan Ədalətli İdman 
Gününün bu il rəqəmsal platformalar vasitəsilə təbliğ edilməsi 
üçün çağırış edib. Ali antidopinq qurumu cari il əlamətdar günün 
“Ədalətli yarış səndən başlayır” şüarı altında keçirilməsini və bu 
mövzuda postların #PlayTrueDay həştəqi vasitəsilə paylaşılma-
sını təklif edir.   

“Ədalətli idman həftəsi - 2025” ərzində AMADA-nın 
müxtəlif sosial media kanallarında bu günlə bağlı paylaşımların 
edilməsi nəzərdə tutulub. Buraya məlumatlandırıcı post və he-
kayələrin paylaşılması, idman ictimaiyyətinin tanınmış simaları-
nın bu günlə bağlı fikirləri, eyni zamanda, Ədalətli İdman Günü 
ilə bağlı sorğulardan ibarət müsabiqələrin təşkili aiddir. İdman-
sevərlər bu müsabiqələrdə iştirak edərək həm maariflənə, həm də 
AMADA-dan dəyərli hədiyyələr qazana biləcəklər.

Gimnastlarımız  
Dünya kubokunun finalında

Azərbaycan komandası İtaliyanın Riççione 
şəhərində batut gimnastikası üzrə keçirilən Dünya 
kuboku yarışında iştirak edirlər. 

Turnir sinxron 
tullanışlar üzrə qa-
rışıq cütlərin çıxışı 
ilə başlayıb. Gim-
nastlarımız Selcan 
Mahsudova və Əli 
Niftəliyev təsnifat 
mərhələsində dör-
düncü yeri tutublar. 
Onlar 46.070 xal 
toplayaraq finala yüksəliblər. Mahsudova və Niftəliyev fərdi ya-
rışlarda da mübarizə aparacaqlar. 

Qeyd edək ki, Dünya kubokunun Bakıda keçirilən birinci 
mərhələsində idmançılarımız sinxron tullanışlarda bürünc medal 
qazanıblar.

Çöl avtomobillərinin yürüşü
Azərbaycan Avtomobil Federasiyasının (AAF) 

təşkilatçılığı ilə “Offroad” – yolsuzluq (çöl)
avtomobillərinin yürüşü keçirilib.

Bakı–Xızı–Şamaxı marşrutu üzrə yürüş səhər saatlarında 
Heydər Əliyev Mərkəzinin qarşısından start götürüb.

Yürüşdə Azərbaycan Avtomobil Federasiyasının üzvləri ilə 
yanaşı, bu sahəyə maraq göstərən şəxslər, o cümlədən bir sıra 
məşhurlar da iştirak ediblər.

Leyla QURBANOVA 
XQ

AMEA Fəlsəfə və Sosiologiya İnstitutunun elmi 
işlər üzrə direktor müavini, sabiq səfir Eynulla Mədətli 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi, Prezident 
Administrasiyasının Xarici əlaqələr şöbəsinin müdiri Hikmət 
Hacıyevə atası 

FƏRHAD HACIYEVİN 

vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı 
 verir.

ALLAH  RƏHMƏT   ELƏSİN

HAVA

Hanı o Gəncə çəkməçiləri...
Babaların irsi mənəvi sərvətdir

Çoxdan idi Gəncə çəkməçiləri, pinəçiləri haqqında bir yazı hazırlamaq istəyirdim. 
Amma rəhmətlik atamın söylədiyi bir hadisə hər dəfə gəlib dayanırdı gözlərim önündə və 
mən  bu barədə yazmağı, nədənsə, təxirə salırdım. 

Uşaq idim. Atam söyləyirdi ki, 30-cu illərdə 
Gəncədə xrom çəkmələr dəbə minmişdi.Təkcə ona 
görə yox ki, dəridən hazırlanmış bu çəkmələr çox 
yumşaq və ayağın yuxarısınadək rahatca qırış-qırış 
qatlanırdı və kənardan çox gözəl görünürdü. Həm 
də ona görə ki, çəkmələr yeridikcə “çart-çurt” 
səslər çıxarırdı və cavanlar da sağa-sola baxıb 
qürrələnirdilər. Bir də görürdün hər hansı küçə ilə 
10-15 nəfər gedir və diqqətlə qulaq asanda, sanki, 
nəfəsli orkestr çalırdı.

Həmişə dəblə geyinən bir dostum var idi. Bir 
gün dedi: “Xəsislik etmə, gedək sənə də bu çək-
mələrdən alaq”. O, ayağındakı par-par parıldayan 
çəkmələri yuxarı qaldırıb mənə göstərdi. Əvvəl 
etiraz etsəm də, necə deyərlər, saqqızımı oğurladı. 
Bazarın qabağına çatan kimi gördük ki, bir nəfər 
əlində həmin çəkmələrdən, o tərəf-bu tərəfə gə-
zişə-gəzişə müştəri axtarır. Dostum ona yaxınlaşıb 
qiymətini soruşdu və tezcə də astadan “fikirləşmə, 
tez pulunu ver, çıxaq gedək” – deyə məni tələs-
dirdi.

Yenicə bazardan ayrılmışdıq ki, milis sahə mü-
vəkkili, yanında da bir nəfər, qolumdan tutdu. Ora-
da hamı bir-birini tanıyırdı, sahə müvəkkili də məni 
tanıdı. Dedi ki, “Zeynal, bu çəkmələr oğurluqdur, 
haradan almısan?” Dostum qayıtdı ki, “deyəsən, 
bizi dolamısan, nə oğurluq?!”. Sahə müvəkkili 
zarafat etmədiyini bildirdi və yanındakı orta yaşlı 
kişini göstərib, bax, bu  çəkməçi tikib bunları, biri 
də götürüb qaçıb. Bu da gəlib milisə ərizə yazıb. 
Bayaqdan axtarırıq. Sizin əlinizdə görən kimi dedi 
ki, bunlar mənim tikdiyim çəkmələrdir... 

Gördük məsələ ciddidir, hamımız gəldik baza-

rın qabağına. Kimdən soruşduq ki, “burda bir çək-
məsatan vardı, görməmisiniz ki?”, hamısı başını 
buladı.

 Sahə müvəkkili bizi bir kənara çəkib “bunun 
bircə yolu var, dedi, ərizəni mənim üstümə yazıb-
lar və cinayəti açmaq mənim boynumdadır. Siz də 
mənə yaxın adamlarsınız, gedin bir adam tapın, 
deyin bundan almışıq”. Mən qəti etirazımı bildir-
dim, “bu vicdansızlıqdır” – dedim. Dostum birdən 
“tapdım!” deyib ucadan qışqırdı və iti addımlarla 
bazardan bir qədər aralıdakı çinara sarı getməyə 
başladı, biz də arxasınca. Burada, çinarın dibində 
həmişə bir rus içki düşkünü əyləşirdi, yazığın bi-
risiydi. Çatanda gördük yenə ordadır.  Dostum ona 
yaxınlaşan kimi “bax, bundan almışıq” deyərək 
büzüşüb oturmuş bomjun  yaxasından tutub yuxarı 
qaldırdı. Milis ağzımı açmağa belə imkan vermə-
yib “siz gedə bilərsiniz,” dedi və çəkmənin hər iki 
tayını onun boğazından sallayıb adamlara sanki 
nümayiş etdirirmiş kimi  qabağına salıb aparmağa 
başladı. Hər dəfə də çəkmələri boynundan atır, “eti 
ne moi”deyib mızıldansa da, milis çəkmələri yeni-
dən onun boynuna keçirirdi. 

Kənarda dayanıb baxırdıq. Həm bizi gülmək 
tuturdu, həm də yazığım gəlir, dostuma “düz 
eləmədin” deyərək narazılığımı bildirirdim.

Bu hadisədən xeyli keçmişdi. Sanki, ürəyim 
o zavallının yanında qalmışdı. Dostumla növbəti 
dəfə görüşəndə onu soruşdum. Güldü. Dedi ki, hə-
min bomj küçədə məni görüb üstümə qaçdı. Elə 
bildim məni söyəcək, vuracaq. Üzünə baxdım. 
Əvvəlki cılız, üzü-başı tüklü adamdan əsər-əlamət 
qalmamışdı. Sifətindən qan damırdı, yanaqları qı-

zarmışdı. Köhnə dostu kimi məni qucaqladı, “çox 
sağ ol” dedi, sən olmasaydın, acından öləcəkdim. 
Altı ay orada yatdım, gündə üç dəfə yeməyim, iç-
məyim, pal-patarım, hamam... 

Atamın söylədikləri acılı-şirinli bir xatirə olsa 
da, Gəncə çəkməçiləri ilə bağlı hazırladığım yazı-
ya o qədər də yaxınlığı yoxdur. Amma zənnimcə, 
həm də var. Çünki adıçəkilən çəkmələri Gəncə 
sənətkarları kimi heç bir yerdə hazırlaya bilmir-
dilər. Bu çəkmələrdən almaq üçün Azərbaycanın 
hər yerindən Gəncəyə gəlirdilər.

...Əslində, çəkməçilik sənəti Azərbaycanda 
qədim tarixə malikdir. Gəncə də istisna deyildi və 
şəhərdə saysız-hesabsız çəkmə dükanları vardı. 
Əksəriyyəti də şəhərin mərkəzində, bazar ətrafında 
yerləşirdi. Yeri gəlmişkən, qeyd edim ki, ulu ba-
balarının sənətini davam etdirən çəkməçilər həmin 
ərazidə yenə var və hələ də bir-birindən yaraşıqlı 
ayaqqabılar tikib satırlar.

 Çəkmə tikmək başmaqçılıq sənətinin üstündə 
qurulmuşdu. Bu tip ayaqqabılar boğazından tutu-
lub yuxarı çəkmə, yəni dartma üsulu ilə geyinildiyi 
üçün onlara “çəkmə” deyilirdi. Bir müddət sonra 
çəkməçilik başmaqçılığın yeni növü kimi inkişaf 
etməyə başlamışdı. 

Amma çəkmələrin Azərbaycanda artıq orta 
əsrlərdə mövcud olmasını Nizami Gəncəvinin 
“Xəmsə”sində görürük.  Şeyx 1180-ci ildə “Xos-
rov və Şirin” poemasında belə yazır: “Ayağını bu 
dar çəkmədən çıxar, Dar başmaq geyinən tez çolaq 
olar”.

Gəncədə çəkməçilik sənəti XIX-XX əsrlərdə 
xüsusilə sürətlə inkişaf etməyə başlamışdır. Özü 
də çəkmələr daha çox yuxarı təbəqələr arasında 
yayılmışdı. Bu növ ayaqqabılar qədimdə, bir qay-
da olaraq, süvari geyimi hesab olunurdu.Varlı elat 
qadınları çox vaxt səfərə atla çıxdıqlarından uzun-
boğaz çəkmə geyinərdilər. Həmçinin at belində 
gəzən kişilər də çəkməyə üstünlük verirdilər. Bu 
dövrdə gəlin köçən qızların ayağında uzunboğaz 
çəkmənin olması da vacib idi.

Çəkmənin ayaqlığı forma baxımından başma-
ğa oxşayırdı. Çəkmənin boğazlığı arxa tərəfdən 
calandıqdan sonra topuqluğa və pəncəyə birləşdi-
rilirdi.

Dövrə uyğun olaraq, qadın və kişi başmaqları 
ölçü və rənglərinə görə bir-birindən fərqlənirdi. Ən 
çox istifadə edilən qara rəng olurdu. XX əsrin əv-
vəllərindən çəkməçilikdə padoş, xrom kimi sənaye 
məmulatlarından istifadə edilməyə başlandı.

Gəncədə qadınlar üçün çəkmələr məxmərdən 
tikilərək üstü təkəlduz və güləbətin tikmə ilə bəzə-
dilirdi. Nəinki Gəncədə, həm də Gəncəbasarda 
hörmə rezinli, xrom və ya adi aşılanmış gön-dəri 
ilə tikilmiş alçaqdabanlı, uzunboğaz çəkmələr ge-
niş yayılmışdı. 

Belə bir fakt diqqət çəkir ki, hələ 1849-cu ildə 
Gəncədə 75 nəfər çəkməçi çalışırdı. Artıq 20-ci 
əsrin əvvəllərində Gəncə Yaxın Şərqdə çəkməçi-
lik sahəsində ad çıxaran şəhərlərdən birinə çevril-
mişdi. Şəhərdəki çəkmə ustalarını Bakıya, Tiflisə, 
Dərbəndə dəvət edirdilər.

...100 il, 200 il əvvəl dəbdə olan çəkmələr indi 
dəbdə deyil. Onu yalnız rəqqas və rəqqasələr geyi-
nir. Amma kim bilir, bəlkə də, vaxt gələcək Gəncə 
çəkmələri yenidən dəbə minəcək. Axı tarix təkrar 
olunur...

Hamlet QASIMOV,  
XQ-nin bölgə müxbiri  

Gəncə

Bir gündə 1000 ağac 

Xaçmazda “Konstitusiya və Suverenlik İli” çərçivəsində növbəti 
ağacəkmə aksiyası keçirilib. 

Aksiya çərçivəsində Gəndob–Xaç-
maz–Yalama–Rusiya Federasiyası ilə 
dövlət sərhədi avtomobil yolunun Yala-
ma kəndi ərazisində keçən hissəsinin kə-
narlarında mindən çox şam ağacı əkilib. 
Yeni əkilən tinglərə aqrotexniki qulluq 

göstərilib, ağaclar suvarılıb.
Aksiyanın əsas məqsədi ətraf mühitin 

qorunmasına və ekoloji mühitin sağlam-
laşdırılmasına töhfə verməkdir.
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Olanlardan, keçənlərdən...


